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Laiks pārmaiņām!

Š osestdien Ventspilī tiks likti pamati jaunai 
reģionālajai politiskajai partijai ar ļoti ambicio-
zu nosaukumu: “Laiks pārmaiņām!”. Jūs teik-

siet: atkal jauna partija. Atkal jauni solījumi. Atkal 
mums cenšas iestāstīt, ka šie gan būs tie īstie, labie 
un pareizie, kas vedīs Ventspili un tālāk jau visu 
Latviju mūžīgas laimības un pārticības virzienā... 
Tas viss, protams, ir taisnība, bet... Laiks pārmai-
ņām patiešām ir klāt. Pārmaiņas ir vajadzīgas un pat 
nepieciešamas, jo beidzamo mēnešu notikumi rāda: 
mēs varam panākt pārmaiņas, ja vien ir vēlme darīt 
nevis kurnēt virtuvē pie brokastu kafijas. Ja vien ir 
vēlme iesaistīties un neklusēt, pat tad, ja klusēt un 
neiesaistīties ir vieglāk un, kā Ventspilī labi zināms, 
arī drošāk.

Beidzamās pašvaldību vēlēšanas ir pierādījušas: 
“mūžīgās vērtības” novadu un pilsētu domēs nemaz 
nav tik mūžīgas, ja cilvēki nāk un piedalās. Un pazīs-
tamais, bet nekādi nenomaināmais ļaunums tomēr 
izrādās esam milzis uz māla kājām. Vēlēšanu rezul-
tāti Talsos, Ķekavā, Jēkabpilī un daudzviet Latvijā 
ir parādījuši – jauni, aktīvi un “politiskajā virtuvē” 
nenobružāti cilvēki var panākt daudz. Tieši šajās trijās 
nosauktajās vietās gadu desmitiem pie varas esošie 
un korporatīvajās, pat koruptīvajās shēmās iestigušie 
ir nomainīti. Nomainīti, pateicoties pavisam jauniem 
cilvēkiem, kuri terminu “pieredze valsts un pašvaldī-
bu darbā” (tā parasti tiek reklamēti visi “vecie vēži, 
pasniedzot to kā milzīgu plusu) prot lasīt starp rin-
dām. Jo visi taču zinām, ka nereti šī “pieredze” nozī-
mē vien to, ka ir pieredze sashēmot, pieredze valsts 
un pašvaldības līdzekļus guldīt sev izdevīgos un polit-
biznesā peļņu nesošos “projektos”. Jā, nenoliedzami, 
ka mums, Ventspilī, uz pārmaiņām vēl jāgaida, bet 
– situācija mainās. Lēnām, bet nenovēršami. Tāpēc 
ventspilnieku iniciētā reģionālā partija “Laiks pārmai-
ņām!” var būt pirmais solis. Pirmais solis uz pārmai-
ņām gan reģionālā, gan valsts mērogā.

Protams, protams, vārdam “partija” cilvēku apziņā 
vispār ir, teiksim diplomātiski, diezgan nepatīkams aro-
māts. Un tam ir ļoti pamatots iemesls: gadiem kulti-
vētais politbizness, gadiem kultivētais “elitārisms”, kur 
cilvēki tiek dalīti “ierindas pilsoņus” vai “reņģēdājos” 
un tajos, kuri lemj, tātad “patriciešos”, gadiem labi 
zināmais un varasvīru kultivētais princips, ka sabied-
riskā aktivitāte nav vēlama un ir pat sodāma, jo traucē 
raust mūsu, visu valsts iedzīvotāju, naudu savās kaba-
tās. Un gadiem cilvēkiem potētais: klusējiet, dzīvojiet 
mierīgi, neiesaistieties, jo tas nav nepieciešams.

Ir laiks pārmaiņām! Tāpēc arī “Ventspilnieks.lv” 
pievienojas jaunā politiskā spēka organizatoru aicinā-
jumam, kas pausts jaunās kustības manifestā: “Mēs 
esam bagāti. Mums pieder pašiem sava, nacionā-
la un neatkarīga valsts. Mūsu svēts pienākums ir šo 
bagātību nosargāt un nodot tālāk nākamajām paau-
dzēm. Plaukstošu, bagātu, pašpietiekamu valsti, kurā 
mierā, saticībā un pārticībā dzīvo laimīgi cilvēki.

Mēs esam pārliecināti, ka Ventspils var palīdzēt 
Latvijai kļūt par vienu no Eiropas panākumu stās-
tiem. Lai tas notiktu, Ventspils ostai ir atkal jākļūst 
diženai, Ventspils pilsētai jāpilnveidojas par moder-
nu starptautisku tirdzniecības centru. Iespēju ziņā ar 
Ventspili ir grūti konkurēt, mūsu uzdevums ir tās piln-
vērtīgi izmantot.

Ir pienācis lielo izvēļu un pārmaiņu laiks. Neesiet 
vienaldzīgi, noticiet mūsu kopējai spējai, nestāviet 
malā un iesaistieties jauna politiskā spēka – reģionā-
lās politiskās partijas “Laiks pārmaiņām” veidošanā.”

Aktīvie un pārmaiņas gaidošie ventspilnieki, nāciet 
sestdien un piedalieties! Un tas būs mūsu visu iegul-
dījums jaunai Ventspilij u jaunai Latvijai! 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

Ventspilī pārmaiņas izglītības sistēmā ir ieilgušas. Diemžēl par šo nopietno tēmu neviens joprojām atklāti runāt 
nevēlās. Un “Ventspilnieks.lv” aptaujātie pilsētas izglītības speciālisti gatavi stāstīt tikai pie “izslēgta diktofona”... 
Kaut vai tādēļ, ka pārmaiņas ir tieši atkarīgas no vietējās pašvaldības. Bet tajā pašā laikā izglītības nozarē visā Lat-
vijā iestājies pārmaiņu laiks, bet tas nozīmē, ka mainīties nāksies. Tikai jautājums: kā šīs pārmaiņas iespaidos mūsu 
bērnus? Lūk, apkopojošs ieskats mūsu pilsētas skolu vadītāju un pedagogu stāstītajā.

Skolu reforma pagaidām buksē

P 
ilsētā pie Ventas ir tikai desmit skolas. Diemžēl tās 
visas aprīkotas ar novecojušu tehniku, kuru nepiecie-
šams nomainīt. Protams, tam nepieciešami līdzekļi. 
Un pirms šos līdzekļus piešķirt, pašvaldība piepra-
sīja veikt savdabīgu testu – noskaidrot, cik efektīvi 

tiek izmantotas jau esošās tehnoloģijas un cik dziļas ir skolotā-
ju zināšanas šajā jomā. Tests pārvērtās par triju gadu garumā 
ieilgušu reformu.

Reforma sākās ar Latvijas Universitātes ekspertu pieaicināša-
nu, precīzāk sakot, eksperti tika pieaicināti no LU Dabaszinību un 
matemātikas izglītības centra. Iemesls vienkāršs: veikt Ventspils 
skolotāju testēšanu. Eksperti apmeklēja visas Ventspils skolas, 
pārbaudot, kā skolotāji strādā. Galvaspilsētas speciālistu verdikts 
bija sekojošs: pasniedzējiem nepieciešami speciāli padziļināti 
kursi (galvenokārt tiem, kas pasniedz ekasaktos priekšmetus). 
Skaidrs, ka šāda ļoti vienkāršota pieeja nevienam skolotājam, 
pat tiem, kas ar tehnoloģijām jau sen ir uz “Tu”, nepatika.

Taču izejas nebija, un pedagogiem nācās šos kursus apmeklēt. 
Kā atzīmēja pieaicinātie Latvijas Universitātes speciālisti, apmā-
cību process noritējis “visai sarežģīti”, jo vispirms nācies skolo-
tājiem ieskaidrot, ka viņiem tiešām nepieciešamas zināšanas, 

kuru viņiem pagaidām nav. Tomēr situāciju izdevās sakārtot. 
Patlaban tie paši cilvēki, kuri nodarbojās ar Ventspils peda-
gogu sastāva kvalifikācijas celšanu, ķērušies arī pie izglītības 
reformas izstrādāšanas pilsētai.

Viens no jaunumiem ir t.s. koleģiālo vizīšu sistēma. Tas 
nozīmē, ka skolotāji ierodas cits cita stundās, dod saviem 
kolēģiem padomus un pat kritizē viņu darbu. Pasniedzēji 
kopīgi izstrādā un nosaka mērķus un uzdevumus tās vai citas 
klases skolniekiem. Pēc tam skolniekus sīki izprašņā par stun-
dās notiekošo. Šo iztaujāšanu rezultātā nosaka labāko skolo-
tāju, kuru reizi gadā apbalvo ar naudas prēmiju vienas mini-
mālās mēnešalgas apmērā. 

Šī gada pašvaldību 
vēlēšanas daudzās Latvijas 
vietās pierādīja, ka 
pārmaiņas ir iespējamas. 
Daudzās Latvijas vietās 
“veco vēžu” aizslaucīšanu 
no tik ļoti pierastā un 
iesildītā krēsla izšķīra tieši 
jauno un pārmaiņas gribošo 
cilvēku aktivitāte. Svarīga 
bija katra balss un katra 
cilvēka pārliecība:

MĒS GRIBAM 
PĀRMAIŅAS!
Pievienojies mums 
reģionālās partijas 
“LAIKS PĀRMAIŅĀM!” 
Dibināšanas kongresā

Ventspilniek, pārmaiņu 
laiks ir klāt!

Nāc un iesaisties!
Šis ir brīdis, kad stāvēt malā nevajag. Un nedrīkst. Tāpēc 

mēs, aktīvu ventspilnieku un citu Latvijas pilsētu ļaudis, esam 
nolēmuši apvienoties. Apvienoties jaunā politiskā spēkā –

REĢIONĀLAJĀ PARTIJĀ
“LAIKS PĀRMAIŅĀM!”.
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“Laiks pārmaiņām!”
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Galvenā sāpe: bezdarbs, 
veselība un piesārņojums
Galvenās problēmas, kas vērojamas Ventspils 
pilsētā un kavē tās sekmīgāku izaugsmi, ir 
bezdarbs, veselības aprūpes pakalpojumi un 
gaisa piesārņojums, secināts Centrālās statis-
tikas pārvaldes veiktajā iedzīvotāju aptaujā. 
Bezdarbs ir galvenā problēma visās Latvijas 
pilsētās, bet Ventspilī kā problēmu to minēju-
ši 77% iedzīvotāju. 58% iedzīvotāju atzīst, ka 
problēma ir veselības aprūpes pakalpojumu 
pieejamība Ventspilī, bet gaisa piesārņojums 
satrauc 61% ventspilnieku. Ja citur Latvijā liela 
problēma ir autoceļu kvalitāte, Ventspilī to 
minējuši tikai 7%.

Vasaras darbs 393 jauniešiem
Aizvadītajā vasarā Ventspilī pašvaldība nodar-
binātības programmas ietvaros nodrošināja 
darbu 393 pilsētā deklarētiem bērniem un 
jauniešiem, kas ir par 24 jauniešiem vairāk 
nekā pērn. Kopumā 25 Ventspilī reģistrē-
ti uzņēmēji piedāvāja, piemēram, virtuves 
darbinieka, palīgstrādnieka, pārdevēja palīga, 
uzkopšanas un labiekārtošanas, lauksaimnie-
cības un citus darbus. Lielākie darba devēji bija 
Olimpiskais centrs “Ventspils”, AS “Diāna”, SIA 
“Ventspils Labiekārtošanas kombināts” un citi.

Zaļais karogs jau 3 skolām
Līdz ar jauno mācību gadu Vides izglītības 
fonds pasniedzis Zaļos karogus tām skolām, 
kuras ieguvušas Ekoskolas statusu. Pirmo reizi 
šādu atzinību ir saņēmušas jau trīs Ventspils 
skolas. Ja iepriekš šādu novērtējumu bija saņē-
mušas Ventspils 4. vidusskola un 1. pamatsko-
la, tad šoruden šīm skolām pievienojusies arī 
pirmā Ventspils pirmsskolas izglītības iestāde – 
bērnudārzs “Varavīksne”. Kopumā Latvijā šādu 
godu par vides izglītības un vides aizsardzības 
veicināšanu saņēmušas 132 izglītības iestādes.

Nākamgad būs papildu 
atpūtas iespējas pludmalē
Nākamgad Ventspils Zilā karoga pludmales 
labiekārtojumu papildinās sanitārais mezgls 
cilvēkiem ratiņkrēslā un taktilās kartes cilvē-
kiem ar redzes traucējumiem. Pludmalē strauji 
audzis pieprasījums pēc velosipēdu turētājiem, 
jo riteņbraucēju skaits pilsētā būtiski palielinās. 
Zonā pie Dienvidu mola plānots uzstādīt ierī-
ces ielu vingrotāju treniņiem. Daudzi ceļotāji 
ierodas Ventspilī ar suņiem un vēlas ar viņiem 
kopā atpūsties, tādēļ pludmalē tiks norādīta 
vieta atpūtai un pastaigām ar suņiem.

Aizņemsies gandrīz miljonu 
eiro autoceļu atjaunošanai
Ventspils novada pašvaldība aizņemsies vai-
rāk nekā 900 000 eiro grants ceļu atjaunoša-
nas programmas īstenošanai piecos pagastos. 
90% aizņēmuma summas vēlāk tiks atgūti no 
Eiropas Lauksaimniecības fonda lauku attīs-
tībai. Novada dome nolēmusi sakārtot auto-
ceļus Ziru, Puzes, Vārves, Tārgales un Užavas 
pagastos. Visapjomīgākie darbi būs Puzes 
pagastā, tam atvēlot gandrīz trešdaļu pare-
dzēto līdzekļu.

Ventspilī uzdarbojas somiņu 
zagļi
Ventspilī atkal reģistrēti jauni laupīšanas gadī-
jumi, proti, uzbrucēji uz ielas uzbrūk sirmgal-
vēm, izrauj viņām no rokām rokassomiņas un 
aizbēg. Pēdējās nedēļas laikā reģistrēti jau 
divi gadījumi – Lielajā Dzirnavu ielā un Lielajā 
prospektā, turklāt abi uzbrukumi bijuši gaišā 
dienas laikā. Cietušajām nodarīti būtiski mate-
riālie zaudējumi. Par šiem gadījumiem Valsts 
policijā uzsākti kriminālprocesi.

VENTSPILĪ

B 
ATL organizētā diskusija bija steidza-
mi nepieciešama saistībā ar satrau-
cošo situāciju tranzīta nozarē, kad 
strauji rūkoša kravu apjoma aps-
tākļos valsts uzņēmums “Latvijas 

dzelzceļš” (LDz) nolēmis no nākamā gada 
paaugstināt tarifus kravu pārvadājumiem.

Tranzīta un satiksmes nozares pārstāvji dis-
kusijā aicināja maksimāli efektivizēt LDz dar-
bību, pārmetot uzņēmumam infrastruktūras 
maksas paaugstināšanu brīdī, kad nemitīgi 
notiek kravu apjoma samazinājums. BATL 
prezidente Inga Antāne uzsvēra, ka visa tran-
zīta infrastruktūra – dzelzceļa sliedes, ostas 
un kapacitāte – ir Latvijas resursi, kuri kopīgi 
jāprot izmantot konkrētu mērķu sasniegša-
nai, proti, radīt maksimāli izdevīgus apstākļus 
kravu pārvadājumiem.

Kā norāda transporta nozares eksperts Tālis 
Linkaits, tranzīta nozares pārstāvjiem ir aktī-
vi jādomā par kravu diversifikāciju, bet vien-
laikus arī jāsamazina izmaksas. Pirmkārt, jau 
paša LDz izmaksas, kas padara Latvijas tranzī-
ta koridoru nekonkurētspējīgu. Linkaits norā-
dīja, ka būtībā Latvijai šajā nozarē ir iespējami 
tikai divi attīstības scenāriji. Pozitīvajā variantā 
Latvijai izdodas piesaistīt pietiekami lielu apjo-
mu cita veida kravu, un Latvijas tranzīta noza-
re turpina attīstību, bet negatīvajā - ostas tikai 
“veģetē”. “Ir jāstrādā infrastruktūras izmak-
su samazināšanas virzienā, taču LDz situāciju 
nerisina,” norādīja eksperts.

Bankas “Citadele” ekonomists Mārtiņš 
Āboliņš savās nākotnes prognozēs pieļauj, ka 
ogļu kravu apjomi Latvijas virzienā var sama-
zināties pat par 70 līdz 80 procentiem. Viņš 
uzsvēra, ka jāaprēķina dzelzceļa infrastruk-
tūras izmaksas, ja pārvadāto kravu apjoms 
ir 30 miljoni tonnu gadā, nevis jāvadās pēc 
optimistiskā scenārija 50 miljoni tonnu gadā, 
kas tiek likts aprēķinu pamatā pašreiz. "Tā var 
izrādīties nākotnes realitāte: Krievijas politisko 
vēlmi pārorientēt kravas uz vietējām ostām, 
kā arī Eiropas enerģētikas politiku pēc iespējas 

Tranzīta nozarei būs nākotne, ja visi pie 
viena galda kopīgi meklēs risinājumus
Tranzīta nozarei ir un būs nākotne, taču 
ar nosacījumu, ka visas puses sēžas pie 
viena galda un kopīgi meklē risinājumus 
šī jautājuma šķetināšanai, tai skaitā ru-
nājot, piemēram, par Latvijas dzelzceļa 
infrastruktūras elektrifikācijas projekta 
īstenošanu dzīvē un tā ietekmi uz tranzī-
ta nozari kopumā, kā arī vienotā tranzīta 
koridora tarifa izstrādi. Tāds secinājums 
izskanēja biedrības “Baltijas asociācija – 
Transports un loģistika” (BATL) rīkotajā 
diskusijā “Vai varam vēl glābt tranzītu?”.

Šā gada augustā Ventspils ostā strādājošie termināļi kopumā pārkrāvuši 1,5 miljonus 
tonnu kravu, bet visā gadā kopumā kravu apgrozījums sasniedzis 15 miljonus tonnu, 
kas ir par 17 procentiem vairāk nekā līdzīgā laika posmā pērn, liecina Ventspils Brī-
vostas pārvaldes publiskotie dati. 

samazināt enerģētisko atkarību no Krievijas. 
Latvijai jādomā, ko darīt ar dzelzceļa infra-
struktūru un cik tā izmaksā. Piemēram, elek-
trifikācija Rīgas virzienā var sniegt pozitīvus 
ieguvumus, bet vienlaikus jādomā, vai šis pro-
jekts nerada arī lielus riskus,” uzsvēra Mārtiņš 
Āboliņš. Palielinot dzelzceļa infrastruktūras 
tarifu, ir pilnīgi skaidrs, ka pārvadājumi pa 
dzelzceļu Latvijas virzienā kļūs dārgāki, tādēļ 
tranzīta kravas meklēs arvien jaunus ceļus un 
atradīs tos Krievijas un Klaipēdas ostās. Tādu 
viedokli pauda AS “Ventspils Tirdzniecības 
osta” valdes loceklis Jānis Hāze. Viņš līdzībās 
salīdzināja LDz ar kurpju fabriku, kuras kapa-
citāti palielina trīskārtīgi, neskatoties uz to, ka 
valstī iedzīvotāju skaits sarūk. 10 gadu laikā 
LDz pamatlīdzekļu apjoms ir trīskāršojies līdz 
900 miljoniem eiro, bet ilgtermiņa kredīti pie-
auguši pat četrkārtīgi līdz 177 miljoniem eiro. 
Darbinieku skaits saglabājies tuvu 12 tūksto-
šiem, tāpat kā pārvadāto kravu apjoms, kas 
nedaudz samazinājies līdz 47,8 mlj. tonnu.

“Vienīgais, kas pamatīgi mainījies, ir cena. 
Ja 2007. gadā maksa par dzelzceļa infrastruk-
tūras izmantošanu bija 6,14 eiro par kilomet-
ru, tagad tie ir 10,35 eiro par kilometru. Un 
tiek domāts nākamgad maksu palielināt līdz 
11,08 eiro par kilometru, tātad panākt attīstī-
bu tikai “palielinot kurpju cenu”. 

Līdzīgās domās ir arī AS “Baltijas ekspre-
sis” valdes priekšsēdētājs Māris Bremze. Pēc 
viņa teiktā, paaugstināt dzelzceļa infrastruk-
tūras izmantošanas maksu par 7% nozīmē 
“tiešas sekas tam, ka ar terminu “Izmaksu 
efektivitāte” mūsu dzelzceļa sistēma abso-
lūti nedraudzējas”. “Neseno lēmumu rezul-
tātā “Latvijas dzelzceļa” sistēma ir palikusi 
daudz lielāka, pamatlīdzekļu masa ir milzīga 
un, protams, šos pamatlīdzekļus nepārtrauk-
ti nepieciešams uzturēt darbderīgā stāvoklī, 

tomēr vienlaikus tie nav noslogoti,” komen-
tēja Māris Bremze. Pēc viņa teiktā, 70% no 
dzelzceļa tīkla jaudas vienkārši netiek izman-
tota ne kravu, ne pasažieru pārvadājumos.

AS “Baltijas ekspresis” vadītājs uzsver, ka 
ir steidzami jārisina jautājums par izmaksu 
efektivitāti šajā transporta sistēmā. Izmaksas 
pārvadātājiem turpinās pieaugt. “Mēs zinām 
to, ka 2018. gada infrastruktūras maksa 
palielinās no 10,35 uz 11,08 eiro, tātad tie ir 
73 centi par 1 kilometru. Tarifu palielinājums 
nozīmē, ka uz vienu pārvadājumu tonnu 
pašizmaksa pieaugs par 20 – 30 centiem. 
Kravu nosūtītājiem par LDz tīkla izmantošanu 
būs jāmaksā par 12 – 15 miljoniem eiro gadā 
vairāk," norāda Māris Bremze.

LDz viceprezidents Aivars Strakšas gan 
pauž pārliecību, ka kravu īpašniekiem Krievijā 
joprojām ir liela interese vest kravas caur 
Latvijas ostām un pārvadājumu tarifu izmai-
ņas nebūšot tās, kas ietekmēšot kravu apgro-
zījumu. “Privātais sektors Krievijā joprojām 
saprot, ka vest kravas caur Latvijas ostām ir 
izdevīgāk,” norāda Aivars Strakšas, oponē-
jot tranzīta nozares ekspertiem: “Mēs neva-
ram prognozēt, kāds būs kravu apjoms 2023. 
gadā vai vēl tālākā nākotnē, taču jābūt gata-
viem sniegt konkurētspējīgu pakalpojumu. 
(..) Gribu uzsvērt, ka laika posmā no 2014. 
līdz 2017. gadam dzelzceļa infrastruktūras 
maksa nav paaugstināta. Šajā laikā nevis 
tarifi ir kļuvuši augstāki, bet nauda ir kļuvu-
si nevērtīgāka,” norāda LDz viceprezidents.

Visus priekšlikumus BATL apkopos un 
iesniegs gan Valsts prezidentam Raimondam 
Vējonim, gan Ministru prezidentam Mārim 
Kučinskim, lai pievērstu valsts augstāko 
amatpersonu uzmanību problemātiskajai 
situācijai otrajā lielākajā Latvijas tautsaim-
niecības nozarē. 

Augustā kravu apgrozījums kāpj, 
tomēr apjoms mazāks nekā jūnijā

S 
alīdzinot šīs vasaras rādītājus, 
augustā paveiktais ir par 0,3 mil-
joniem tonnu vairāk nekā jūlijā, 
tomēr tas ir par 0,1 miljonu tonnu 
mazāk nekā jūnijā. Jūlijā Ventspils 

ostas termināļos pārkrāva 1,2 miljonus 
tonnu kravu, bet jūnijā – 1,6 miljonus tonnu. 
Augustā sasniegtie rādītāji par 8% pār-
sniedz pērn šajā laika posmā uzrādīto kravu 
apgrozījumu.

Īpaši nozīmīgs Ventspils ostas kravu pār-
kraušanas rādītāju pieaugumā bijis tieši 
biedrībā “Baltijas asociācija – Tranzīts un 
Loģistika“ (BATL) ietilpstošo uzņēmumu 
paveiktais. Skaitliski bilance izskatās samērā 
veiksmīga, taču nākotnē uzņēmumi joprojām 
raugās ļoti piesardzīgi.

Kā norāda Ventspils Brīvostas pārvalde, 

lielākais pieaugums, salīdzinot ar pagāju-
šo gadu, vērojams akmeņogļu, kā arī ar 
prāmjiem pārvadātajās (“Ro-Ro”) kravās. 
Turpina pieaugt ar prāmju operatora “Stena 
Line“ prāmjiem pārvadāto kravu un pasažie-
ru skaits. Līniju starp Ventspili un Nīneshamni 
Zviedrijā izmantojuši par 29 941 pasažieriem 
jeb 27% vairāk, salīdzinot ar pagājušā gada 
attiecīgo periodu. Savukārt “Ro-Ro” kravu 
apjoms šajā līnijā palielinājies par 230 tūk-
stošiem tonnu jeb 20%.

Šī gada astoņu mēnešu laikā Latvijas 
ostās kopumā pārkrautas 43,059 miljoni 
tonnu kravu, kas ir par 4,8% vairāk nekā 
līdzīgā laika posmā pērn, liecina Satiksmes 
ministrijas apkopotie dati. Pieaugums vēro-
jams beramkravu segmentā, savukārt pār-
krauto naftas produktu apjoms joprojām 

samazinās. Visvairāk pārkrautas beramkra-
vas – 23,055 miljoni tonnu, kas ir par 
16,3% vairāk nekā pērn attiecīgajā perio-
dā. Pārkrauto ogļu daudzums bija 12,97 
mlj. tonnu (+30,3%), ķīmisko beramkravu – 
1,917 mlj. tonnu (-11,5%), koksnes šķelda – 
973 900 tonnu (+14,4%). Lejamkravas pār-
krautas 12,385 mlj. tonnu apmērā (-13,3%). 
Lielāko daļu pārkrauto lejamkravu veido naf-
tas produkti – 11,849 mlj. tonnu (-13,7%), 
bet jēlnafta pārkrauta 26 200 tonnu apmērā 
(-28%). Ģenerālkravas pārkrautas 7,618 mlj. 
tonnu apmērā (+8,9%). Kravas konteineros 
pārkrautas kravas 2,973 mlj. tonnu apmē-
rā (+14%), kokmateriāli – 2,247 mlj. tonnu 
(-2%), “Ro-Ro” kravas – 2,063 mlj. tonnu 
(+13,3%).

Līderpozīcijā pārkrauto kravu apmēra ziņā 
ir Rīgas osta ar 22,711 miljoniem tonnu 
(-4,9%), seko Ventspils osta un Liepājas osta 
ar 4,17 miljoniem tonnu (+24,4%). 

Rita Krasta
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 turpinājums 6. lpp.

N 
emaz nerunājot par to, ka varē-
tu uzņemties ceļu pie tēva 
Jaungulbenes pagasta Ušuru 
kapos, lai gan ļoti gribētos viņu 
apraudzīt. Vientuļi dzīvojošā sie-

viete atzīst, ka veselība brīdina – viņas mūžā 
brauciens uz Jaungulbeni vairs nenotiks. Bet 
ļoti gribētos pirms tam savu un tuvinieku lik-
teņstāstu tomēr atstāt gados jaunākajiem. 
Kā atgādinājumu, lai kaut kas līdzīgs nepie-
meklētu nākamās paaudzes.     

                        
BIJA GATAVS ATDOT DZĪVĪBU

Gaida noskaņojusies, ka arī šo Lāčplēša 
dienu, tāpat ka vairākas iepriekšējās, sagai-
dīs vienatnē savā dzīvoklītī. Kā vienmēr uz 
galda izritinās tēvam pasniegtā Diploma 
kopiju par Lāčplēša ordeņa piešķiršanu, bla-
kus noliks vāzi ar ziediem un aizdegs svecīti. 
Un domās klusumā parunāsies ar saviem sen 
mūžībā aizgājušajiem vecākiem.

Jaungulbenes pagasta Obraviešos pirms 84 
gadiem dzimušajai Gaidai Šveidukai nozīmī-
gākās bērnības atmiņas ir tēva Kārļa Melzoba 
iekoptā sēta un 19 hektāru plašie lauki, kurus 
viņam kā Latvijas brīvības cīņu dalībniekam 
un Lāčplēša ordeņa kavalierim no bijušās 
muižas zemes pagājušā gadsimta 20. gados 
piešķīra jaunā Latvijas valsts. Līdzi zemei 
nācis no milzīgiem laukakmeņiem celts zirgu 
stallis, kuru tēvs pārbūvējis par skaistu dzīvo-
jamo māju, bet māte Hermīne apaudzējusi 
ar krāšņām puķu dobēm un košumkrūmiem.

“Cik vien sevi atceros, goda istabā pie 
sienas bija ierāmētas tēva un mātes fotog-
rāfijas, bet tām pa vidu atradās iestiklots 
Rīgas 6. kājnieku pulka seržantam Kārlim 
Melzobam izsniegtais Lāčplēša Kara ordeņa 
3. šķiras Diploms,” Gaidas kundze rāda rūpī-
gi glabāto šī dokumenta kopiju, jo oriģināls 
nodots muzejam. “Mūsu ģimenei tas nozī-
mēja ne vien emocionālu patriotisma izpaus-
mi, bet arī oficiālu apstiprinājumu, ka biju-
šais Obraviešu muižas kalps Kārlis Melzobs, 

Lāčplēša meita. Sāpe un lepnums
Tuvojoties Lāčplēša dienai, kad Latvija dažādos oficiālos un kultūras pasāku-
mos atcerēsies savus varoņus, ventspilnieces Gaidas Šveidukas domas pa-
rasti aizceļo tālā pagātnē, uz pavisam citu mūsu zemes malu. Pēdējā laikā 
atmiņas uzplūst īpaši smagā vilnī, jo veselība vairs neļauj iziet tuvos ļaudīs 
un smagumu sarunās dalīt ar līdzīga likteņa cilvēkiem kļūst grūtāk.

brīvprātīgi iestājoties Latvijas armijā, ir bijis 
gatavs atdot dzīvību, lai atbrīvotu dzimte-
ni no svešzemju iebrucējiem. Īpaši spilgti 
virsseržants Kārlis Melzobs to pierādījis kau-
jās pret bermontiešiem pie Dammes mui-
žas un Anniņmuižas, par ko arī ticis apbal-
vots ar Lāčplēša Kara ordeni,” sieviete atce-
ras, ka par savu varoņdarbu, zem naidnieka 
lodēm atjaunojot sakarus starp pulka štābu 
un uzbrūkošajiem bataljoniem, viņš nemē-
dzis gari un krāšņi stāstīt, tāpēc viņa kopā 
ar vecāko māsu Ausmu to izdzīvojušas iztē-
lē, bezgala lepojoties, ka tieši viņām ir tāds 
drosmīgs  tētis. Kā nevienam citam plašā 
apkārtnē.

TĒVS MAN PIEDEVA, ES PATI SEV NĒ
“Pat ļaunākajos sapņos nevarēju iedo-

māties, ka pienāks 1950. gads. Un es sle-
pus, nevienam no mājiniekiem neredzot, 
šo ģimenes svētumu noņemšu no sienas un 
noslēpšu aiz dīvāna, lai to neierauga ne cie-
mos atnākušie klases biedri, ne kāds vietējais 
padomju pakalpiņš, un nenosūdz skolotājai 
vai čekas aģentiem par nacionālistisku relik-
viju glabāšanu. Labākajā gadījumā man tas 
draudēja ar nepatikšanām Gulbenes vidus-
skolā, kur toreiz mācījos,  bet nebija izslēgtas 
represijas arī pret visu ģimeni, līdz pat izsūtī-
šanai uz Sibīriju.”

“Ar prātu es saprotu un domās esmu cen-
tusies it kā pat attaisnot savu toreizējo rīcī-
bu, bet pašpārmetums sirdī, vienalga, ir 
saglabājies uz visu mūžu. Pamanījis tukšo 
vietu pie sienas, tēvs neteica ne vārda, bet 
man uz visiem laikiem atmiņā palika viņa it 
kā pēkšņi apdzisušais skatiens. Viņam droši 
vien vieglāk būtu bijis pārdzīvot, ja diplomu 
liktu noņemt kāds svešinieks, ja uz to pie-
spiestu naidīga, nepārvarama vara, bet te — 
paša mīļā meita… Viņš mani nerāja un droši 
vien piedeva ne tikai vārdos. Bet tikai daudz 
vēlāk es sapratu, cik sāpīgi tas viņam bija. 
Jo es, lai arī tikai ārēji izliekoties pakļauja-

mies svešai, Latvijai naidīgai 
varai, biju noliegusi to, par ko 
jaunībā frontē cīnījās un dzī-
vību bija gatavs atdot tēvs, 
mans vismīļākais cilvēks,” 
joprojām līdz sāpēm pār-
dzīvo Gaidas kundze, “kritu 
viņam ap kaklu, raudāju un 
lūdzu saprast: ja kāds skolā 
uzzinās par viņa  apbalvo-
jumu, mani var neuzņemt 
komjaunatnē. Bet bez iestā-
šanās šajā organizācijā netik-
šu augstskolā, kas bija mans 
toreiz viskvēlākais sapnis,” 
stāsta Gaida Šveiduka, kuru 
dzīves gaitas pēc Latvijas 

Lauksaimniecības akadēmijas beigšanas 
atvedušas uz Kurzemi. Kopā ar šeit sastapto 
dzīvesbiedru Valdi viņa Ventspils pilsētā un 
rajonā izglītības darbā aizvadījusi visu turp-
māko mūžu, vien domās atgriežoties bēr-
nības zemē Obraviešos, kur kolhoza darbos 
palikuši strādāt tēvs un vecākā māsa Ausma. 

                                    
LOŽU SACIRSTĀ DZĪVE

“Protams, augstskolā iegūtais inženiera 
mehāniķa diploms man palīdzēja izrauties 
no nomaļā kolhoza smagās pelēcības, bet 
bija vēl viens iemesls, kāpēc man neiztu-
rami smagi likās dzīvot dzimtajā pusē. Tās 
bija atmiņas par māti, kuru manu acu priek-
šā noslepkavoja okupācijas armijas formā 
ģērbies karavīrs. Šis notikums visu manu 
dzīvi sacirta it kā divās daļās — pirms un 
pēc traģēdijas,” arī vairāk nekā septiņdesmit 
gadu pēc nelietīgās slepkavības Gaidas balss 
nodreb, bet acis kļūst miklas.  

“Kā šodien atceros, tas bija 1945. gada 20. 
jūlijā. Māsa Ausma tūlīt pēc kara iestājās no 
Obraviešiem ap 60 kilometru attālajā, tolaik 
prestižajā Rankas mājturības skolā. Vasaras 
vidū jūdzām līnijdroškā zirgu, lai viņu tālāk 
braukšanai aizvestu līdz Gulbenes dzelzce-
ļa stacijai. Līdzi bija jāņem drēbes, maize un 
pavalgs dzīvei internātā. Sagaidījām vilcie-
nu, pastaigājām pa pustukšajiem veikaliem 
un pievakarē uzņēmām atpakaļceļu. Bijām 
izbraukušas no Gulbenes kādus piecus vai 
sešus kilometrus, visapkārt druvas, pļavas un 
koku puduri. Zirdziņš uz mājām tecēja naskā 
riksī, mēs sēdējām blakus un kaut ko runā-
jām, kad pēkšņi no ceļa labās puses atska-
nēja šāviens, zirgam zem kājām pašķīda 
dzirksteles un lodes sacelts putekļu mākonī-
tis.  Pametu galvu trokšņa virzienā — labības 
lauka vidū, pietupies uz viena ceļa un plin-
ti pie vaiga, uz mums tēmēja kāds padom-
ju armijas formā ģērbies cilvēks. Gribēju 
par briesmām uzsaukt mātei, bet atskanē-
ja nākošais šāviens, viņa pēkšņi saguma uz 
priekšu un, noplūstot ar asinīm, sāka svērties 
sānis. Lode viņai bija trāpījusi tieši deniņos un 
pa aci izgājusī ārā, bet tanī mirklī doma bija 
tikai viena — neļaut viņai izkrist no pajūga, jo 
nospindza nākamā lode un ar pretīgu troks-
ni ietriecās atsperratiem sānos. Neatceros, 
vai saucu pēc palīdzības vai kliedzu uz zirgu, 
zinu tikai, ka viņš pārgāja auļos, bet es, 
pametot skatu pār plecu, redzēju, kā zaldāts 
cenšas turēt mums līdzi, skrējienā apstā-
joties tikai, lai šāvienam pieliktu plinti pie 
vaiga. Man toreiz ritēja trīspadsmitais gads, 
Obraviešos pārrados pusnemaņā, apkampusi 
mirušo māti un histēriski raudot. Tēvs vēlāk 
saskaitīja, ka līnījdrošku bez mātei nāvējošā 
šāviena trāpījušas vēl četras lodes,” traģisko 

notikumu, kas tolaik mazās meitenes dzīvi 
apgrieza kājām gaisā, atceras sirmā kundze.

                            
PAZEMOJUMS UN BEZSPĒCĪBA

“Šis notikums manu dzīvi uz visiem lai-
kiem sadalīja it kā divās daļās, pirms un pēc 
mātes noslepkavošanas. Visam atlikušajam 
mūžam ir palicis jautājums, kāpēc tā notika? 
Ko pret jauno varu un “atbrīvotāju” armiju 
bija noziegusies zemnieka sieva, kuras vie-
nīgā rūpe bija turēt godā darbu, gādāt par 
ģimeni un vairot skaistumu ar krāšņiem rok-
darbiem un puķu dobēm sētā?” joprojām 
savās atmiņās “atbrīvotāja” rīcību cenšas 
izprast Gaida. “Savā naivumā kopā ar tēvu 
meklēt atbildes uz šiem jautājumiem tūlīt 
pēc mātes nāves braucām uz Jaungulbeni. 
Tēvs, kurš cara laikā bija dienējis Baltijas 
flotē, piedalījies jūras kaujās un apbalvots ar 
diviem Jura krustiem un medaļām, labi prata 
krievu valodu un notikušo izstāstīja armijas 
formā ģērbtajam vietvaldim. Es toreiz krie-
viski nerunāju, tāpēc tēvs man pārtulkoja 
tikko nozīmētās amatpersonas jautājumu: 
“Kā izskatījās šāvējs?” Atbildēju, ka viņam 
mugurā bija tāds pat formas tērps, kā jautā-
tājam. Ar to pietika, lai civilajā amatā iecel-
tais militārists mūs strupi izraidītu, tālāku 
izmeklēšanu un vainīgā noskaidrošanu atsa-
kot, jo “mums nav pamata ticēt visam, ko 
stāsta kāds pārbijies bērns”.

Pēc šīs sarunas palika pazemojuma un 
bezspēcības sajūta. Okupanti demonstrēja 
visatļautību, bet mēs, klusā lauku nostūrī 
dzīvojošie, toreiz varējām tikai nojaust, ka 
līdzīgas traģēdijas ir piemeklējušas daudzus 
Latvijas ļaudis.”

                     
NENOSODIET, KA MĒĢINĀJĀM 
IZDZĪVOT

Gaida Šveiduka turina savu sāpīgo atmi-
ņu stāstu: “Klusu izvadījām māti uz kapi-
ņiem, bija jādzīvo tālāk. Klīda runas par 
mežabrāļiem, kas mēģina pretoties komu-
nistiem, par akcijām, kurās viņi tika iznīci-
nāti. Vidusskolas gados viens otram čuks-
tus stāstījām par pazīstamu ļaužu varmācī-
gu izvešanu uz Sibīriju bez jebkāda tiesiska 
pamatojuma, bez tiesas un taisnības. Var jau 
tagad nosodīt tos, kas šādos apstākļos neno-
stājās pret varmākām, bet mēģināja izdzīvot, 
ārēji pakļaujoties un piemērojoties jaunajai 
varai. Bet brutālais pārspēks šķita neuzvei-
cams, cilvēki centās jebkādā veidā pašsa-
glabāties. Es toreiz nedomāju, vai nodevība 
pret mīļās mātes piemiņu ir stāšanās kom-
jaunatnē, kuras aktīvākie biedri piedalījās 
mežabrāļu iznīcināšanā un Latvijas iedzīvo-
tāju izsūtīšanās. Šis Kārlim Melzobam dotais Diploms Gaidas agrās bērnības 

mājās bijis goda vietā.

Gaida Šveiduka, vienīgā bez-
partejiskā uz pilsētas Goda 
plāksnes pagājušā gadsimta 
piecdesmitajos gados.

Ar Valsts Prezidentu Valdi Zatleru un viņa dzīvesbiedri Lilitu 
Liepājā.

Gaida Šveiduka mūža apcerīgajos gados.
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Jau ilgus gadus demogrāfiskā si-
tuācija visā valstī nav glaimojoša 
un arī iedzīvotāju skaits turpina 
samazināties, tādēļ, raugoties 
ilgtermiņā, demogrāfi zīmē visai 
apokaliptiskas ainas saistībā ar 
latviešu nācijas izdzīvošanu. Pērn 
jaundzimušo bija par 6,6 tūk-
stošiem mazāk nekā to cilvēku 
skaits, kuri devušies viņsaulē. 
Tāda ir situācija valstiskā mērogā.

Dzimstības un mirstības attiecība Ventspilī kritiska: 232 pret 407

Komentē psiholoģe R. Nikolajeva:

Pie interneta atkarīgo riska grupas var pie-
skaitīt cilvēkus, kuriem ir grūtības ar ikdienas 
komunikāciju reālajā dzīvē. Nākas konstatēt, 
ka šādu cilvēku lauku reģionos ir ievērojami 
vairāk nekā, piemēram, Rīgā. Reālajā dzīvē 
viņiem satikties, runāties, dibināt kontaktus 
traucē kompleksi. Diemžēl latviešu sabiedrībā 
ir iesakņojies stereotips, ka provinces cilvēki 
ir atpalikušāki nekā galvaspilsētas iedzīvotāji. 
Tā rezultātā daudziem ir grūtāk komunicēt un 
atrast draugus. Jo īpaši tas novērojams pus-
audžu vidū. Tieši pusaudži visbiežāk arī cieš 
no interneta atkarības. Viņi ir izauguši inter-
neta laikmetā, internets viņiem labi pazīs-
tams, bet pusaudžu vecumā, kad par sevi liek 
manīt hormoni, daudziem no viņiem komu-
nikācija ar citiem kļūst par gandrīz nepārva-
ramu šķērsli.

Kas attiecas uz atkarību no interneta, 
sociālajiem tīkliem, dažādiem portāliem, vir-
tuālajiem un citām tiešsaistes aktivitātēm, tad 
šeit izveidojas gluži vai apburtais loks: jo vairāk 
laika pavadiet pie monitora, jo vairāk samazi-
nās jūsu kontakti ar cilvēkiem ārpus interneta 
vides. Turklāt jūs šajos tīklos atrodiet zināmu 
kompensāciju reālās socializēšanās trūkumam 
– rodas komunikācijas ilūzija. Ja sākat sajust, 
ka internets, virtuālās sarunas un virtuālā telpa 
sāk mainīt jūsu dzīvi uz slikto pusi, neignorējiet 
šo sajūtu un vērsieties pēc palīdzības pie spe-
ciālista, ja paši nevarat tikt galā.

Atkarība no interneta ir ļoti nopietna prob-
lēma un to nedrīkst ignorēt. Tā ir tikpat bīsta-
ma, kā jebkura cita atkarība, piemēram, nar-
komānija vai alkoholisms. Jāatzīmē, ka tieši uz 
atkarībām tendēti cilvēki – bijušie alkoholiķi, 
narkomāni un spēlmaņi – ir viena no galve-
najām riska grupu un ātri var kļūt atkarīgi no 
interneta.

PĒC PUBLIKĀCIJAS

Pēc publikācijas “Reģionos interneta atkarība ir spēcīgāka”, saņēmām mūsu lasītājas vēstuli,  
kurā viņa dalās savā interneta atkarības pieredzē. Allas (vārds mainīts) stāstu lūdzām komentēt  
arī psiholoģi R. Nikolajevu.

Godātā redakcija!
Mani sauc Alla, man ir 35 gadi un es esmu 

dzimusi tepat, Ventspilī. Mans stāsts ir par 
interneta atkarību. Bet labāk par visu pēc 
kārtas: manai ļoti labai draudzenei ir meita 
– pusaudze. Meiteni sauc Anita, un viņa, var 
droši teikt, visu dienu pavada internetā. Es 
nekad pat iedomāties nevarēju, ka meite-
nei tā patiesībā ir īsta atkarība. Bet nesen 
sapratu, ka man un draudzenes meitai ir kas 
kopīgs. Pēc izšķiršanās jutos burtiski “pazu-
dusi”. Man likās, ka dzīve beigusies, esmu 
“izkritusi no aprites”, manā vecumā vīrieti 
vairs neatrast. Manas bēdas pastiprināja arī 
tas, ka kopdzīves laikā mums bērnu nebija. 
Bet tagad, kad man jau krietni virs trīsdes-
mit, tikt pie bērna ir ievērojami sarežģītāk. 
Var teikt, ka mani izglāba darbs birojā: pava-
sarī bija visai liela slodze, laika pārdzīvoju-
miem un sevis žēlošanai īsti neatlika.

Man par nelaimi, vasarai sākoties, darba 
kļuva daudz mazāk. Šķiršanās dēļ man 
nepietika naudas doties atvaļinājumā, un es 
paliku Ventspilī. Un varu teikt kā manas drau-
dzenes meita – pusaudze: nebija, ko darīt. 
Visas draudzenes aizbrauca atpūsties, bet 
man nācās nīkt mājās. Un, protams, kļuva ļoti 
skumji, vientuļi un nomācoši. No šī momen-
ta arī iestājās atkarība.  Es sāku lejuplādēt 
filmas, mūziku, lasīt datorā grāmatas. Pat 
vairs neatceros, kurš bija tas “labais cilvēks”, 
kas ieteica: maini vidi, meklē partneri, iepa-
zīsties ar jauniem cilvēkiem. Ieteikums pats 
par sevi, nenoliedzami, ir labs. Tikai izpildī-
jums ieteikumam noveda pie manām paš-
reizējām problēmām. Pēc saņemtā padoma 
piereģistrējos vairākos iepazīšanās portālos 
un sociālajos tīklos. Izvietoju savas fotogrāfi-

jas. Uzreiz saņēmu atsauksmes – man iztei-
ca komplimentus, uzaicināja tikties. Bet neko 
piemērotu tā arī neatradu un uz nevienu tik-
šanos tā arī neaizgāju.

Bet azarts arvien pieauga. Uzsāku saraksti 
ar pieciem vīriešiem. Mēs flirtējām, apmai-
nījāmies ar jaunumiem. Man bija interesan-
ti sarakstīties, bet tikšanos “pa īstam” arvien 
atliku. Nonācu pat tik tālu, ka visas manas 
intereses dzīvē koncentrējās tikai ap ziņoju-
miem iepazīšanās portālos no maniem jau-
najiem pielūdzējiem. Uz ielas izgāju arvien 
retāk. Pat negribējās iet uz veikalu pēc pro-
duktiem. Mans rekords – veselu nedēļu pārti-
ku no picām, kas tika piegādātas tieši mājās. 
Gluži kā sliktākajās Holivudas filmās – ar picu 
kārbām piekrauts galds, kafijas tase un es – 
ar sarkanām acīm un riņķiem zem tām.

Jo tālāk grimu “interneta dzīlēs”, jo sliktāk 
kļuva. Zem svešiem pseidonīmiem iekārtoju 
vairākas tiešsaistes dienasgrāmatas un sāku 
tur rakstīt. Rakstīju vienīgi, lai saņemtu kaut 
kādu reakciju. Katrs jaunais komentārs man 
sagādāja tādu kā mazu laimīti, citu intere-
šu man vienkārši nebija. Tā pagāja apmēram 
trīs mēneši. No tiem – divas mana atvaļinā-

juma nedēļas. Arī darbā mana interese 
par interneta pasauli nezuda. Slepeni 
gāju sociālajos tīklos, iepazīšanās portā-
los un dienasgrāmatā. Galu galā priekš-
nieks jau sāka man aizrādīt – gan par 
neizdarītu vai pavirši izdarītu darbu, gan 
par to, ka reizēm vispār aizmirsās dotais 
uzdevums.

Sāku ar sevi cīnīties: internetu atslē-
dzu, centos agri aiziet gulēt, pat aizlie-
dzu sev domāt par interneta partneriem. 
Bet gribasspēka tomēr nepietika. Mēnesi 

pēc nu jau kārtējā aizrādījuma mani no darba 
atbrīvoja. Tad atradu lielisku iemeslu – sāku 
jaunu darbu meklēt tieši internetā. Jo kur gan 
vēl tas ir visvieglāk? Un viss sākās no gala, 
internets mani ievilka vēl vairāk. Nu jau pie 
monitora sēdēju gandrīz visu diennakti. Tikai 
pēc pusgada sapratu, ka man nepieciešama 
palīdzība. Arī sapratne nāca ne gluži uzreiz. 
Bet kad vienā rītā spogulī ieraudzīju nevis 
sevi, bet savu ēnu, vērsos pie savas paziņas 
– psiholoģes. Tieši viņa man pateica, ka esmu 
kļuvusi par interneta atkarīgo. Viņa mani pie-
rakstīja uz regulāriem seansiem pie savas 
kolēģes, kas specializējusies tieši darbā ar 
šādiem gadījumiem. No sākuma atteikties no 
interneta bija ļoti grūti, bet tad soli pa solim 
sāku uzvarēt savus kompleksus un traumas, 
un kļuva vieglāk un vieglāk.

Patlaban man šādas problēmas vairs nav. 
Bet Anita, manas paziņas meita, joprojām 
veselām diennaktīm sēž internetā. Viņas 
māte nesaprot, ka meiteni vajag glābt. Ceru, 
ka mans atklātais stāsts palīdzēs ne tikai 
viņai, bet arī citiem cilvēkiem pārvarēt šo 
mūsdienu narkomāniju jeb, saucot lietas īsta-
jos vārdos, atkarību no interneta.

SPECIĀLISTA 
KOMENTĀRS

Ja analizējam dzimstības un mir-
stības attiecību rādītājus reģio-
nos, it īpaši tajos, kur cilvēkiem 
klājas grūtāk, situācija ir skum-
ja. Taču ekonomiski vājākajās 

vietās vienmēr ir bijis tieši tā. Savukārt, ja 
skatāmies uz lielajām pilsētām, kur taču 
visur būtu jābūt, ja ne pavisam labi, tad vis-
maz labāk, kļūst vēl skumjāk, jo ieraugām 
datus arī par “pilsētu ar rītdienu“ – Ventspili.

Kā liecina Ventspils pilsētas Dzimtsarakstu 
nodaļā reģistrētie dati, šā gada augustā 
Ventspils pilsētā pasaulē nākuši kopumā 40 
mazuļi, no kuriem 20 ir zēni un 20 – meite-
nītes. Pērn lielākais jaundzimušo skaits reģis-
trēts maijā (39), bet aizpērn – oktobrī (49). 
Šogad kopumā astoņos mēnešos Ventspilī 
reģistrēti 232 bērni. Tiesa, dzimstības rādītāju 
attiecība pret mirstības datiem Ventspils pil-
sētā nav iepriecinoša. Iepriekš minētajā laika 
posmā, proti, šī gada astoņos mēnešos viņ-
saulē devušies jau 407 Ventspils iedzīvotāji. 
Kā liecina Centrālās statistikas pārvaldes (CSP) 
dati, mirstības līmenis Ventspils pilsētā pēdējo 
septiņu gadu laikā ir vidēji 528,5 cilvēki gadā.

Ziemeļkurzemes reģionālās slimnīcas infor-
mācija liecina, ka Ventspils slimnīcā katru 
gadu pasaulē nāk arvien vairāk mazuļu. Te 

gan uzreiz jānorāda, ka laist pasaulē atva-
ses tieši Ventspilī izvēlas arvien vairāk jauno 
māmiņu no Ventspils novada un Kurzemes 
reģiona, arī no citām vietām Latvijā un pat no 
Rīgas. Pēdējo divu gadu laikā Ventspils slim-
nīcā pasaulē nākuši pa 630 bērniem. Saskaņā 
ar CSP datiem, no tiem Ventspilī deklarētie 
gan ir ievērojami mazāk: piemēram, 2015. 
gadā šis skaitlis bija 357, bet augstākais fik-
sēts 2010. gadā, kad tie bija 380 mazuļi. 
Saskaņā ar CSP datiem, pasaulē vidēji nāk 
349,3 mazie ventspilnieki. Ja pieturamies 
pie iepriekšējo gadu vidējiem rādītājiem, tad 
pēc šī gada dinamikas būtu jābūt, ka turp-
māko četru mēnešu laikā līdz gada beigām 
Ventspilī katru mēnesi piedzims teju divas 
reizes vairāk bērnu nekā vidēji mēnesī līdzši-

nējos astoņos mēnešos... Vai šādai prognozei 
iespējams noticēt?

Līdzīga situācija vērojama arī Ventspils 
novadā. Pērn novadā piedzimis 101 bēr-
niņš, no tiem 49 meitenītes un 52 zēni, kas 
ir par 16 mazuļiem vairāk nekā 2015. gadā. 
Visaugstākā dzimstība bijusi Vārvē – 18, Popē 
– 17, Piltenē – 10. Taču tajā pat laikā reģistrēti 
arī vairāk miršanas gadījumu: 187 mirušie, kas 
ir par 38 cilvēkiem vairāk nekā gadu iepriekš.

Lai gan deklarēto iedzīvotāju skaits 
Ventspilī saskaņā ar Pilsonības un migrā-
cijas lietu pārvaldes datiem šā gada sāku-
mā bija 39,2 tūkstoši iedzīvotāju, nevienam 
nav noslēpums, ka reālais iedzīvotāju skaits 
ir krietni mazāks, turklāt situāciju parāda arī 
šie fakti: līdz darbspējas vecumam Ventspilī 

deklarēti tikai 14,4% iedzīvotāju, bet virs 
darbspējas vecuma – nepilni 23%. Plašāk par 
demogrāfijas un iedzīvotāju īpatsvara jautā-
jumiem, kā arī par iemesliem, kādēļ dažiem 
patīk manipulēt ar skaitļiem, lai notušētu 
reālo situāciju, pievērsīsimies turpmākajos 
laikraksta numuros.

Kopš 2011. gada dzīvi dzimušo skaits Latvijā 
katru gadu nedaudz pieaug, taču pērn, salī-
dzinot ar iepriekšējo gadu, izteikts pieaugums 
vairs nebija vērojams, un arī šā gada pirma-
jā pusē reģistrēto jaundzimušo skaits bija par 
7% zemāks nekā gadu iepriekš. Dabiskais pie-
augums visā Latvijā saglabājas negatīvs jau 
kopš 1991. gada. Pirmajā pusgadā provizoris-
kais iedzīvotāju skaits Latvijā bija 1,946 miljo-
ni iedzīvotāju. 
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ZEMĀKS PVN DĀRZEŅIEM 
UN AUGĻIEM
Latvijai raksturīgiem augļiem, ogām un 
dārzeņiem pievienotās vērtības nodokļa 
(PVN) likmi samazinās no 21% līdz 5%. 
Tas attieksies uz āboliem, bumbieriem, 
ķiršiem, plūmēm, zemenēm, avenēm, 
upenēm, kartupeļiem, tomātiem, kāpos-
tiem, gurķiem, pākšaugiem un daudziem 
citiem produktiem. Šobrīd augļu, ogu un 
dārzeņu nozarē pastāv izteikti liels cenu 
kropļošanas risks, jo šajā nozarē darbo-
jas liels mazo tirgotāju skaits, kuri tirgojas 
dažādos tirdziņos, nemaksājot pievienotās 
vērtības nodokli, tādējādi uzņēmumi, kas 
ir PVN maksātāji nevar konkurēt ar tiem, 
kuri savu preci var piedāvāt par 21% lētāk.

STEIDZAMI JĀRISINA 
DARBASPĒKA PROBLĒMA
Latvijā vissteidzamāk risināmā problēma 
ir darbaspēka trūkums, uzsver Latvijas 
Bankas prezidents Ilmārs Rimšēvičs. Viņš 
norāda, ka Latvijā ir akūts darbaspēka trū-
kums, par ko vairākkārt sūdzējušies uzņē-
mēji. Darba devēji ir spiesti maksāt pār-
lieku lielas algas, lai tikai spētu piesaistīt 
darbaspēku. Mūsu valstī jau ilgāku laiku 
ir aktuāls jautājums, vai jāieved darba-
spēks, bet daudzi uzņēmēji jau tagad biju-
ši spiesti to darīt, ņemot vērā, ka plaisa 
starp darba ražīgumu un atalgojumu kļūst 
arvien lielāka.

EKSPORTS TURPINA PIEAUGT
Latvijas preču eksporta vērtība šī gada 
jūlijā sasniedza 858,2 miljonus eiro un 
salīdzinājumā ar iepriekšējā gada jūli-
ju palielinājās par 6,9%. Lielāko devumu 
eksporta izaugsmē nodrošināja sezonālais 
lauksaimniecības un pārtikas preču eks-
porta kāpums, izskaidrojot 6,3% no kopējā 
preču eksporta pieauguma jūlijā.

EKONOMIKA ATKAL UZKARST
Latvijas ekonomika ir sākusi uzkarst, brīdi-
na Latvijas Banka. Šobrīd situācija radikāli 
atšķiras no “treknajos gados” piedzīvotā, 
taču vērojamas vairākas pazīmes, kuras 
liecina par ļoti nopietnām problēmām, 
kas var būtiski ietekmēt Latvijas tautsaim-
niecības izaugsmes potenciālu nākotnē. 
Ekonomikas uzkaršanas iemesli ir saspīlē-
jums darba tirgū. Pēc valsts bankas ieska-
tiem, Latvija vairākās jomās pašlaik zaudē 
savu konkurētspēju.

PAPILDU 200 MILJONI VESELĪBAI
Valdība ministriju prioritārajiem pasāku-
miem 2018. gada budžetā sadalījusi 345 
miljonus eiro. Panākta vienošanās par 
papildus līdzekļu piešķiršanu veselības 
aprūpei (200 miljonu eiro) un ceļu sakār-
tošanai (25 miljoni eiro). Citiem atbalstī-
tajiem pasākumiem nākamgad tiks papil-
dus novirzīti 120 miljoni eiro. Demogrāfijas 
sekmēšanai papildus piešķirti 28,2 miljoni, 
sociālo programmu stiprināšanai, tostarp 
atbalstam audžuģimenēm un aizbildņiem 
– 8,4 miljoni eiro.

NACIONĀLĀ APVIENĪBA 
NEATBALSTA VALSTS PREZIDENTU
Valsts prezidents Raimonds Vējonis iesnie-
dzis Saeimai likumprojektu par nepilso-
ņa statusa piešķiršanas izbeigšanu Latvijā 
dzimušiem bērniem. Pēc prezidenta teik-
tā, tā pieņemšana veicinās saliedētas un 
uz Latvijas tautas kopīgajām vērtībām 
balstītas Latvijas sabiedrības turpmāku 
attīstību. Izmaiņas attiektos uz aptuve-
ni 50 – 80 jaundzimušajiem gadā. 2016. 
gadā nepilsoņa statuss tika piešķirts 52 
bērniem. Savukārt Nacionālā apvienība 
izmantojusi savas veto tiesības valdošajā 
koalīcijā, bloķējot šo prezidenta iniciatīvu. 
Pagaidām jautājums noņemts no valdības 
dienaskārtības.

LATVIJĀ

KO SAKA VENTSPILS SKOLOTĀJI?

Mēģināsim rast atbildi uz jautājumu – kāds 
labums no visa šī sarežģītā procesa būs mūsu 
bērniem? Atbildēt uz šo, it kā vienkāršo, jau-
tājumu patiesībā nav viegli. Pirmkārt, tāpēc, 
ka pašiem skolotājiem šajā jautājumā nav 
sava noteikta viedokļa. Otrkārt, arī mūsu 
skolu statistika nekādu optimismu neraisa. 
Izpētot eksāmenu un kontroldarbu rezultā-
tus, kļūst skaidrs, ka reforma nav sasniegu-
si pašu galveno, kas tika solīts, tai sākoties. 
Runa ir par skolēnu domāšanas veida “padzi-
ļināšanu”, respektīvi, par viņu spēju analizēt 
dažāda rakstura informāciju un izveidot savu 
argumentētu viedokli.

To visvieglāk pārbaudīt pēc eksakto priekš-
metu – matemātikas, ķīmijas un fizikas – 

Janīna L. (55 gadi)
Mēs jau no paša eksperimenta sākuma 

nebijām gatavi visu uztvert tā vienkārši “uz 
urrā”, piekrītot visiem noteikumiem. Noteikti 
nē. Pedagogu vidējais vecums mums ir 50 
gadi, vai nedaudz virs tiem. Tas ir vecums, 
kad skolotājs jau noformējies kā personība, 
kā speciālists. Viņam ir savs viedoklis, savas 
mācīšanas metodes, sava bagātīga piere-
dze u.t.t. Bet šī attieksme mainījās pēc tam, 
kad no kursiem atgriezās mūsu kolēģi – fizi-
kas un matemātikas skolotāji, izstāstot, ko 
kursos dzirdējuši. Arvien vairāk radās tādi, 
kam kļuva interesanti pamēģināt kaut ko 
jaunu. Es domāju – bērni mainās, jāmainās 
arī skolotājiem.

Maruta S. (58 gadi)
Skolotāji grūtības klasē ar saviem kolē-

ģiem apspriest vienkārši baidās. Problēmas 
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eksāmenu rezultātiem. Pagājušā gada cen-
tralizētais tests parādīja, ka skolnieki lielā-
ko daļu formulu vienkārši nesaprata. Turklāt 
pat neatcerējās, kā minētās formulas vispār 
pielietot. Rezultātā vecāko klašu skolēniem 
vērtējums simts baļļu sistēmā bija mazāks 
par pusi. Neapmierinošais rezultāts izsauca 
pamatīgu kritikas un asu diskusiju vilni.

Tomēr patiesības labad jāsaka, ka bija arī 
pozitīvi jaunumi. Piemēram, uzdevumi ar 
“padziļinātu domāšanu” tika iekļauti arī devī-
to klašu skolnieku pārbaudes darbos dabas-
zinībās. Un šajā ziņā Ventspilī gandrīz visās 
skolās minēto uzdevumu izpildes rezultāti 
bija augstāki par vidējo valstī.

Jebkurā gadījumā pilsētas pašvaldības 

Izglītības pārvaldē uzskata, ka reforma norit 
kā pieklājas, turklāt to atbalstot vairums 
skolotāju. Bet vienmēr esot bijuši tādi, kuri 
ar reformām nav mierā. Speciālisti uzska-
ta, ka tā ir normāla pārmaiņu cena. Vēl jo 
vairāk tādēļ, ka Ventspils nebūt nav vienī-
gā pilsēta, kurā notiek mācību eksperimen-
ti un tiek ieviestas jaunas metodikas. Bet 
pagaidām tikai Ventspilī izmaiņas cenšas 
sistemātiski ieviest visās pilsētas skolās. Un 
tieši tādēļ pilsēta pie Ventas ir visu to grūtī-
bu piemērs, kādas reformas ieviešanas laikā 
sagaida citas pilsētas, kur šī reforma tikai 
sākas. Visu Latvijas teritoriju reforma aptvers 
2018. gadā, tā kā, dārgie pedagogi, gatavo-
jieties! 

ir ar nevienlīdzību starp dažādu skolu skol-
niekiem, turklāt nav vienlīdzības arī starp 
vienas un tās pašas skolas skolotājiem. Ar 
to es domāju pedagogu dažādo profesio-
nālo līmeni. Nedomāju, ka šādos apstākļos 
iespējamas radikālas pārmaiņas. Manuprāt, 
ar savu spiedienu reformatori var visu tikai 
sabojāt. Turklāt – ja vien es būtu jaunā-
ka, tad uzzinājusi par šādiem eksperimen-
tiem, par skolotāju strādāt noteikti neie-
tu. Visdrīzāk pasniegtu privātstundas – tā ir 
daudz mierīgāk.

Vilena T. (40 gadi)
Es biju kategoriska reformas pretiniece. 

Vispirms jau negatīvo attieksmi izraisīja tas, 
ka skolotājiem neviens pat nepaskaidroja, 
ar kādu nolūku Latvijas Universitātes eksper-
ti nāks novērot stundas. Visu, ko vajadzē-
ja zināt, mēs uzzinājām tikai kvalifikācijas 

celšanas kursos. Bieži aizdomājos, kāds vis-
pār labums no šādiem kursiem? Nekāds! Es 
visu dienu nosēdēju un uzzināju to, ko es jau 
tāpat sen izmantoju.

Arsenijs L. (61 gads)
Ventspils pašvaldība ir bagāta un var atļau-

ties izglītībai tērēt 220 tūkstošus eiro gadā. 
Bet mazajos reģionos nāksies rēķināties tikai 
ar skolotāju entuziasmu. Un šeit nav nekā-
das garantijas, ka skolotāji visos reģionos 
būs gatavi piedāvātās izmaiņas atbalstīt. 
Ventspilī, iespējams, varētu būt tā, ka pēc 
reformas ieviešanas visi pedagogi pilsē-
tas mērogā būs viena komanda. Bet visā 
Latvijā... Šeit bez centralizētas pieejas un 
valsts atbalsta ievērojama vietējo skolotāju 
daļa ieņems kaujiniecisku pozīciju: katrs ir 
par sevi. Bet Latvijas skolnieki šajā situācijā 
būs tikai zaudētāji.

Saskaņā ar pētījumu kompānijas “Solid data” veiktās aptaujas datiem 73,1% bērnu vecumā līdz 3 gadiem skatās un izmanto 
dažādas tehnoloģiskās ierīces vai, runājot šo ierīču lietotāju “slengā”, lieto “gadžetus”, pavadot pie dažāda formāta ekrāniem 
no vienas līdz pat trim stundām dienā. Pieaugot bērna vecumam, pieaug arī pie virtuālajā vidē pavadītais laiks, bet pusaudžu 
vecumā jau 18,6% jauniešu dažādām ekrāna ierīcēm katru dienu veltī vairāk nekā piecas stundas no sava brīvā laika.

Esiet uzmanīgi: “gadžeti”!

N 
eiroloģe Sandra Vestermane 
stāsta, ka savos pirmajos dzīves 
gados bērns var iemācīties tikai 
to, ko pats reāli piedzīvo. Līdz 3 
gadu vecumam bērna smadzenes 

visintensīvāk attīsta tādas spējas, kā stresa 
pārdzīvošana, pašnomierināšanās, empātija 
un impulsu kontrole. Bet 4 – 5 gadu vecuma 
galvenās apgūstamās iemaņas ir savstarpē-
jā sakarsme ar citiem cilvēkiem, māka uztu-
rēties un dzīvot sabiedrībā, dalīties ar citiem 
un darboties komandā. “Ja bērns attiecīga-
jā vecumā nav apguvis vajadzīgās iemaņas, 
vēlāk var rasties lielas problēmas. Bērnu attīs-
tības problēmas parasti novērojamas skolā, 
kad rodas grūtības lasīt, rakstīt, koncentrēt 
uzmanību, grūtības ir arī saskarsmē ar citiem 
bērniem. Bērniem domātās filmas un spēles 
tiek veidotas tā, lai bērnu “ievilktu”, lai bērns 
tām veltītu iespējami vairāk laika, bet tas rada 
draudus palaist garām svarīgus bērna attīstī-
bas posmus,” skaidro neiroloģe.

Kustību deficīts – tā ir vēl viena problēma, 
kas rodas, bērniem intensīvi lietojot dažā-
dos “gadžetus”. Neilgi pirms jaunā mācību 
gada sākuma šai problēmai uzmanību pievēr-
sa arī Latvijas Slimību profilakses un kontro-

les centrs. „Citu Eiropas valstu starpā Latvija 
izceļas ar īpaši zemu skolēnu fizisko aktivitā-
ti,” uzsver centra eksperte Iveta Pudāne. Kā 
rāda pētījumi, ar sportu Latvijā zēni nodarbo-
jas daudz aktīvāk par meitenēm, taču šādu, 
aktīvu pusaudžu skaits arvien samazinās. Tādu 
pusaudžu, kas sportam atvēl vismaz vienu 
stundu dienā ir tikai 22 procenti jeb mazliet 
vairāk par piektdaļu. Meiteņu vidū rādītājs ir 
vēl zemāks – 15,3 procenti jeb mazliet vairāk 
par septītdaļu no visām pusaugu meitenēm. 
Salīdzinājumam – pirms 10 gadiem fiziskām 
nodarbēm stundu dienā veltīja 27,6 procents 
jeb vairāk nekā ceturtdaļa zēnu un 18,6 pro-
centi meiteņu.

Speciālisti vienbalsīgi apgalvo, ka fizisko 
aktivitāšu samazināšanās bērnu un pusaudžu 
vidū ir tieši saistīta ar dažādu tehnoloģisko 
ierīču jeb “gadžetu” attīstību un pieejamību 
arvien jaunāka vecuma bērniem. No šī stāvok-
ļa ir tikai viena izeja: nepieciešams bērniem 
ierobežot iespēju izmantot telefonu aplikāci-
jas, planšetes vai datorus. Neirologi un sociālās 
uzvedības pētnieki ir nonākuši pie secinājuma, 
ka, piemēram, 12 gadus vecam bērnam limits 
varētu būt tikai 40 minūtes dienā.

Ne mazāk uzmanības jāpievērš pusaudžiem 

un jauniešiem, kuru vecums jau tuvojas piln-
gadībai. Eksperti uzskata, ka ar vecāko klašu 
skolniekiem problēmas var būt vēl nopietnā-
kas un, kas sevišķi svarīgi, arī vairāk slēptas. 
Patlaban ļoti aktīva cīņa izvērsta pret paze-
mošanu un vajāšanu internetā. Ar šo prob-
lēmu Latvijā tādā vai citādā formā saskaras 
katrs ceturtais bērns vecumā no 12 līdz 17 
gadiem. Sekas vienaudžu nežēlībai interneta 
vidē var būt nopietnas: noslēgtība, sliktas sek-
mes mācībās, depresija, agresija vai pat pašnā-
vības mēģinājumi. Savlaicīgs vecāku atbalsts 
un var palīdzēt novērst šīs vajāšanas sekas.

Interneta un datordrošības kompāni-
jas “Kaspersky Lab.” mārketinga direktors 
Aleksandrs Jerofejevs saka, ka palīdzēt var ar 
vienkāršu cilvēcisku attieksmi. “Vecāku izteik-
tais atbalsts un mīlestības apliecinājumi dara 
brīnumus, tā uzskata daudzi starptautiskie 
psihologi, kurus piesaistām mūsu kompāni-
jai cīņai ar vajāšanu un pazemošanu interne-
tā. Tas ir visur, kur vien ir internets. Diemžēl 
reģionos un nelielajās pilsētās, kur jauniešiem 
mazāk iespēju nodarboties ar noderīgākām 
lietām vai izklaidēties, šī problēma izpaužas 
asāk. "Vecāki par to var pat nenojaust,” stāsta 
Aleksandrs Jerofejevs. 
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 HK “VENTA2002”  
AICINA:

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē

SIA “ELEKTRIĶIS”

V.B.”MEŽA SERVISS”

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!
Mūs atbalsta:

2017. gada 16. septembrī plkst. 15.45
U-18 komandu spēle

HK Venta2002 – 
Jelgavas LSS

2017. gada 17. septembrī plkst. 15.45
U-16 komandu spēle

HK Venta2002 – 
Jūrmalas SS/EVHS 

Es gribēju tikt augstskolā, tāpēc no vidus-
skolas vajadzēja labu raksturojumu. Ar mātes 
nāvi saistītā pāridarījuma sajūta bija jāpa-
slēpj dziļi sirdī, tāpat kā spīts vismaz pasīvi 
pretoties asiņainajam režīmam un nelunci-
nāties tā priekšā. Nē, es nebiju starp disiden-
tiem, bet principa pēc neiestājos komunistis-
kajā partijā, lai gan daudzkārt tiku aicināta. 
Man to pat it kā pienācās darīt, jo mani virzīja 
par Ventspils rajona izglītības nodaļas vadītā-
ju, bet šādos amatos Latvijā bija tikai toreiz 
vienīgās partijas biedri. Šai sakarā gadījās pat 
komiskas situācijas: kad nodaļa manā vadī-
bā izcīnīja ceļojošo sarkano karogu, svinīgā 
pasākumā mani neaicināja uz skatuves to 
saņemt, jo kā ne-komuniste nebiju cienīga 
to turēt rokās…”

“Mani vecāki nekad nebija nodarbojušies 
ar politiku vai stājušies kādās partijās, tēvs 
nekad nemēģināja jebkādā veidā savtīgi 
izmantot viņiem doto Lāčplēša Kara ordeņa 
kavaliera godu. Viņiem galvenais bija godī-
gi padarīts darbs un caur to iegūtā līdzcil-
vēku cieņa. Man ir gandarījums, ka šai ziņā 
visu mūžu esmu sekojusi viņu piemēram. 
Atzīstos, ka vienu reizi par Kārļa Melzoba 
nopelniem es tomēr uzdrošinājos atgādi-
nāt, un tas bija Latvijas proklamēšanas 90. 
gadadienā Liepājā, uz kuru tika uzaicināti 
sabiedriski aktīvie kurzemnieki. Piegāju pie 
atbraukušā Valsts prezidenta Valda Zatlera un 
teicu, ka šajā tikšanās reizē laikam esmu ne 
tikai visvecākā tās dalībniece, bet arī starp 
klātesošajiem vienīgā Lāčplēša Kara ordeņa 
kavaliera meita. Prezidents ar dzīvesbiedri 

Lāčplēša meita. Sāpe un lepnums

Vasara ir aizvadīta, arī atpūtnieki savus 
vasaras atvaļinājumus ir pavadījuši un 
jau sen kā atkal vada dienas birojos. 
Tādēļ šis ir īstais brīdis, lai “pavilktu 
svītru” nule kā aizgājušajai vasarai un 
pludmales sezonai.

Staldzenes stāvkrasts starp Latvijas 
piecām tīrākajām pludmalēm

A 
tpūta pie jūras ir īpaši iecienīta, 
sabrauc desmitiem un simtiem 
atpūsties gribētāju, līdz ar to 
daudzām pludmalēm, tāpat arī 
vietējām pašvaldībām vasaras 

sezona ir liels pārbaudījums. Daudzi atpūt-
nieki nevīžo aiz sevis savākt atkritumus – uz 
pludmali atnes pilnas skārdenes vai pudeles 
un saldumus, bet taru un iepakojumus pēc 
to iztukšošanas “mīl” pamest turpat. Vides 
izglītības fonds (VIF) jau vairākus gadus ik 
vasaras viduci kājām nosoļo pa piekrasti 
no Lietuvas robežas līdz pat Igaunijai, vei-
cot pludmales tīrības monitoringu. Nu ir 
apkopoti dati par šajā vasarā konstatēto, un 
Ventspils var priecāties – Staldzenes stāv-
krasta pludmale šogad ir ceturtā tīrākā plud-
male Latvijā!

VIF rīkotā kampaņa “Mana jūra” aizsā-
kās 2012. gadā ar mērķi pievērst sabiedrī-
bas uzmanību jūru piesārņojošo atkritumu 
problēmai. Ar katru gadu kampaņa kļūst 
arvien populārāka, tai pievienojas daudzi 
dažāda vecuma ļaudis, jo tā ir atvērta tipa 
akcija – jebkurā brīdī var pievienoties jeb-
kurš aktīvists. Kampaņa tiek īstenota sadar-
bībā ar plašu partneru loku Latvijā un citās 
valstīs – roku rokā ar vietējām pašvaldībām 
un valsts pārvaldes institūcijām. Ekspedīcijas 
laikā ik vasaru aktīvisti nosoļo vairāk nekā 
500 kilometrus garu ceļu gar Latvijas jūras 
piekrasti. Tā nav vienkārši pastaiga, tās laikā 
notiek precīza atkritumu vienību uzskaite jeb 
monitorings.

“Lai gan tas vēl neatspoguļojas iegūto datu 
apkopojumos, tomēr jau tagad var teikt, ka 
Latvijas piekrastē pēdējo sešu sezonu grie-
zumā ir uzlabojusies gan izpratne, gan rīcī-
ba centienos nodrošināt atbilstošu atkritumu 
apsaimniekošanu, tātad lēnām, bet samazi-
nās jūru piesārņojošo atkritumu problēmas,” 
stāsta VIF vadītājs un kampaņas iniciators 
Jānis Ulme. 

ABRAGCIEMĀ 40 REIŽU TĪRĀKS 
NEKĀ DAUGAVGRĪVĀ 

Kā spilgts paraugs citām pludmalēm ir 
Abragciema peldvieta Engures novadā. Tā ir 
tīrākā pludmale gan šogad, gan sešu gadu 
kopējā vērtējumā. Sešu gadu griezumā tajā 
vidēji atrodamas tikai 31,3 atkritumu vienī-
bas uz 100 metriem, savukārt šogad pat vēl 
mazāk – tikai 20. Tas nozīmē, ka tīrākā plud-
male par netīrāko pludmali šajā sezonā ir 40 
reizes tīrāka, uzsver Jānis Ulme.

Aiz Abragciema seko vēl viens pozitīvs 
piemērs – Ziemupes pludmale Pāvilostas 
novadā, kur šogad reģistrētas 32 atkritu-
mu vienības uz 100 m. Seko Engures cen-
tra pludmale (53), bet Staldzenes stāvkras-
ta pludmale Ventspilī ierindojusies ceturtajā 
vietā. Kampaņas rīkotāji šovasar ekspedīcijā 
tur konstatēja 58 atkritumu vienības. Tiesa 
gan, piecu gadu griezumā Ventspils plud-
males tīrāko pludmaļu ranga pieciniekā gan 
nav iekļuvušas. Šajā vērtējumā tīrākās plud-
males Latvijas piekrastē ir jau pieminētais 
Abragciems (31,3 a.v./100 m), Irbes ieteka 
jūrā (52,3), Mazirbe (83,2), Gaujas ieteka 
jūrā (88,6) un Ziemupe (91).

Pirmajā vietā netīrāko pludmaļu topā šajā 
sezonā atkal bijusi Daugavgrīvas pludmale 
Rīgā. Ja vidējais atkritumu skaits 100 m posmā 
no jūras līdz pirmajiem augiem kāpās Latvijā 
ir bijis nepilnas 200 atkritumu vienības, tad šī 
peldvieta šo rādījumu pārsniedz vairākkārt – 
596,7. Šā gada datu vērtējumā situācija ir vēl 
traģiskāka – 819 vienības! Ja paraugāmies uz 
tīrākajām un netīrākajām pludmalēm admi-
nistratīvo teritoriju griezumā, sešu gadu laikā 

netīrākā ir Rīga (346,5), Rucavas (272,7) un 
Saulkrastu novadi (264,7). Tīrākās pludmales 
ir Mērsraga (99,5), Rojas (118,1) un Dundagas 
novados (124,3).

NELAIMĪGĀ PLASTMASA
Kā skaidro Jānis Ulme, līdzīgi kā visā pasau-

lē, arī mūsmājās visbiežāk sastopamā draza 
ir plastmasa – tā šogad veidoja pat 59% no 
kopējā atkritumu klāsta, turklāt satrauco-
ši ir tas, ka plastmasas atkritumu īpatsvars 
Latvijā katru gadu tikai pieaug. To apliecina 
fakts, ka lielāko daļu no visiem Latvijas pie-
krastē atrastajiem atkritumiem veidoja plast-
masas maisiņi (15,5%), tiem seko jau noār-
dīšanās procesā neatpazīstami plastmasas 
gabali (14,6%) un plastmasas virves (8,6%). 
Cigaretes un to izsmēķi veido 7,7 % no visu 
atkritumu kopējā klāsta, savukārt papīrs un 
kartons – 7,4%.

“Pašvaldību līmenī visefektīvāk šo jautāju-
mu var risināt ar adekvātu un atbildīgu pie-
krastes apsaimniekošanu, nodrošinot kva-
litatīvu piekrastes zonas apsaimniekošanu 
sezonas laikā. Tomēr atbildes šīs problēmas 
risināšanai ir meklējamas daudzos līmeņos 
– valsts līmenī ar atbilstošu dabas resursu 
nodokli un, piemēram, depozīta sistēmas 
ieviešanu, kā arī, protams, individuālā līme-
nī, kad, atbildīgi atpūšoties piekrastē un izvē-
loties preces veikalos, mēs nevis vienaldzīgi 
līdzdarbojamies šīs problēmas tālākai saasi-
nāšanai, bet palīdzam to mazināt,” skaidro 
VIF vadītājs, kurš arī pats aktīvi piedalās šajās 
ekspedīcijās. 

Rita Krasta

mani apsveica un ierosināja kopīgi nofoto-
grafēties. Ceru, ka tēvs par šādu rīcību nebūtu 
dusmojies, varbūt pat pasmaidītu.”

                          
ZEM BALTĀS LAPAS 
IR ASINĪM SLACĪTA

“Ne jau viss politiķu teiktais vairs paliek 
prātā. Taču dažkārt viņu paustais uz mūžu 
iespiežas atmiņā kā ar karstu dzelzi iededzi-
nāts, jo tam nevaru piekrist kategoriski. To 
skaitā dažu mūsu valsts augsto amatpersonu 
apgalvojumam, ka gana atgādināt par pagā-
jušajā gadsimtā piedzīvoto Latvijas okupāci-
ju,” uzskata pensionētā izglītības darbinie-
ce, nepiekrītot, ka pēc Padomju Savienības 
sabrukuma attiecības ar lielo kaimiņvalsti 
Krieviju jāveido pilnīgi no jauna, “no bal-
tas lapas”: “Kopš okupācijas gadu pagā-
jis tiešām daudz, ir nomainījušās paaudzes. 
Neaicinu uz atriebību vai nacionālo naidu, 
taču mūsu, vecāko cilvēku pienākums ir jau-
niešiem pastāstīt, kādu ļaunumu svešā vara 
toreiz nodarīja daudziem Latvijas iedzīvotā-
jiem. Nekad neesmu varējusi piekrist viltus 
izlīdzējiem, kuri ir aicinājuši starpvalstu attie-
cības ar lielo kaimiņu būvēt “no nulles”, jo 
manā atmiņā zem tādas baltās lapas vien-
mēr būs vēl arī sarkana, ar manas mātes asi-
nīm slacīta,” atskatoties uz pašu pieredzēto, 

saka Gaida Šveiduka, Lāčplēša Kara ordeņa 
kavaliera meita. Un tā būs mūžīgi. 

                             
AR VENTSPILI LIKTENĪ

Ja nebūtu bijis kara un ar to saistītās per-
sonīgās un tautas traģēdijas, Gaida savu dzīvi 
droši vien būtu saistījusi ar dzimto Gulbenes 
pusi. Bet pēc augstskolas sadale viņai likusi 
braukt uz Ventspils rajonu, te izveidojusies 
ģimene, piedāvāts interesants darbs, biju-
šas karjeras iespējas. Diemžēl vīrs agri aiz-
gājis mūžībā, uz dzīvi sportā orientēto dēlu 
Gundaru aizvilinājusi Rīga, bet ģimene viņam 
izveidojusies Limbažos.    “Arī viņam liktenis 
nebija lēmis ilgu mūžu,” Gaida nopūšas, bet 
drīzi vien atplaukst, stāstot, ka Limbažos dzi-
muši trīs viņas mazbērni, viņai jau ir arī trīs 
mazmazbērni, no tiem jaunākais, Markuss, 
mazdēla Mārtiņa ģimenē dzimis pirms pus-
otra gada Vācijā. Vai Latvija viņus kā savējos 
jau zaudējusi, Gaidai negribētos pieļaut, bet 
viņa arī saprot, ka tik labu darbu un atalgoju-
mu kā ārzemēs Latvija pagaidām mazdēlam 
nevar piedāvāt.

“Protams, iespēja pārcelties tuvāk mazbēr-
niem joprojām pastāv arī man, taču domāju, 
ka to neizmantošu. Ventspilī pagājusi visa 
mana darba dzīve, vēl mani ik pa laikam 
apciemo bijušie kolēģi pedagogi un citi dar-

babiedri, te ir iespēja satikt tos, ar kuriem 
kopā pēc Atmodas kā eksperte strādāju 
Latviešu valodas komisijā, pārbaudot pilsonī-
bas pretendentu zināšanas. Bija prieks starp 
viņiem ieraudzīt daudzus mūsu valstij patie-
šām lojālus cittautiešus. Kaut gan arī tos, kas 
pilsonību gribēja iegūt tikai savtīgās intere-
sēs, nebija grūti pamanīt,” Gaida Šveiduka 
atzīst, ka bijis sāpīgi to redzēt, jo viņa savu-
laik bijusi pat ļoti aktīva tautfrontiete, pārlie-
cinājusi citus un pati  darījusi iespējamo, lai 
Latvija kļūtu neatkarīga. 

Savā 80 gadu jubilejā.
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Četras bilžu 
izstādes lietainu 
dienu īsināšanai
Nedēļas nogale atkal ir klāt. Saskaņā ar sinoptiķu 
prognozēm nedēļas nogale atkal solās būt lietaina un 
drēgna. Vieniem tas ir īstais laiciņš, lai vilku kājās garos 
gumijas zābakus, bet mugurā lietusmēteli, ņemtu pie 
rokas spaini ar nazi un – mežā iekšā pēc sēnēm! Citiem 
– sildīties ar siltu tējas krūzi mājās, iegrimstot televī-
zijas, grāmatu un žurnālu pasaulē. Taču gan vieniem, 
gan otriem ir vērts sarosīties un kādu no dienām veltīt 
tēlotājmākslai. Ventspilī šajā nedēļā atklātas uzreiz čet-
ras (!) dažādas izstādes – gan fotogrāfijas, gan gleznas. 
Ir vērts tās apskatīt!

Pašiem ventspilniekiem ik gadu viena no saistošākajām 
izstādēm ir tā, kurā var palūkoties uz savu pilsētu caur vietējo 
fotogrāfu skatpunktu. Tā ir izstāde, kurā var aplūkot aizvadīta-
jā gadā uzņemtās fotogrāfijas ar pilsētas vaibstiem un kuras 
konkursā atzītas par gada labākajām fotogrāfijām. Šāds kon-
kurss notiek jau 14. gadu, un šogad tajā piedalījušies 26 auto-
ri ar kopumā 355 darbiem. Žūrija ir izvēlējusies trīs labākos, 
bet izstādē aplūkojamas pārdesmit Ventspils skaistākās fotog-
rāfijas. Fotoattēli apmēram mēnesi būs apskatāmi Pārventas 
bibliotēkā, kas par izstādes vietu izvēlēta pirmo reizi. 

Ļoti interesanta un izsmeļoša fotoizstāde aplūkojama 
Livonijas ordeņa pilī. Te atklāta ungāru fotogrāfes Bernadetas 
Alpernas personālizstāde “Akmeņu otrā dzīve”. Tas ir stāsts 
par Šarbogārdas ebreju kopienu Ungārijā, kas izveidojās 18. 
gadsimtā, taču holokausta laikā 1944. gadā tika iznīcināta 
500 cilvēku lielā kopiena, izdzīvoja tikai 34 ebreji. Tieši šeit, 
Šarbogardā, tika radīta pirmā šī cikla fotogrāfija, pēc kuras 
tapa pirmās publikācijas presē, bet pirms četriem gadiem 
autore saņēma Eiropas Ebreju kultūras asociācijas stipendiju, 
lai dotos radošajā ceļojumā pa Eiropu, pētot un dokumentējot 
sinagogu ēkas, kas šodien kalpo citiem mērķiem. Bernadetas 
Alpernas vectēvs dzīvoja Šārbogārdā un bija vietējās ebreju 
kopienas pārstāvis. Fotoizstāde būs apskatāma līdz oktobra 
vidum.

Savā ziņā līdzīgs stāsts ir skatāms vēl vienā fotoizstādē, kura 
kopš šīs nedēļas ir aplūkojama Ventspils Augstskolas bibliotē-
kā. Tās autore ir fotogrāfe Kristina Sisejeva. Personālizstāde 
“Saknes meklējot” ir veltījums trauslam skaistumam un sak-
nēm, kas vienmēr liek atgriezties mājās. Izstādes darbos savu 
sakņu meklēšanas tēma parādīta cilvēku un augu attiecību 
mijiedarbē. Fotogrāfiju autore ir ventspilniece, taču lielu savas 
dzīves daļu ir pavadījusi dažādās pasaules pilsētās, kur stu-
dējusi, strādājusi un pilnveidojusi savas fotografēšanas pras-
mes, taču vienmēr atgriezusies dzimtajā pusē, kur arī tapušas 
visas šīs sērijas fotogrāfijas. Fotoizstāde būs apskatāma līdz 
7. oktobrim.

Tikmēr Teātra nama “Jūras vārti” galerijā atklāta Alises 
Mediņas gleznu personālizstāde “Gaistošie mirkļi”. Latvijas 
laikmetīgajā mākslā viņas mākslinieciskais rokraksts iegu-
vis savu atpazīstamību, strādājot galvenokārt ainavas žanrā 
klasiskajā glezniecības tehnikā uz audekla ar eļļu. Kā stāsta 
māksliniece, viņai šajos darbos ir izdevies savienot pagātni 
un kultūras pirmtēlus ar mūsdienu cilvēka sajūtām. Gleznās 
tverti brīži, kuri, kā stāsta pati māksliniece, “ir kādā veidā aiz-
kustinājuši, likuši apstāties un vērot, kā saules rietā izgaismo-
jas māju jumti, kā garām pabrauc senlaicīgs auto, kā pilsētas 
apgaismojums iekrāso krēslaino pilsētu. Ir skaidrs, ka tas mir-
klis paiet, tajā nav iespējams atgriezties, bet to var iemūži-
nāt, apturēt gleznā.” Arī šī izstāde būs apskatāma līdz oktob-
ra vidum.

“Ventspilnieks.lv” iesaka nepalaist garām arī grupas 
“Klaidonis” koncertu, kas piektdienas vakarā notiks Kultūras 
centrā. Koncertā piedalīsies arī deju ansamblis “Liedags”. 
“Klaidonis” uzstāsies ar jauno koncertprogrammu, kurā ska-
nēs gan jaunās dziesmas no “Zelta mikrofonu” ieguvušā albu-
ma “Ar smaidu saulrietā”, gan savus lielākos hītus. Savukārt 
sestdien turpat Kultūras centrā notiks Krievu kultūras dienu 
Ventspilī atklāšanas koncerts. Programmā būs garīgās dzies-
mas, tautasdziesmas, mūsdienu dziesmas tautas gaumē, 
dejas, krievu tautas instrumentālie darbi. Piedalīsies Ventspils 
kolektīvi – sieviešu koris “Slavjaņe”, folkloras kopa “Zdravica”, 
koris “Cantabile” –, kā arī vairāki citi mākslinieki. 

Savukārt tiem, kuriem patīk azarts un sportiskas aktivitātes, 
ir vērts svētdien pusdienlaikā aizsoļot līdz Zilā karoga plud-
malei, kur iepretim glābšanas stacijai norisināsies tradicionā-
lās akmens mešanas sacensības. To rīkotājs ir pazīstamais tre-
neris Māris Grīva, un viņš šīs sacensības organizē jau 22. reizi. 
Pērn visi trīs labāko rezultātu īpašnieki raidīja akmeņus tālāk 
par 100 metriem. Uzvarēja šķēpmetējs Gatis Čakšs ar rezultā-
tu 133 metri. Cik tālu raidīt akmeni spēj tu? 

Laikraksts “Ventspilnieks.lv” nesen rakstīja par kādu kuriozu atgadījumu mūsu pilsētas kinoteātrī “Rio” – kāds 
ļoti mazs puisēns bija visai neveiksmīgi centies uzrakstīt “mammas zīmi” kinoteātra darbiniecēm, vēstulītē 
uzrakstot: “Piekrītu, ka mans dēls apmeklē filmu ”Anabella 2”. Mana mamma Katrīna”. Minētā “mammas zīme” 
izpelnījās par valsts mēroga plašsaziņas līdzekļu uzmanību. Nezinātājiem jāpaskaidro, ka “Anabella 2” ir šausmu 
filma, kas nav paredzēta bērniem. Tāpēc “Ventspilnieks.lv” vēlējās noskaidrot, kādi vēl “pārsteigumi” un kuriozi 
bijuši mūsu pilsētas kinoteātra “Rio” darbiniekiem. Par to lūdzām pastāstīt vairākus kino “Rio” strādājošos. Tik 
izdomas bagāts šausmu filmu apmeklētājs  kā minētais zēns gan kinoteātra darbiniecēm nav gadījies, taču īpašu 
gadījumu netrūkst. Un, lūk, kino meiteņu stāsti.

Kino kā jau kino: Ventspils 
kinoteātrī pārsteigumu netrūkst

DARBINIEKI IZJOKO PAZIŅAS
Kino darbinieki reizēm izmantojot šausmu filmas, lai izjok-

otu apmeklētājus. Tiesa gan, kas tāds pieļaujams vienīgi tad, 
ja skatītājs ir darbinieka paziņa vai labs draugs un noteikti par 
šādu joku nedusmojas. “Ja zālē ir maz apmeklētāju, bet ska-
tītājs ir labs draugs, tad reizēm mūsu meitenes filmas kulmi-
nācijas brīdī, kad uz ekrāna risinās šaušalīgi notikumi, mēdz 
klusītēm pielavīties apmeklētājam un paķert aiz pleca vai, 
vēl trakāk, aiz kājas. Tas, protams, izraisa zibenīgu reakciju,” 
smejas kinoteātra darbiniece Anna (vārds mainīts), piebils-
tot, ka šausmu filmu laikā pašas kinoteātra meitenes mēdzot 
apsēsties balkonā un “skaļi baidīties”, padarot skatītāju emo-
cijas vēl krāsainākas, bet filmu veļ “bailīgāku”.

KO KUNGS VĒLAS?
Kāda cita kino darbiniece atceras sirmu kungu, kuram 

jau pats kinoteātra apmeklējums bijis kā īsts piedzīvojums. 
Diemžēl izrādījies, ka kungs ir sajaucis filmas un nokļuvis 
nepareizajā seansā. Par laimi šajā konkrētajā filmā kungs bijis 
vienīgais apmeklētājs. Tad nu kinoteātra meitenes nolēmušas 
sarūpēt sirmajam apmeklētājam pārsteigumu. Un jautājušas, 
kādu filmu viņš vēloties noskatīties. Liels bijis kunga prieks, 
kad viņa vēlme tikusi izpildīta. Protams, kurš gan uz kino 
dodas tukšām rokām, tāpēc meitenes par savu rīcību tikušas 
atalgotas ar šokolādes konfekšu kasti.

PALĪDZĪBA MEITENEI AR ĪPAŠĀM VAJADZĪBĀM
Kādā reizē uz multeni ļoti vēlējusies nokļūt mamma ar 

meitenīti – invalīdi. Meitene, kā jau bērns ar īpašām vajadzī-
bām, bijusi visai trokšņaina, emocionāla un ļoti kustīga. Lai 
netraucētu citiem skatītājiem un bērns nezaudētu ne mirkli 

no filmas sniegtā prieka, kinoteātra darbinieces piedāvājušas 
meitenei un viņas mātei noskatīties multfilmu no kinoteātra 
balkona. Par šo iespēju abas apmeklētājas bijušas ļoti priecī-
gas un pateicīgas.

KINOTEĀTRIS KĀ INFORMĀCIJAS CENTRS
Ļoti bieži kinoteātra darbiniecēm jāpilda arī pilsētas gida 

un tūrisma aģenta pienākumi. Izrādās, ka kino bieži apmeklē 
ārvalstu tūristi. Un viņiem šķiet pašsaprotami, ka vienlaicīgi 
ar kino biļetēm var iegūt informāciju arī par to, ko apskatīt 
pilsētā, kurp doties vakarā un kā izklaidēties pilsētā pie 
Ventas. Vienu no interesantākajiem jautājumiem esot uzdevis 
kāds holandiešu tūrists: “Sakiet, līdz cikiem strādā muzejs un 
kur var nopirkt labu alkoholu?”

VENTSPILĪ VISS LABI, KULDĪGĀ JĀSTĀV RINDĀ
Kino meitenes ir gandarītas, ka Ventspils kinoteātra kom-

forts un iespējas piesaista arī apmeklētājus no citām Latvijas 
pilsētām. Kāds pilsētas viesis no Kuldīgas tā arī pateicis – 
“mums kino ir mazs un neērts, turklāt vienmēr jāstāv rindā 
pēc biļetēm, tāpēc mums, kuldīdzniekiem, vieglāk ir atbraukt 
un noskatīties filmu Ventspilī”. Bieži kino apmeklējot arī talsi-
nieki, saldenieki un tuvējo novadu iedzīvotāji.

Mēdz teikt, ka kino nav dzīve, bet dzīve gan ir kino. Tieši 
tā notiek arī Ventspils kinoteātrī “Rio”, vietā, kur kino kļūst 
par dzīvi. Domājams, ka šādu – jautru, romantisku, intere-
santu un pamācošu stāstu netrūkst arī citviet Ventspilī, tādu 
gadījumu ir daudz arī citās profesijās. Par tiem – nākamajos 
“Ventspilnieks.lv” numuros. 

Viktorija Andersone

Ar ko pilsēta atšķiras no laukiem? Pirmkārt un galve-
nokārt ar to, ka pilsētā ir ielas. Un kas tad ir iela? Tā ir 
satiksmei (gājējiem, braucējiem, vilcējiem) paredzēta 
josla, ko no abām pusēm iekļauj namu rindas.

Ielu un ietvju stāsti

T 
ajos senajos laikos, kurus mums pieņemts dēvēt 
par viduslaikiem un kuros radušās vairums Latvijas 
pilsētu, ielās nebija atšķirības starp braucamo un 
“ejamo” daļu. Kā liecina seni dokumenti (Ventspils 
tirgotāju ģildes protokoli, Latvijas Valsts Vēstures 

arhīva speciālistes V. Kvaskovas tulkojumā), vēl 18. gadsim-
ta vidū Ventspils ielas bijušas nekoptas, dubļainas joslas, pa 
kurām bez uzraudzības klīduši mājlopi.

“Nekārtība, kāda kopš daudziem gadiem valda pilsētā cūku 
dēļ, un milzīgie zaudējumi, kas šo dzīvnieku dēļ laiku pa lai-
kam jācieš vienam otram birģerim, kā arī fakts, ka cūku brīva 
skraidīšana pa ielām ir pretrunā ar jebkuras pilsētas kārtību, 
liek cienītajiem tirgotājiem padevīgi lūgt cienīto rāti likvidēt šo 
nekārtību.” (No 1764. gada vēstules.) Bet rudeņos un pavasa-
ros Ventspils ielas bieži applūda, tāpēc 1779. gadā tirgotāji vēr-
sās pie rātes: “Nepieciešams izdot rīkojumu, lai ielās, kur krājas 
ūdens, tā novadīšanai tiktu izrakti grāvji.”

Tā nu mūsu tālie priekšteči, ventspilnieki, diendienā brida pa 
dubļiem vai laipoja pa irdenām smiltīm, slavēdami tos nam-
saimniekus, kas gar savu zemju robežām bija salikuši plakanus 
akmeņus vai pat dēļu laipas. Līdz brīdim, kad mūsu pilsētā pir-
moreiz tika izklāts bruģis, pagāja diezgan ilgs laiks. Šķiet, ka tas 
notika Akmeņu ielā, jo tāds nosaukums redzams 18. gadsimta 
beigās zīmētā Ventspils kartē. 19. gadsimta otrajā pusē bruģē-
tu ielu kļuva vairāk, taču bruģis klāja vien ielas vidu, kur braukt 
ratiem un karietēm. Ir zināms, ka ap 1860. gadu Ventspilī biju-
šas 38 ielas.

Mūsu iepriekšējos stāstos redzams, ka 20. gadsimta sākumā 
Pils ielā un citur Vecpilsētā ielu abās pusēs jau bijušas akmens 
plākšņu ietves jeb trotuāri, tāpat arī Kuldīgas ielas senākajā 
daļā. Turpretī Jaunpilsētā, kas pamazām pletās dienvidu virzie-
nā, no tādas greznības nebija ne vēsts. Tur gājēju ērtībām ielu 
malās šur tur bija dēļu laipas, kas ātri vien nodeldējās un lūza. 
20. gadsimta 20. gadu laikrakstos (“Ventas Balsī”, “Jaunajā 
Dzīvē”) ļoti bieži lasāms par negadījumiem vai gājēju drošī-
bu apdraudošām situācijām salūzušo laipu dēļ, ir īpaši Ganību 
ielā starp Ābeļa un Dogadova namiem, t.i., no Platās līdz Jūras 

ielai. Arī Kuldīgas ielas alejā, par kuru stāstījām agrāk, 20. gadu 
sākumā ierīkots dēļu kājceliņš, kas sniedzās no tagadējā Lielā 
Prospekta līdz Sarkanajam tiltam. Jāpiebilst, ka, sākot ar 1922. 
gadu, plaši izvērtās Ventspils ielu bruģēšanas darbi, bet 1923. 
gada vasarā akmeņu segumu ieguva Kuldīgas ielas posms viņ-
pus Sarkanā tilta līdz mācītājmuižai (bij. Gāliņciema bibliotē-
ka), nākamajā gadā notikuši bruģēšanas (tolaik rakstīja – šosē-
šanas) darbi Kuldīgas ielas Gāliņciema daļā. Par gājēju ērtībām 
joprojām domāts maz, taču interesanti, ka dažs labs namsaim-
nieks izveidoja akmens vai betona plākšņu celiņus ielas malā 
sava nekustamā īpašuma robežās. Tādi celiņi saglabājās līdz 
1950. gadiem, dažviet pat ilgāk.

Pati pirmā asfaltētā ietve Ventspilī izveidota 20. un 30. gadu 
mijā – pilsētas centrā pie galvenā pasta ēkas (tagad viesnīca 
“Vecais pasts”). Tas bija tik ievērojams notikums, ka ap piķa un 
asfalta karsējamajiem katliem ik dienas pulcējās ziņkārīgie, lai 
vērotu aizraujošo procesu. Starp citu, viena no pirmajām foto-
grāfijām tālaika “Ventas Balsī” iemūžinājusi tieši šo skatu.

Starpkaru periodā Ventspils ieguva arī unikālo ielas segumu 
Kuldīgas ielas posmā starp Jūras ielu un Lielo prospektu – milzī-
gās braucamās daļas seguma plātnes, kuras, kā stāstījuši vecie 
ventspilnieki, nav sabojājuši pat pāri braukušie krievu tanki.

No piecdesmitajiem gadiem līdz pat deviņdesmitajiem 
Ventspils ielu un ietvju stāvokli varēja apzīmēt vienā vārdā 
– briesmīgs. Bedres, plaisas, dubļi un milzīgas peļķes slapja-
jos gadalaikos. Vēl kāds interesants fakts: kad sešdesmitajos 
gados Kuldīgas un Raiņa ielas alejas agrākā izdedžu seguma 
vietā izklāja ar betona flīzēm, šķita, ka tām nu būtu jāturas ilgi, 
tomēr nepagāja ne pieci gadi, kad flīzes sāka brukt un šķobī-
ties, pilnībā “pieskaņojoties” izdrupušajām brauktuvēm.

Tagad mūsu pilsētas ielu segums kvalitātē neatpaliek no 
Rietumeiropas, tomēr ir vērts pakavēties atmiņās, kā reiz 
bija... 

Kuldīgas iela 20. gs. 
50. gadu sākumā; aiz 

sievietes ar bērnu – 
krustojums ar Latgales 

ielu. Redzams ar 
cementa plāksnēm 
izlikts kājceliņš pie 

privātmājas.



Nr.  28 (28)  2017.  gada 15.  septembr is8  /  Brīvbrīžiem

A U N S
Koncentrējies darbam, var pavērties vilinošas karjeras iespē-
jas. Ienākumi būs atkarīgi no paveiktā apjoma nevis kvalitā-

tes. Ja situācija neapmierina, raugies pēc labāk atalgota amata. Tajā 
pat laikā svarīga arī ģimenes tēma, ja pārāk aizrausies ar darbu, tavi 
mīļie var sākt protestēt. Jāatrod līdzsvars.

V Ē R S I S
Uzmanies no pārsteidzības un nepārdomātiem lēmu-
miem, nesatraucies par sīkumiem un neņem visu tuvu 

pie sirds. Ja darba dienas rit saspringti, brīvdienās vispirms padomā 
ar sevi, kārtīgi atpūties un izgulies. Ja tevi kaut kas neapmierina pri-
vātajā dzīvē, izrunājies ar mīļoto.

D V Ī Ņ I
Brīvdienas velti mājas darbiem – vari uzpost un pārkārtot, 
kā arī izmēģināt jaunas kulinārijas receptes un ielūgt cie-

mos draugus un radus, lai viņi novērtē tavu veikumu. Darbā jāstrādā 
ar atdevi, pienākumi būs atbildīgi. Esi atvērts sadarbībai un ieklausies 
kolēģu viedoklī.

V Ē Z I S
Profesionālajā jomā lieli plāni, kas prasīs enerģiju, taču 
ideju un pārliecības par saviem spēkiem netrūks. Paralēli 

tam arī daudz saimniecisko darbu mājās. Nepūlies viens, bet iesais-
ti ģimeni, kopā veiksies raitāk. Brīvdienās mīļuprāt uzņemsi ciemos 
senus, labus draugus.

L A U V A
Būsi gatavs jauniem izaicinājumiem un var nākt arī kāds 
finansiāli izdevīgs piedāvājums. Ir vērts papūlēties, jo rezul-

tāts dos gandarījumu. Privātajā dzīvē attiecību stiprināšanas laiks. 
Brīvie ļaudis var lūkoties pēc stabila, uzticama partnera, kā arī doties 
laulības ostā. 

 
J A U N A V A
Daudz enerģijas un interesantas idejas. Piemērots periods 
iepriekš kārtīgi izplānotiem darījumiem. Pastāv iespējas 

iegūt uzticamus, ilglaicīgus partnerus, taču darījumu lietderību un 
atdevi gan rūpīgi izvērtē. Brīvdienās vislabāk jutīsies kopā ar mīļoto 
cilvēku, ģimeniskā atmosfērā. 

S V A R I
Jaunus kontaktus un pazīšanās izvērtē rūpīgi un nepaļau-
jies uz citu solījumiem. Uzticies, bet pārbaudi – vēsta dzīves 

gudrība. Brīvajā laikā labi atpūties, jo darbs nākamnedēļ atkal pra-
sīs spēkus un iedvesmu. Vari iet uz klubu, satikties ar draugiem vai 
apmeklēt kultūras pasākumus.

S K O R P I O N S
Svarīgi lietišķie jautājumi un finanses. Var rasties iespē-
jas noslēgt izdevīgu darījumu, kas dod labumu ilgtermiņā. 

Brīvdienās paredzamas sabiedriskās aktivitātes, taču piedalies tikai 
tajos pasākumos, no kuriem ir jēga. Pretējā gadījumā būs žēl izšķies-
tā laika un iztērētās naudas.

S T R Ē L N I E K S
Piemērots brīdis viedām sarunām ar cilvēkiem, kuru vie-
dokli tu augstu vērtē – var rasties noderīgas atziņas un 

idejas. Brīvdienas pavadi ar ģimeni un bērniem vai domubiedriem, 
ir jāatpūšas no ikdienas pienākumiem. Darbs prasīs iedvesmu, bet 
panākumus gūsi ar neatlaidību.

  
M E Ž Ā Z I S
Pārdomas par dzīvi un iedziļināšanās lietu būtībā. 
Garastāvoklis būs mainīgs un gribēsies noslēpties no 

apkārtējās kņadas. Atrodi laiku atpūtai, lai mierā un klusumā izlemtu 
svarīgus jautājumus. Nevajadzētu mājās sākt remontu vai veikt būtis-
kus pārkārtojumus, var neizdoties kā vēlējies.

Ū D E N S V Ī R S
Turi kārtībā naudas lietas un seko līdzi visiem rēķiniem un 
maksājumiem. Iegādājoties mantas, izvērtē lietderību, jo 
pastāv pārmaksāšanas riski. Ja rodas saspringtas situācijas, 

nekautrējies lūgt atbalstu seniem, mīļiem draugiem. Prāts atvērts 
jaunām zinībām un noderīgai informācijai.

Z I V I S
Aktuāls kļūs karjeras jautājums. Rūpīgi izvērtē visus “par” 
un “pret”. Ja kārtojamas lietišķas darīšanas, sagatavojies 
rūpīgi, ir iespējami negaidīti pavērsieni. It īpaši uzmanī-

gam jābūt visā, kas attiecas uz finansēm. Darbā atbildīgi pienākumi, 
tāpēc brīvdienās labi jāatpūšas.

HORO
SKO
PI   
15.-21.09., 2017.

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Anekdotes

MEDIJU ZIŅA. “Jurašam zeme deg zem kājām,” preses konferencē pirms neilga laika teica Ventspils 
mērs Aivars Lembergs. Mēraprāt, tieši Jurašs esot atbildīgs par oligarhu sarunu ierakstu noplūdi no KNAB. 
“Protams, man nav tādu pierādījumu, bet ne jau velti uz KNAB pieprasījumu žurnālam “Ir”, lai viņi iedod 
izejas materiālu, lai varētu noskaidrot ierakstu autentiskumu, viņi atteicās to darīt. Loģiski. Jo, ja viņi to 
iedos, tad uzreiz pieķers to, kas ir iznesis. Mans viedoklis ir, kas tas neapšaubāmi ir Jurašs,” sacīja Lem-
bergs.
Zeme deg zem kājām, elles katli jau vārās, bet pats Velns ar trīsžuburi gaida, lai mēģinātu sodīt to 
“nelieti”, kas sagādājis nelielās galvassāpes Latvijas politbiznesmeņu trijotnei, liekot izskatīties pavi-
sam neglaimojošā gaismā. Tā nedrīkst būt, jo šai Gaišo Spēku Trīsvienībai taču nav ne puteklīša uz baltā 
mundiera. Tāpēc būtiskākais, lai šis “nelietis” nokļūst burbuļojošajā virumā par to, ka uzdrīkstējies. 
Protams, ir žēl, ka līdztekus viņam nevar tā vienkārši nosvilināt arī žurnālu “Ir” un tā redaktori Nelliju 
Ločmeli personīgi... Bet nekas. Pārfrāzējot TV intervijā žurnālistam Rēderam sacīto: lai arī Ločmele tomēr 
pamēģina nodzīvot līdz pensijai...

Zīmējums: Zemgus

Cien. ministra kungs!
Vēršos pie Jums ar lūgumu palīdzēt. 
Man ir 24 gadi. Apstākļu spiests, 
apprecējos ar 44 gadus vecu atrait-
ni. Viņai ir meita, kurai ir 25 gadi. 
Mans tēvs viņu apprecēja. Iznāk, 
ka mans tēvs ir manas meitas vīrs. 
Tādējādi mana meita ir mana pamā-
te, jo ir mana tēva sieva. Mums ar 
sievu piedzima dēls. Viņš kļuva par 
mana tēva sievas brāli un tēva brā-
lēnu. Viņš kļuva arī par manu onku-
li, jo ir pamātes brālis. Mans dēls ir 
mans onkulis!
Mana tēva sieva arī laida pasau-
lē dēliņu. Viņš uzreiz kļuva par 
manu brāli, jo ir mana tēva dēls, 
un mans mazdēls, jo ir manas sie-
vas dēls. Iznāk, ka esmu savas sie-
vas brālis, jo esmu sava dēla brālis. 
Galu galā iznāk, ka esmu pats sev 
vectēvs.
Tādēļ, ņemot vērā augstākminē-
to, ministra kungs, lūdzu Jūs veikt 
nepieciešamos pasākumus, lai 
atbrīvotu mani no obligātā dienesta, 
jo pēc likuma, iesaukt armijā tēvu, 
dēlu un vectēvu vienlaicīgi nedrīkst!

Izplētņlēcēju mācības. Instruktors:
– Pirmais – aiziet.
– Otrais – aiziet.
– Tā, izpletnīšus, lūdzu, neaizmirs-
tam. Trešais – aiziet.

Vīrs un sieva skatās šausmu filmu. 
Uz ekrāna parādās briesmonis. 
Sieva iekliedzas: “Ak, mammīt!!!”. 
Vīrs saka: “Jā, tiešām līdzīgs tavai 
mammītei.”

Ģenerālis aizbraucis pārbaudīt vienu 
no karaspēka daļām. Nonācis ēdnī-
cā, viņš jautā:
– Un kā Jūs baro?
Klusums. 
– Kā īsti Jūs baro?

Atkal klusums.
– Tad jau iznāk, ka labi.
– Iznāk labi, bet iekšā iet slikti! – 
atbild kāds no karavīriem.

Policists meitenei:
– Meitenīt, šeit nedrīkst peldēties!
– Bet kāpēc jūs man to neteicāt, kad 
es izģērbos?
– Izģērbties šeit nav aizliegts!

Ceļu policists:
– Iepūtiet trubiņā!
Vadītājs:
– Nevaru, slimoju ar astmu.
– Labi, tad veiksim asins analīzes.  
– Arī nedrīkstu. Man ir asins 
nerecēšana.
– Vismaz paiet pa to līniju varat? 
– Nevaru, esmu dzēris.

Tirgus.
– Cik maksā vistiņa?
– Piecus eiro.
– Bet lētāk? 
– Es teicu: piecus eiro!
– Bet ja četrus?
– Nekādus, “ja”!
– Labi, labi, te būs pieci. Uzreiz vaja-
dzēja teikt, ka vistiņa maksā septi-
ņus eiro.

– Ciperovič, jūsu savaldība mani 
pārsteidz. Kā jums izdodas būt tik 
savaldīgam?
– Ikdienas treniņš. Mājās man ir 
sieva, sievasmāte, četri bērni, divi 
suņi un šķiltavas, kas nedarbojas.

Ceļu policists aptur automašīnu. 
– Kāpēc nedeg aizmugures lukturi? 
Autovadītājs izlec no mašīnas un 
skrien tai apkārt, neganti lādēdamies.  
– Labi jau labi, – mierina policists, 
- neuztraucieties, tas ir sīkums! 
– Ir nu gan sīkums! Bet kur kempe-
ris, kur Sāra, kur bērni?

– Dakter, paskatieties: man krīt ārā 
mati. Šausmas! Kā lai tos saglabā? 
– Neuztraucieties par niekiem! 
Lieciet matus metāla kārbiņā.

Tiesas process.
Tiesnesis jautā lieciniekam:
– Jūs taču redzējāt, kā apsūdzētā ar 
gludekli iesit savam vīram pa galvu. 
Kā jūs rīkojāties?
– Piezvanīju līgavai un pateicu, ka 
par precēšanos esmu pārdomājis.

Slavens amerikāņu hipnotizētājs 
uzstājas divu tūkstošu skatītāju lie-
las auditorijas priekšā. Viņš paskatās 
uz zāli un saka:
– Dance! 
Visi dejo.
– Cry!
Visi raud.
– Laugh!
Visi smejas.
Pēkšņi viņš paklūp un nosaka:
– Shit!
… Zāli tīrīja divas nedēļas.

Sieva neapmierināta skatās 
spogulī.
– Es jūtos tik nesmuka, veca un 
resna. Pasaki man, lūdzu, kādu 
komplimentu!
Vīrs:
- Tev ir ļoti laba redze.

– Es pārvērtīšu jūsu dzīvi par 
elli! Atņemšu visu, ko mīlat! 
– Jā, jā, man jau stāstīja, ka jūs esat 
labs dietologs!

Sarunājas divi vīri, kas kuģa katas-
trofā izmesti uz vientuļas salas:
– Es brīnos, kā tu vari palikt tik mie-
rīgs! Mūs noteikti neatradīs, un mēs 
aiziesim bojā…
– Blēņas! Mani noteikti atradīs, jo 
trijām sievām alimenti jāmaksā…



ОВЕН
Сконцентрируйтесь на работе, могут открыться заманчивые карьер-
ные перспективы. Ваши доходы будут зависеть от объема выпол-
ненной работы. Если ситуация вас не удовлетворяет, стоит поискать 

должность, которая лучше оплачивается. В то же время важна семейная тема, 
если будете слишком увлекаться работой, ваши близкие могут начать проте-
стовать. Необходимо прийти к компромиссу. 

ТЕЛЕЦ
Будьте осторожны, не спешите и не принимайте необдуманных 
решений, не беспокойтесь по пустякам. Если рабочие будни про-

ходят напряженно, то в выходные подумайте о себе, хорошенько отдохните и 
выспитесь. Если вас что-то не устраивает в личной жизни, обсудите это с люби-
мым человеком. 

 
БЛИЗНЕЦЫ
Выходные лучше посвятить работе по дому – вы можете наводить 
красоту и делать перестановку, а также опробовать новые кулинар-

ные рецепты и пригласить в гости друзей и родных, чтобы они оценили ваши 
успехи. На работе трудитесь с полной отдачей, вас ожидают ответственные 
обязанности. Будьте открыты для сотрудничества и прислушивайтесь к мне-
нию коллег. 

РАК
В профессиональной сфере – большие планы, которые потребуют 
от вас энергии, однако на недостаток идей и уверенности в своих 

силах пожаловаться вы не сможете. Параллельно много хлопот по хозяйству. 
Не пытайтесь справиться с делами в одиночку, привлеките семью, вместе дело 
пойдет быстрее. В выходные вы будете рады принять у себя давних хороших 
друзей. 

ЛЕВ
Вы будете готовы принять новые вызовы, может поступить финан-
сово выгодное предложение. Стоит постараться, потому что резуль-

тат принесет чувство удовлетворения. В личной жизни – время укрепления 
отношений. Свободные представители знака могут заняться поиском постоян-
ного, верного партнера, а также вступать в брак. 

 
ДЕВА
Много энергии и интересные идеи. Подходящий период для хорошо 
спланированных сделок. Существует вероятность, что вы встретите 

таких партнеров, которым можно доверять и с которыми возможно долговре-
менное сотрудничество, однако стоит тщательно взвесить необходимость сде-
лок и оценить, какова будет отдача. В выходные лучше всего вы будете чув-
ствовать себя вместе с любимым человеком, в семейной атмосфере. 

ВЕСЫ
Будьте внимательны, завязывая новые отношения, осторожно под-
ходите к знакомствам, не полагайтесь на обещания. Доверяй, но 

проверяй, гласит народная мудрость. В свободное время хорошенько отдох-
ните, потому что на следующей неделе работа потребует сил и вдохнове-
ния. Можете сходить в клуб, встретиться с друзьями или посетить культурное 
мероприятие. 

СКОРПИОН
В этот период важны деловые вопросы и финансы. Может появиться 
возможность заключить выгодную сделку, которая принесет прибыль 
в долгосрочной перспективе. В выходные возможно активное участие 

в общественной жизни, но имеет смысл участвовать лишь в тех мероприяти-
ях, которые могут быть полезными. В противном случае будет жаль напрасно 
потраченного времени и денег, выброшенных на ветер. 

СТРЕЛЕЦ
Подходящий момент для бесед с людьми, чье мнение вы высоко 
цените – они могут подарить вам ценные мысли и идеи. Выходные 

проведите с семьей и детьми или с единомышленниками, стоит отдохнуть от 
повседневных обязанностей. Работа потребует вдохновения, но ваше упорство 
приведет к определенным достижениям. 

КОЗЕРОГ
Размышления о жизни, желание понять суть вещей. Настроение 
переменчивое, захочется спрятаться от внешней суеты. Найдите 

время для отдыха, чтобы спокойно принять важные решения. Не стоит начи-
нать ремонт дома или делать существенные перестановки, может получиться 
не так, как вы задумали. 

ВОДОЛЕЙ
Держите в порядке финансовые вопросы, следите за счетами. 
Приобретая вещи, подумайте, нужны ли они вам на самом деле, так 

как существует риск переплатить. Если складывается напряженная ситуация, 
не стесняйтесь попросить помощи у старых добрых друзей. Разум открыт для 
новых знаний и полезной информации. 

РЫБЫ
Будет актуален карьерный вопрос. Тщательно взвесьте все «за» и 
«против». Если необходимо уладить деловые вопросы, тщательно 

подготовьтесь, так как возможны неожиданные повороты событий. Особенно 
внимательно нужно относиться ко всему, что касается финансов. На работе 
вас ожидают ответственные обязанности, поэтому в выходные нужно хорошо 
отдохнуть. 
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MЕДИА-НОВОСТЬ. «У Юраша земля горит под ногами», недавно сказал на пресс-
конференции мэр Вентспилса Айварс Лембергс. По его мнению, именно Юрашс 
ответствен за утечку записей «разговоров олигархов» из БПБК. «Конечно, у меня нет таких 
доказательств, но ведь не зря же на требование БПБК, чтобы журнал «Ir» предоставил 
исходный материал, чтобы установить аутентичность разговоров, они отказались 
сделать это. Логично. Потому что, если они его отдадут, то сразу поймают того, кто 
вынес. Мое мнение, что это, вне всяких сомнений, Юрашс», – сказал Лембергс. 
Земля горит под ногами, адские котлы кипят, а сам черт с трезубцем ждет, чтобы можно 
было судить того «негодяя», который доставил небольшую головную боль троице 
латвийских политических бизнесменов, заставив их предстать в совсем нелестном 
свете. Так нельзя, потому что у этой Триединой Светлой Силы нет ни пылинки на белом 
мундире. Поэтому главное, чтобы этот «негодяй» оказался в кипящем вареве за то, что 
осмелился. Конечно, жаль, что нельзя так просто заодно спалить и журнал «Ir» вместе с его 
редактором Неллией Лочмеле лично… Но ничего. Перефразируя сказанное в телеинтервью 
журналисту Редерсу: пусть и Лочмеле все же попытается дожить до пенсии… 

Рисунок: Zemgus

Дама обращается к частному сыщику: 
- Проследите, пожалуйста, за моим 
мужем и той женщиной и постарай-
тесь узнать, что она в нём нашла.  

- А мы в школе объявили войну опоз-
даниям и прогулам! 
- Ну и как? 
- Проиграли...

Учительница говорит на уроке: 
- Дети, а вы знаете, что в холоде все 
вещества сжимаются, а в тепле, нао-
борот, увеличиваются в размере? 
Вовочка тянет руку: 
- Конечно, Мариванна! Летние кани-
кулы длятся дольше зимних.

- Ты знаешь, Розочка, у моего Бори 
два образования. 
- Ой, Фира, да ладно врать-то, он 
даже ПТУ не кончил! 
- Ты ничего не понимаешь. Я в энци-
клопедии вычитала: «Рог – это обра-
зование из костного вещества на 
голове».  

Парень – девушке: 
- Слушай, а где твоя страшненькая 
подруга, с которой ты не расстава-
лась? 
- Танька, что ли? А на что она тебе? 
- Да ты раньше рядом с ней как-то 
получше выглядела…  

Два приятеля сидят в баре, один 
другому говорит: 
- Смотри, я понравился вон той 
девушке. 
- С чего ты это взял? 
- Она посмотрела на меня, и улыб-
нулась. 
- Когда я первый раз тебя увидел, то 
вообще ржал полчаса! 

В уличном кафе сидят два мужика. 
- Смотри, вон риэлтер идёт, видишь? 
А с ним девушка с дочкой. Всё ещё 
квартиру ищут для них, видимо. Ха! 
Прикинь, она чуть у меня не пере-
била покупку! Приехал я с женой на 
адрес, 12 этаж, вид на Волгу, но цена 

бешеная! И тут через 5 минут появ-
ляется эта дамочка с дочкой! Дочка 
сразу к окну, типа классно как, мама 
давай покупай скорее, вот тут стол 
поставим, тут я рисовать буду и т.п. 
Я, блин, им говорю, типа прости-
те, но мы первые! И взял! Обломал 
девушку! 
- Я знаю её. Не хочу тебя расстра-
ивать... 
- Чем?! 
- Это жена этого риэлтора.  

Совет мужику:  
Если ваша девушка заметила, что вы 
смотрите на другую, просто поверни-
тесь к ней и скажите: «Я так рад, что 
ты не носишь такое дурацкое платье, 
как она!».  

Парень и девушка давно встречают-
ся. Он пытается уговорить ее выйти 
за него замуж:  
- Ну разве ты никогда не хотела 
свадьбу? Белое шикарное платье? 
Фату?  
- Нет.  
- А кучу подарков? Медовый месяц?  
- Нет!  
- Свадебное путешествие на каки-
е-нибудь экзотические острова?  
- Нет!  
- Большой свадебный торт?  
- Блин! Ведь знаешь, на что ловить! 
Делай предложение!  
 
- У нас на Кавказе есть давняя тра-
диция - воровать невест! 
- А у нас вообще воровать тради-
ция…  
 
Неубранная вовремя гладильная 
доска автоматически превращается в 
дополнительный журнальный столик.  
 
Сколько ни приводила жена домой 
любовников, сколько ни прятала их в 
шкаф и под кровать, а муж из коман-
дировки так и не вернулся....  
 
Отец спрашивает у своей дочери 
(десятиклассницы):  

- Дочь, ты не знаешь, что едят дев-
ственницы на завтрак?  
- Понятия не имею...  
- Все ясно! Я так и думал!..  

Иностранец остановился в гостинице 
провинциального города. 
Вечером спускается в холл и спра-
шивает у портье: 
- Ну, что, дружок, у вас тут ночная 
жизнь есть? 
- Есть. Только у нее сегодня зубы 
болят.  

Он обозвал её ведьмой, а она, на 
миг оторопев, вспомнила что нигде 
спалиться не могла и сделала вид, 
что очень сильно обиделась.   

Уборщица говорит управляющему 
банком:  
- Милок, ты бы оставлял мне ключ 
от хранилища, чтобы я там спокойно 
убиралась, а то пока шпилькой замок 
открою, полчаса теряю.  

Отец отчитывает Вовочку: 
- Сколько раз я тебе говорил, чтобы 
ты не играл со спичками! 
- Я не играл… Я прикуривал…  

- Поздравляю, сразу видно, что Вы 
женились..., прекрасно отглажена 
рубашка!  
- О, да! Это первое, чему жена нау-
чила меня.  

- Представляешь, застаю я дома 
жену с каким-то французом...  
- И что ты ему сказал?  
- А что я мог сказать?! Я в 
школе английский учил! 
 
У меня рядом с будильником ведро 
с водой стоит. Чтобы особо не зары-
вался этот механический мерзавец.

- Че подарить жене на День рожде-
ния, ума не приложу!  
- А что она у тебя любит?  
- Любит скорость, мечтает летать...  
- Тогда метлу! 

АНЕКДОТЫ
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Я тогда не думала, является ли предатель-
ством в отношении памяти о любимой мате-
ри мое вступление в комсомол, активисты 
которого принимали участие в уничтоже-
нии лесных братьев и высылке жителей 
Латвии. Я хотела поступить в ВУЗ, поэтому 
мне нужна была хорошая характеристика 
из школы. Чувство скорби и обиды, связан-
ное со смертью матери, пришлось спрятать 
глубоко в сердце, тем не менее, пассив-
но сопротивляясь кровавому режиму и не 
заискивая перед ним. Нет, я не была среди 
диссидентов, но из принципа не вступила в 
коммунистическую партию, хотя меня много-
кратно приглашали. Мне это вроде как поло-
жено было сделать, так как меня прочили 
в руководители Вентспилсского районного 
отделения образования, но на таких должно-
стях в Латвии были только члены единствен-
ной в то время партии. В этой связи были 
и веселые ситуации: когда отдел под моим 
руководством завоевал переходное красное 
знамя, на торжественном мероприятии меня 
не приглашали его получить, потому что, не 

Лето кончилось, завершились отпуска, большинство из 
нас вернулись на свои рабочие места. Самое время подве-
сти черту под пляжным сезоном. 

В Сталдзене – один из пяти самых чистых пляжей 
в Латвии

О тдых у моря любим многими, приезжают десят-
ки и сотни отдыхающих, поэтому для мно-
гих пляжей, а также местных самоуправлений 
летний сезон становится проверкой на проч-
ность. Многие отдыхающие не считают нуж-

ным убрать за собой мусор – на пляж приносят банки или 
бутылки и сладости, а тару и упаковку, опустошив, любят 
бросить там, где отдыхали. Фонд образования среды (ФОС) 
уже несколько лет каждое лето пешком обходит берег от 
литовской границы до самой Эстонии, проводя мониторинг 
чистоты. И вот обобщены данные относительно ситуации 
минувшим летом, и Вентспилс может порадоваться – пляж 
возле Сталдзенского обрыва в этом году четвертый среди 
самых чистых в Латвии! 

Кампания «Mana jūra», организованная ФОС, началась в 
2012 году с целью привлечь внимание общественности к про-
блеме мусора, загрязняющего море. С каждым годом кампа-
ния становится все более популярной, к ней присоединяются 
люди разного возраста, поскольку это акция открытого типа – 
любой активист может присоединиться. Кампания проводит-
ся в сотрудничестве с широким кругом партнеров в Латвии и 
других государствах – рука об руку с местными самоуправ-
лениями и институциями госуправления. За время экспеди-
ции каждое лето активисты проходят более 500 километров 
вдоль латвийского морского побережья. Это не просто про-
гулка, во время нее ведется строгий учет единиц мусора, или 
мониторинг. 

«Пусть это еще не отражено в обобщенных данных, но 
уже сейчас можно сказать, что на латвийском морском побе-
режье за последние шесть сезонов улучшилось понимание 
ситуации, видны старания обеспечить надлежащее управле-
ние отходами, значит, медленно, но уменьшаются проблемы, 
связанные с загрязнением моря», – рассказывает руководи-
тель ФОС и инициатор кампании Янис Улме. 

В АБРАГЦИЕМСЕ В 40 РАЗ ЧИЩЕ, 
ЧЕМ В ДАУГАВГРИВЕ 

Образцом для других пляжей может служить Абрагциемс 
в Энгурском крае. Это самый чистый пляж как в этом году, 

так и за все шесть лет. За шесть лет здесь в среднем быва-
ет всего 31,3 единицы мусора на сто метров, а в этом году 
даже меньше – всего 20. Это означает, что в нынешнем сезо-
не самый чистый пляж чище самого загрязненного в 40 раз, 
подчеркнул Янис Улме. 

Еще один положительный пример – пляж в Зиемупе в 
Павилостском крае, где в этом году было зарегистриро-
вано 32 единицы мусора на сто метров. Затем следует 
Энгурский центральный пляж (53), а пляж у Сталдзенского 
обрыва в Вентспилсе занимает четвертое место – в этом 
сезоне организаторы кампании констатировали там 58 
единиц мусора. Отметим, что за пять лет вентспилс-
ские пляжи в пятерку самых чистых пляжей не попадали. 
Самые чистые пляжи латвийского побережья – уже упо-
мянутый Абрагциемс (31,3 ед./100 м), пляж возле устья 
Ирбе (52,3), Мазирбе (83,2), пляж возле устья Гауи (88,6) 
и Зиемупе (91).

На первом месте среди самых загрязненных пляжей в 
этом сезоне – Даугавгривский пляж в Риге. Если средний 
показатель мусора на сто метров в Латвии составлял непол-
ные 200 единиц, то этот пляж значительно превышал дан-
ный показатель – 596,7. В этом году ситуация еще более 
драматична – 819 единиц! Если говорить об администра-
тивных территориях, на которых находятся самые чистые 
и самые засоренные пляжи, то картина выглядит следую-
щим образом: самая загрязненная – Рига (346,5), Руцавский 
(272,7) и Саулкрастский (264,7) края. Самые чистые пляжи 

в Мерсрагском (99,5), Ройском (118,1) и Дундагском (124,3) 
краях.

НЕСЧАСТНЫЙ ПЛАСТИК
Как поясняет Янис Улме, как и во всем мире, у нас чаще 

всего среди мусора встречается пластик – в этом году он 
составил 59% от общего количества отходов. Тревожит тот 
факт, что удельный вес пластиковых отходов в Латвии с каж-
дым годом лишь растет. Большую часть всего мусора, остав-
ленного на латвийском побережье, составляют пластиковые 
мешочки (15,5%), кусочки разломанного пластика (14,6%) и 
пластиковые веревки (8,6%). Сигареты и окурки образуют 
7,7 % от всего оставленного мусора, бумага и картон – 7,4%.

«На уровне самоуправлений эффективнее всего этот 
вопрос можно решить при помощи адекватного и ответствен-
ного управления прибрежной зоной, обеспечивая качествен-
ное ведение хозяйственной деятельности во время сезона. 
Однако подходы к решению этой проблемы нужно искать на 
различных уровнях – на государственном при помощи соот-
ветствующего налога на природные ресурсы и, например, 
введения системы депозитов, а также, безусловно, на инди-
видуальном уровне, когда, ответственно отдыхая в прибреж-
ной зоне и выбирая товары в магазинах, мы не равнодушно 
содействуем обострению проблемы, а помогаем ее решать», 
– отметил руководитель ФОС, который и сам принимает 
активное участие в экспедициях.  

Рита Краста

Дочь Лачплесиса. Скорбь и гордость

В свой 80-летний юбилей.

будучи коммунисткой, я была недостойна его 
держать в руках… 

Мои родители никогда не занимались 
политикой и не вступали в какие-либо пар-
тии, отец никогда не пытался в корыстных 
целях использовать тот факт, что он являлся 
кавалером ордена Лачплесиса. Для них глав-
ным было честно работать и этим заслужить 
уважение среди людей. Мне радостно осоз-
навать, что всю жизнь я следовала их при-
меру. Признаюсь, один раз я все же позво-
лила себе напомнить о заслугах Карлиса 
Мелзоба, и это было во время празднования 
90-летнего юбилея независимости Латвии в 
Лиепае, на которое были приглашены жите-
ли Курземе, ведущие активную обществен-
ную жизнь. Я подошла к приехавшему пре-
зиденту страны Валдису Затлерсу и сказала, 
что на этой встрече я, наверное, не только 
самая старшая из участников, но и един-
ственная, чей отец был награжден орденом 
Лачплесиса. Президент с супругой поздра-
вили меня и предложили вместе сфотогра-
фироваться. Надеюсь, что отец за это не 
рассердился бы, может, даже улыбнулся бы. 

ПОД БЕЛЫМ ЛИСТОМ – ЛИСТ, 
УМЫТЫЙ КРОВЬЮ

«Не все сказанное политиками остается 
в памяти. Но иногда их слова на всю жизнь 
отпечатываются в памяти, словно их выжгли 
в душе каленым железом, потому что кате-
горически не могу с ними согласиться. В том 
числе, с утверждением некоторых наших 
высоких должностных лиц о том, что хватит 
напоминать о пережитой в прошлом столе-
тии оккупации Латвии», – считает работник 
сферы образования на пенсии, не согла-
шаясь с тем, что после развала Советского 
Союза отношения с соседней Россией нужно 
формировать с нуля, с чистого листа. 

 Со времени оккупации прошло действи-
тельно много лет, сменились поколения. Я не 

призываю к мести или национальной розни, 
но обязанность старшего поколения – рас-
сказать молодежи, какое зло чуждая власть 
тогда принесла многим основным жителям 
Латвии. Я никогда не могла согласиться 
с фальшивой политикой соглашательства 
и теми, кто призывал межгосударственные 
отношения с большим соседом строить с 
нуля, потому что в моей памяти под таким 
белым листом всегда будет красный – от 
крови моей матери», – оглядываясь на пере-
житое, говорит Гайда Швейдука, дочь кава-
лера ордена Лачплесиса. Навечно. 

 
ВЕНТСПИЛС В СУДЬБЕ 

Если бы не было войны и связанной с ней 
личной трагедии и трагедии народа, свою 
жизнь Гайда, вероятно, связала бы с род-
ным Гулбенским краем. Но после оконча-
ния ВУЗа по распределению она оказалась 
в Вентспилсском районе, здесь появилась 
семья, интересная работа, возможности 
карьерного роста. К сожалению, муж ушел 
из жизни рано. Сына Гундара, который не 
мыслил себя без спорта, привлекла Рига, а 
семью он создал в Лимбажи. «И его век ока-
зался слишком короток», – вздыхает Гайда, 
но затем оживляется, рассказывая, что в 
Лимбажи родились трое ее внуков. У Гайды 
уже есть и трое правнуков, младший из кото-
рых, Маркус, в семье внука – Мартиньша 
родился полтора года назад в Германии. 
Гайде не хочется допускать, что Латвия их 
потеряла, но она понимает, что такую хоро-
шую работу и зарплату, как за границей, 
Латвия внуку пока не может предложить. 

«Конечно, и у меня есть возможность 
переехать поближе к внукам, но я думаю, 
что не использую ее. В Вентспилсе прошла 
вся моя трудовая жизнь, меня время от вре-
мени навещают здесь коллеги-педагоги и 
другие коллеги, здесь я могу встретить тех, 
с кем вместе после Атмоды я в качестве экс-

перта работала в комиссии по латышско-
му языку, проверяя знания претендентов на 
гражданство. Было приятно увидеть среди 
них много действительно лояльных нашей 
стране представителей других национально-
стей. Хотя и тех, кто хотел получить граждан-
ство лишь в корыстных целях, было трудно 
не заметить», – Гайда Швейдука признает, 
что было больно видеть это, так как в свое 
время она была очень активным участником 
Народного фронта, убеждала других и сама 
делала все возможное, чтобы Латвия стала 
независимой. 

Младший правнучек Гайды – Маркус,  
родившийся в Германии.
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И снова наступил конец недели. Согласно прогнозам 
синоптиков, погода в конце недели снова обещает быть 
дождливой и сырой. Для кого-то это самое подходящее 
время, чтобы обуть высокие резиновые сапоги и дожде-
вик, взять в руки ведро и нож – и в лес за грибами! Для дру-
гих – греться дома за чашкой горячего чая, погрузившись в 
мир телевидения, книг и журналов. Однако и одним, и дру-
гим стоит собраться и посвятить один из дней изобрази-
тельному искусству. В Вентспилсе на этой неделе откроют 
сразу четыре разных (!) выставки – и фотографий, и про-
изведений живописи. Стоит посмотреть! 

Для самих вентспилчан ежегодно одной из самых интере-
сующих их выставок является выставка, на которой можно 
посмотреть на свой город через объектив местных фотогра-
фов. Это выставка, на которой можно увидеть фотоснимки с 
чертами города, снятые в прошлом году и которые на конкурсе 
признаны лучшими фотографиями. Такой конкурс проводится 
уже 14 лет, и в этом году в нём приняли участие 26 авторов и 
в целом 355 работ. Жюри выбрало три лучших, но на выставке 
можно увидеть около двадцати самых красивых фотографий 
Вентспилса. Фотографии примерно в течение месяца можно 
будет осмотреть в Парвентской библиотеке, которая местом 
для экспонирования выставки выбрана впервые.  

Очень интересную и содержательную фотовыставку 
можно увидеть в Замке Ливонского ордена. Здесь открылась 
персональная выставка венгерского фотографа Бернадетт 
Альперн «Брошенные камни». Это рассказ о еврейской 
общине в венгерском городке Шарбогард, которая сформиро-
валась в 18 столетии, однако во время холокоста в 1944 года 
община из 500 человек была уничтожена, выжили только 34 
еврея. Именно здесь, в Шарбогарде, была выставлена пер-
вая фотография этого цикла, после чего появились первые 
публикации в прессе, а четыре года назад автор получила 
стипендию Еврейской культурной ассоциации Европы, чтобы 
отправиться в творческую поездку по Европе, исследуя и 
документируя здания синагог, которые сегодня служат дру-
гим целям. Дед Бернадетт Альперн проживал в Шарбогарде 
и был представителем местной еврейской общины. С фото-
выставкой можно будет ознакомиться до середины октября. 

Похожий в своём роде рассказ можно увидеть еще на одной 
фотовыставке, которая с этой недели экспонируется в библи-
отеке Вентспилсской высшей школы. Её автор – фотограф 
Кристина Сисеева. Персональная выставка “В поисках кор-
ней» – это посвящение хрупкой красоте и корням, которые 
всегда заставляют вернуться домой. В работах, представлен-
ных на выставке, тема поиска своих корней показана во взаи-
мосвязи отношений человека и растений.   Автор фотографий 
– вентспилчанка, однако большую часть своей жизни она про-
вела в разных городах мира, где училась, работала и совер-
шенствовала свои навыки фотографирования, однако всегда 
возвращалась на родину, где и были созданы все фотографии 
этой серии. Фотовыставку можно будет увидеть до 7 октября.  

В галерее театрального дома «Юрас варти» открыта пер-
сональная выставка картин Алисы Медыни «Мимолётные 
мгновения». В современном искусстве Латвии её художе-
ственный почерк приобрёл известность, в основном, когда 
художница работает в жанре пейзажа в классической тех-
нике, маслом по ткани. Как рассказала художница, ей в этих 
работах удалось соединить прошлое и прообразы культу-
ры с чувствами современного человека. В картинах схва-
чены моменты, которые, как рассказывает сама художница, 
«каким-то образом взволновали и задели за живое, застави-
ли остановиться и наблюдать, как на закате солнца освеща-
ются крыши домов, как мимо проезжает старинный автомо-
биль, как городское освещение расцвечивает город на зака-
те. Ясно, что это мгновение проходит, в него нельзя вернуть-
ся, но его можно запечатлеть, остановить на картине». И эта 
выставка будет экспонироваться до середины октября.  

“Ventspilnieks.lv” советует не пропустить и концерт груп-
пы “Клайдонис”, который в пятницу вечером пройдёт в 
Культурном центре. В концерте также примет участие и 
танцевальный ансамбль «Лиедагс». “Клайдонис» высту-
пит с новой концертной программой, в которой прозвучат и 
новые песни из получившего «Золотой микрофон» альбо-
ма “Ar smaidu saulrietā”, и самые известные хиты группы. В 
свою очередь там же, в культурном центре, в субботу прой-
дёт концерт, посвященный открытию Дней русской культуры 
в Вентспилсе. В программе духовные песни, современные 
песни в народном стиле, танцы, русские народные инстру-
ментальные произведения. Участвуют вентспилсские кол-
лективы – женский хор «Славяне», фольклорная группа 
«Здравица», хор “Cantabile”, а также другие артисты.  

В свою очередь тем, кому нравится азарт и спортивные 
мероприятия, стоит в воскресенье, после обеда пройти до 
пляжа Синего флага, где напротив спасательной станции прой-
дут традиционные соревнования по метанию камней.  Их орга-
низатор – известный тренер Марис Грива, и он эти состязания 
организует уже в 22 раз. В прошлом году все трое участников, 
показавшие лучшие результаты, метнули камни дальше 100 
метров. Победил копьеметатель Гатис Чакшс с результатом 
133 метра. На сколько метров сможешь бросить камень ты?  

Четыре выставки, 
чтобы скоротать 
дождливые дни

Чем город отличается от деревни? Первое и основное 
отличие заключается в улицах. И что же такое улица? Это 
полоса, предусмотренная для движения (пешеходов и 
водителей), с двух сторон ограниченная рядами домов. 

О чем могут рассказать улицы и тротуары

Газета «Ventspilnieks.lv» недавно писала об одном курьезе в нашем городском кинотеатре «Rio» – один очень маленький 
мальчик весьма неудачно пытался написать «записку от мамы» работницам кинотеатра, написав: «Согласна, чтобы мой 
сын посетил фильм «Anabella 2». Моя мама Катрина». Упомянутая «записка от мамы» привлекла внимание даже средств 
массовой информации государственного масштаба. Для тех, кто не знает, поясним, что «Anabella 2» – фильм ужасов, 
который не предусмотрен для детского просмотра. Поэтому «Ventspilnieks.lv» хотела выяснить, о каких еще сюрпризах и 
курьезах могут рассказать работники нашего городского кинотеатра «Rio». Мы попросили рассказать об этом нескольких 
работников. Такой изобретательный любитель фильмов ужасов, как упомянутый мальчик, работницам кинотеатра рань-
ше не встречался, тем не менее, интересных случаев достаточно. Вот что они нам поведали. 

В кино как в кино: в вентспилсском 
кинотеатре полно сюрпризов

РАБОТНИКИ РАЗЫГРЫВАЮТ ЗНАКОМЫХ 
Работники кино иногда используют фильмы ужасов, чтобы 

подшутить над посетителями. Правда, подобное возмож-
но лишь в том случае, когда зритель – знакомый или хоро-
ший друг, который точно не рассердится на шутку. «Если в 
зале мало посетителей, а зритель – хороший друг, иногда 
наши девушки в кульминационный момент фильма, когда 
на экране разворачиваются ужасающие события, потихонь-
ку подкрадываются к зрителю сзади и хватают за плечо или, 
что еще страшнее, за ногу. Это, конечно, вызывает молни-
еносную реакцию», – смеется работница кинотеатра Анна 
(имя изменено), добавляя, что во время фильмов ужасов 
сами работницы кинотеатра частенько садятся на балконе 
и «громко боятся», что позволяет сделать эмоции зрителей 
еще более яркими, а фильм – еще более «страшным». 

ЧЕГО ЖЕЛАЕТ ГОСПОДИН? 
Другая работница кинотеатра вспоминает седовласого муж-

чину, для которого посещение кинотеатра уже само по себе 
было настоящим приключением. К сожалению, оказалось, что 
этот господин перепутал фильмы и оказался не на том сеан-
се. К счастью, он был единственным посетителем во время 
показа конкретного фильма. Тогда девушки решили сделать 
сюрприз пожилому зрителю и спросили, какой фильм он жела-
ет посмотреть. Какова же была радость мужчины, когда его 
пожелание оказалось исполнено. Конечно, кто же идет в кино 
с пустыми руками, поэтому девушки были вознаграждены за 
свою отзывчивость коробкой шоколадных конфет. 

ПОМОЩЬ ДЕВОЧКЕ С ОСОБЫМИ ПОТРЕБНОСТЯМИ
Однажды на мультик пришла мама с девочкой-инвалидом. 

Девочка, как ребенок с особыми потребностями, была очень 
шумная, эмоциональная и очень подвижная. Чтобы она не 
мешала другим зрителям и сама могла насладиться каждой 

минутой от встречи с мультфильмом, работницы кинотеатра 
предложили девочке и ее маме посмотреть фильм с балко-
на кинотеатра. Обе посетительницы были очень рады такой 
возможности. 

КИНОТЕАТР КАК ИНФОРМАЦИОННЫЙ ЦЕНТР 
Зачастую работникам кинотеатра приходится выпол-

нять и функции гида, и туристического агента в городе. 
Оказывается, в кино часто заглядывают и зарубежные тури-
сты. И им кажется естественным, что, приобретая билет, они 
могут получить и информацию о достопримечательностях 
города, куда отправиться вечером и как развлечься в городе 
на Венте. Один из самых интересных вопросов задал некий 
голландец: «Скажите, до скольки работает музей и где можно 
приобрести хороший алкоголь?» 

В ВЕНТСПИЛСЕ ВСЕ ХОРОШО, В КУЛДИГЕ 
ПРИХОДИТСЯ СТОЯТЬ В ОЧЕРЕДИ 

Девушки, работающие в «Rio», рады, что комфорт, обеспе-
чиваемый в вентспилсском кинотеатре, привлекает посети-
телей и из других городов Латвии. Один гость из Кулдиги так 
и сказал: «У нас кинотеатр маленький и неудобный, к тому 
же, всегда приходится стоять в очереди за билетом, поэтому 
нам, жителям Кулдиги, проще приехать и посмотреть фильм 
в Вентспилсе». Часто кинотеатр посещают и гости из Талси, 
Салдуса и других ближайших краев. 

Иногда говорят, что кино – это не жизнь, а вот жизнь – 
сплошное кино. Именно так и происходит в вентспилсском 
кинотеатре «Rio» – там, где кино становится жизнью. Надо 
полагать, таких – веселых, романтичных, интересных и поу-
чительных историй достаточно и у представителей других 
профессий в Вентспилсе. Об этом – в следующих номерах 
«Ventspilnieks.lv».  

Виктория Андерсоне 

В те далекие времена, которые у нас принято назы-
вать средневековьем, когда возникло большин-
ство латвийских городов, улицы не были раз-
делены на пешеходную и проезжую части. Как 
свидетельствуют старинные документы (прото-

колы Вентспилсской торговой гильдии в переводе специали-
ста Латвийского государственного исторического архива В. 
Квасковой), еще в середине 18-го столетия улицы Вентспилса 
были неаккуратными, грязными полосами, по которым без 
присмотра бродил домашний скот. 

«Беспорядок, который уже много лет царит в городе из-за 
свиней, и огромные потери, которые из-за этих животных 
приходится переживать бюргерам, а также факт, что свобод-
ное передвижение свиней по улицам противоречит понятию 
о порядке в любом городе, вынуждают уважаемых торговцев 
смиренно просить уважаемую ратушу ликвидировать этот 
непорядок». (Из письма 1764 года.) А осенью и весной улицы 
Вентспилса часто оказывались затоплены, поэтому в 1779 
году торговцы обратились к ратуше: «Необходимо издать 
указ, чтобы на улицах, где скапливается вода, для ее отвода 
были вырыты канавы». 

Так наши далекие предки, вентспилчане, изо дня в день 
брели по грязи или ходили по рыхлому песку, нахваливая 
тех домовладельцев, которые возле границы своих земель 
положили плоские камни или даже деревянные кладки. До 
того момента, когда в нашем городе впервые была выложе-
на брусчатка, прошло достаточно продолжительное время. 
Кажется, это произошло на улице Акменс, потому что это 
название мы встречаем на карте Вентспилса, нарисован-
ной в конце 18-го века. Во второй половине 19-го века моще-
ных улиц стало больше, но брусчатку клали лишь в середи-
не улицы, где ездили коляски и кареты. Известно, что около 
1860 года в Вентспилсе было 38 улиц. 

Из наших прошлых рассказов видно, что в начале 20-го 
века на улице Пилс и других в Старом городе по обеим сто-
ронам улицы уже были тротуары, выстланные каменными 
плитами. Так же было и на наиболее старой части улицы 
Кулдигас. В Новом городе, который понемногу простирал-
ся в южном направлении, напротив, не было даже наме-
ка на подобную роскошь. Там для удобства пешеходов 
кое-где на краю дороги были деревянные кладки, которые 

быстро изнашивались и ломались. В 20-е годы 20-го века в 
газетах («Ventas Balss», «Jaunā Dzīvе») очень часто можно 
прочесть о несчастных случаях или ситуациях, угрожаю-
щих безопасности пешеходов из-за сломанных деревянных 
кладок, особенно на улице Ганибу между домами Абелиса 
и Догадова, то есть от улицы Плата до улицы Юрас. И в 
аллее на улице Кулдигас, о которой мы рассказывали в 
одном из прошлых номеров, в начале 20-го века был сделан 
деревянный пешеходный мостик – от нынешнего проспекта 
Лиелайс до Красного мостика. Нужно добавить, что с 1922 
года развернулись объемные работы по мощению вент-
спилсских улиц, а летом 1923 года каменное покрытие полу-
чил участок улицы Кулдигас по другую сторону Красного 
мостика до пастората (бывшая библиотека Галиньциема), 
в следующем году были проведены работы по мощению 
галиньциемской части улицы Кулдигас. Об удобстве пеше-
ходов все еще мало заботились, однако интересно, что 
некоторые домовладельцы сделали дорожки из камен-
ных или бетонных пластин на краю дороги в границе своей 
недвижимой собственности. Такие дорожки сохранились до 
1950-х годов, кое-где и дольше.

Самый первый асфальтированный тротуар в Вентспилсе 
появился в середине 20-30-х годов – в центре города возле 
главпочтамта (ныне гостиницы «Vecais pasts»). Это было 
таким важным событием, что возле котлов, в которых раста-
пливались смола и асфальт, каждый день собирались любо-
пытные, чтобы наблюдать за увлекательным процессом. 
Между прочим, на одной из первых фотографий «Ventas 
Balss» того периода запечатлен именно этот вид. 

В период между войнами Вентспилс получил и уникальное 
уличное покрытие на участке улицы Кулдигас между улицей 
Юрас и проспектом Лиелайс – огромные пластины на про-
езжей части, которые, по рассказам старых вентспилчан, не 
испортили даже прошедшие по ним русские танки. 

С пятидесятых годов и до девяностых состояние вент-
спилсских улиц и тротуаров можно было обозначить одним 
словом – ужасно. Ямы, трещины, грязь и вечные лужи в 
сырое время года. Еще один интересный факт: когда в 
шестидесятые годы на аллеях на улицах Кулдигас и Райниса 
вместо шлакового покрытия выложили бетонную плитку, 
казалось, что она должна долго продержаться, но не прошло 
и пяти лет, как плитка начала ломаться и перекашиваться, 
полностью «подстраиваясь» под выбитую проезжую часть. 

Сейчас дорожное покрытие на улицах нашего города не 
уступает в качестве западноевропейскому, тем не менее, 
стоит погрузиться в воспоминания, как было когда-то… 
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Соотношение рождаемости и смертности 
в Вентспилсе критическое: 232 к 407

ПОСЛЕ ПУБЛИКАЦИИ КОММЕНТАРИЙ 
СПЕЦИАЛИСТА
Это послание мы попросили  
прокомментировать  
психолога Р. Николаеву.

– К группе риска интернет-зависимости можно 
отнести людей, у которых проблемы с комму-
никациями. И приходится констатировать, что 
таких намного больше в латвийских регионах, чем, 
например, в Риге. В реальной жизни таким людям 
сложно общаться в силу комплексов, которые навя-
заны им мифами, царящими в латвийском обще-
стве. В-первую очередь, я имею ввиду мнение о 
том, что провинциалы более отсталые люди, чем 
столичные жители. В результате им труднее дает-
ся общение и поиск друзей. Особенно это видно по 
подросткам.

Именно они очень часто страдают от интер-
нет-зависимости. Они выросли в эпоху интернета, 
он им хорошо знаком – а в подростковом возрас-
те, в период гормональной перестройки, для мно-
гих общение становится вообще непреодолимым 
препятствием. 

Что касается интернет-зависимости от соци-
альных сетей и прочей он-лайн-активности, то тут 
скрывается замкнутый круг: чем больше времени 
вы проводите перед монитором, тем глубже раз-
рушаются ваши контакты с людьми за пределами 
интернета. При этом вы находите компенсацию 
в тех же сетях – они создают видимость обще-
ния. Если вы чувствуете, что ваша жизнь меня-
ется из-за интернета не в лучшую сторону, не 
игнорируйте это ощущение – обязательно обра-
щайтесь к специалисту, если сами не в состоянии 
справиться.

Интернет-зависимость – вещь довольно серьез-
ная, и нельзя к ней относиться попустительски. 
Она так же опасна, как и любая другая зависи-
мость, например, наркомания и алкоголизм. Кстати, 
надо отметить, что люди, склонные к зависимо-
стям, составляют группу риска: бывшие алкого-
лики, наркоманы и игроки могут быстрее стать 
интернет-зависимыми. 

«Здравствуйте, дорогая редакция! Меня 
зовут Алла, я живу в Вентспилсе с самого 
рождения, мне 35 лет. У моей хорошей при-
ятельницы есть дочь-подросток. Ее зовут 
Анита, ей 15 – она проводит целые дни в 
интернете. Я никогда не думала, что у девоч-
ки – зависимость. Но вскоре стало ясно, что 
это нас с ней объединяет.

После развода я чувствовала себя абсо-
лютно потерянной. Мне казалось, что жизнь 
кончилась, и я уже давно «вышла в тираж» 
– мужчину в моем возрасте уже не найти. 
Горе укреплялось тем, что во время брака 
мы не успели завести ребенка, а теперь мне 
уже за тридцать, и это становится все слож-
нее. Однако работа в офисе меня спасала: 
весной была серьезная загрузка, времени на 
переживания не оставалось. 

К моему несчастью, когда наступило лето, 
работы стало гораздо меньше. Из-за развода 
мне не хватило денег на отпуск, и я осталась 
в Вентспилсе. Делать было нечего. Все под-
руги уехали отдыхать. Мне стало тоскливо. 
С этого момента, пожалуй, и началась зави-
симость. Я стала скачивать фильмы, музы-
ку, читать на компьютере книги. Но вскоре 
это мне наскучило, и я решила сменить свое 
окружение: познакомиться с новыми людьми, 
поискать партнера. Я зарегистрировалась на 
нескольких сайтах знакомств и в социаль-
ных сетях. Разместила фотографию. Сразу 
пошли отклики – мне делали комплименты, 
приглашали на свидания. Но никого подходя-
щего я не находила, поэтому ни на одно сви-
дание так и не пошла.

Однако азарт только возрастал. Я завела 
переписку с пятью мужчинами. Мы флирто-
вали, обменивались новостями. Мне было 
интересно общаться, хотя встречу в «реале» 
я постоянно оттягивала. Затем дошла до 
того, что все интересы в моей жизни своди-
лись к новым сообщениям от интернет-по-
клонников. Вылазки на улицу стали все 

более редкими. Даже в магазин за про-
дуктами не хотелось идти. Мой рекорд 
– целую неделю подряд я питалась зака-
занной пиццей. 

Дальше – хуже: я завела несколько 
онлайн-дневников под чужим псевдони-
мом и стала там писать. Писала я исклю-
чительно потому, что хотелось получить 
реакцию. Каждый новый комментарий 
приносил мне одно мелкое счастье – 
других интересов у меня попросту не 
было. 

Так пролетело три месяца. Из них – 
две недели моего отпуска. На работе 
интерес к интернету не пропадал. Я тай-
ком залезала в социальные сети, сайты 
знакомств и дневник. Начальник уже 
начал делать мне замечания.

Я начала бороться с собой: отклю-
чала интернет, дома пыталась рано 
лечь спать, запрещала себе думать про 
интернет-партнеров. Но силы воли не 
хватало. Через месяц после очередно-

го замечания меня уволили. Тут я нашла 
отличный предлог – стала искать новую 
работу по интернету. Меня засосало еще 
сильней. Я проводила за монитором 
почти что целые сутки. Только спустя пол-
года я поняла, что нуждаюсь в помощи.

Я обратилась к подруге – психологу. 
Именно она и сказала, что у меня – 
самая настоящая интернет-зависимость. 
Подруга записала меня к своей коллеге. 
Поначалу было очень сложно отказать-
ся от интернета, но как только я начала 
шаг за шагом побеждать свои комплексы 
и травмы, становилось все легче и легче.

Сейчас у меня такой проблемы больше 
нет. А вот Анита, дочь моей знакомой, так 
и торчит в сети целыми сутками. Ее мать 
не понимает, что девчонку надо спасать. 
Надеюсь, что мое откровение поможет 
не только ей, но и другим людям прео-
долеть эту современную наркоманию – 
по-другому интернет-зависимость никак 
не назовешь.

Уже долгие годы демографическая ситуа-
ция во всей стране печальная, число жите-
лей продолжает сокращаться, поэтому в 
долгосрочной перспективе демографы 
рисуют апокалиптические картины в отно-
шении выживания латышской нации. В 
прошлом году новорожденных было на 
6,6 тысяч меньше, чем тех, кто ушел из 
жизни. Такова ситуация в государственном 
масштабе.

Е сли проанализировать показатели 
рождаемости и смертности в реги-
онах, особенно в тех, где людям 
живется тяжелее, ситуация выгля-
дит печально. Однако в экономи-

чески менее развитых местах всегда была 
подобная ситуация. Однако если мы посмо-
трим на крупные города, где положение дел 
должно бы быть если не совсем хорошим, то, 
по крайне мере, лучше, тем не менее, ста-
новится еще грустнее. Обратимся к данным 
Вентспилса – «города с завтрашним днем». 

Как свидетельствуют данные вентспилсско-
го ЗАГСа, в августе этого года в Вентспилсе 
родилось 40 младенцев, из которых 20 – 
мальчики и 20 – девочки. В прошлом году 
наибольшее число новорожденных зареги-
стрировано в мае (39), а в позапрошлом – в 
октябре (49). В этом году за восемь месяцев 
в Вентспилсе зарегистрировано 232 родив-
шихся малыша. Соотношение между рождае-
мостью и смертностью в Вентспилсе радости 
не вызывает. За восемь месяцев этого года 
показатели смертности составили 407 чело-
век. По данным Центрального статистическо-
го управления (ЦСУ), уровень смертности в 
Вентспилсе за последние семь лет составил 
в среднем 528,5 человека в год. 

Информация Северокурземской реги-
ональной больницы свидетельствует, что 
с каждым годом в вентспилсской больни-
це рождается все больше детей. Здесь 
сразу заметим, что все больше матерей из 
Вентспилсского края и Курземского региона, 
а также из других мест Латвии и даже из Риги 

решают произвести на свет своего малыша 
именно в Вентспилсе. За последние два года 
в вентспилсской больнице родилось около 
630 детей. Согласно данным ЦСУ, среди 
них задекларированных в Вентспилсе – зна-
чительно меньше. Например, в 2015 году 
их число составило 357, а самый высокий 
показатель зафиксирован в 2010 году – 380 
малышей. По данным ЦСУ, в среднем рожда-
емость среди вентспилчан составляет 349,3. 
Если придерживаться средних показателей 
прежних лет, то, по динамике этого года, в 
последующие четыре месяца до конца года 
в Вентспилсе ежемесячно должны бы рож-
даться почти в два раза больше детей, чем 
в среднем за месяц в предыдущие восемь 
месяцев… Можно ли поверить в подобный 
прогноз? 

Похожая ситуация наблюдается и в 
Вентспилсском крае. В прошлом году в крае 
родился 101 ребенок (49 девочек и 52 маль-
чика), что на 16 человек больше, чем в 2015 
году. Самая высокая рождаемость была в 
Варве – 18, Попе – 17, Пилтене – 10. Однако 
в то же время зарегистрировано и больше 
смертей: 187 усопших, что на 38 человек 
больше, чем годом ранее. 

Несмотря на то что число задеклариро-
ванных в Вентспилсе жителей, по данным 
Управления по делам гражданства и мигра-
ции, в начале этого года составило 39,2 тыся-
чи, ни для кого не секрет, что реальное число 
жителей намного меньше. Истинную ситуа-
цию показывают и эти факты: в Вентспилсе 
задекларировано 14,4% жителей, не достиг-
ших трудоспособного возраста, а вышедших 

из трудоспособного возраста – неполные 
23%. Более подробно вопросы демографии 
и удельного веса жителей, а также причины, 
по которым некоторым нравится манипулиро-
вать цифрами, чтобы завуалировать реаль-
ную ситуацию, мы осветим в последующих 
номерах газеты. 

С 2011 года число новорожденных в Латвии 
с каждым годом понемногу растет, однако в 
прошлом году, по сравнению с предыдущим 
годом, выраженного прироста не было, а в 
первой половине этого года число зареги-
стрированных новорожденных было на 7% 
меньше, чем годом ранее. Во всей Латвии 
уже с 1991 года сохраняется негативный 
естественный прирост. За первое полугодие 
предположительное число жителей Латвии 
составило 1,946 миллиона. 
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С появлением гаджетов дети и 
школьники в особенности начинают 
лениться двигаться и думать. 

Сниженный НДС на овощи 
и фрукты 
На типичные для Латвии фрукты, ягоды и 
овощи ставку налога на добавленную стои-
мость (НДС) понизят с 21% до 5%. Это будет 
касаться налога на яблоки, груши, вишню, 
сливы, клубнику, малину, черную смородину, 
картофель, помидоры, капусту, огурцы, бобо-
вые культуры и др. Сейчас в сфере продажи 
фруктов, ягод и овощей существует выра-
женный риск демпинга, потому что велико 
число мелких торговцев, которые торгуют 
на различных небольших рынках и не пла-
тят НДС, поэтому предприятия, которые пла-
тят налог, не могут конкурировать с теми, кто 
предлагает свой товар на 21% дешевле.

Срочно нужно решать 
проблему рабочей силы
В Латвии самой неотложной проблемой 
является нехватка рабочей силы, под-
черкнул президент Банка Латвии Илмарс 
Римшевичс. Он указал, что в Латвии 
острая нехватка рабочей силы, на что мно-
гократно жаловались предприниматели. 
Работодатели вынуждены платить слиш-
ком большие зарплаты, чтобы только при-
влечь рабочую силу. Для нашей страны уже 
достаточно продолжительное время актуа-
лен вопрос, нужно ли ввозить рабочую силу, 
но многие предприниматели уже сейчас 
были вынуждены сделать это, учитывая, что 
разрыв между производительностью труда и 
заработной платой становится все больше.

Эмиграция из-за низкой 
зарплаты
Низкая зарплата и невозможность найти 
работу – основные причины, по которым 
жители Латвии уезжают жить в другие стра-
ны, свидетельствуют данные опроса SKDS. 
Главной причиной эти обстоятельства 
назвали 48% респондентов. 8% отметили, 
что в других странах лучше условия жизни, 
а 6% признали, что у их знакомых были дол-
говые обязательства перед банками. 

Экспорт продолжает расти
В июле этого года Латвия экспортировала 
товаров на сумму 858,2 млн евро, что на 
6,9% больше, чем в июле прошлого года. В 
большей степени этот показатель улучшил-
ся за счет роста экспорта сезонных сельско-
хозяйственных товаров и продуктов – 6,3% 
от общего роста экспорта товаров в июле. 

Экономика опять 
разогревается
Экономика Латвии начала разогреваться, 
предупреждает Банк Латвии. Сегодня ситу-
ация радикально отличается от произошед-
шего в «жирные годы», но заметны тен-
денции, которые свидетельствуют об очень 
серьезных проблемах, которые в будущем 
могут существенно повлиять на потенци-
ал роста латвийского народного хозяйства. 
Причина разогрева экономики – в напря-
женной ситуации на рынке труда. По мне-
нию госбанка, Латвия в нескольких областях 
сейчас теряет свою конкурентоспособность. 

Дополнительные 200 
миллионов на здоровье
Правительство на приоритетные мероприя-
тия министерств выделило в бюджете 2018 
года 345 миллионов евро. Достигнута дого-
воренность о дополнительном выделении 
финансирования на здравоохранение (200 
миллионов евро) и дороги (25 миллионов 
евро). На другие мероприятия, получившие 
поддержку, в следующем году будет допол-
нительно направлено 120 миллионов евро. 
На улучшение демографии дополнительно 
выделено 28,2 миллиона, на укрепление 
социальных программ, в том числе, под-
держку приемным семьям и опекунам – 8,4 
миллиона евро. 

Национальное объединение 
не поддержало президента
Президент страны Раймондс Вейонис 
подал в Сейм законопроект о прекращении 
присвоения статуса негражданина детям, 
родившимся в Латвии. По словам президен-
та, принятие законопроекта поспособствует 
дальнейшему развитию единого общества 
на основе общих ценностей латвийской 
нации. Изменения могли бы касаться при-
близительно 50–80 новорожденных в год. 
В 2016 году статус негражданина был при-
своен 52 детям. Национальное объедине-
ние использовало свое право вето в пра-
вящей коалиции, чтобы заблокировать эту 
инициативу президента. Пока вопрос снят 
с повестки дня.

ВЕНТСПИЛС

Янина Л. (55 лет):
– Мы с самого начала не были готовы вос-

принимать все «на ура» и идти на все усло-
вия, нет. Средний возраст преподавателей 
50 и немного за. Это возраст, когда учитель 
уже сформировался как личность и специ-
алист.  У него уже есть свое мнение, свои 
методы обучения, свой богатый опыт и т.п. Но 
это отношение изменилось после того, как с 
курсов вернулись наши коллеги – препода-
ватели физики и математики - и рассказали 
о том, что там услышали. Все больше стало 
находится тех, кому было интересно попро-
бовать что-то новое. Я думаю -  дети меняют-
ся, меняться надо и учителям.

Марута С. (58 лет):
– Учителя боятся говорить с коллегами о 

своих трудностях в классе. Есть проблемы, 
связанные с неравенством учеников различ-

Школьная 
реформа 
пока 
буксует
 Окончание. Начало на 3 стр.

ЧТО ГОВОРЯТ УЧИТЕЛЯ?

Теперь попробуем ответить на вопрос – 
что от этого всего получают наши дети? 
Сделать это не просто, поскольку даже сами 
учителя путаются во мнениях на сей счет, да 
и внутренняя школьная статистика не добав-
ляет оптимизма. Изучая экзаменационные и 
проверочные работы, становится ясно, что 
новый подход не дает главного, того, что обе-
щалось, когда реформы только начинались. 
Речь о глубине мышления учащихся, то есть 
об их способности подвергать анализу све-
дения различного характера и вырабатывать 
свое мнение.

Проще всего это проверить по показате-
лям экзаменов научных предметов – мате-
матика, химия, физика. Прошлогодний цен-

трализованный тест продемонстрировал, 
что ученики не поняли большинство фор-
мул и даже не запомнили, как их приме-
нять. В результате старшеклассники набрали 
менее половины баллов из ста возможных. 
Неутешительный итог вызвал волну критики 
и острые дискуссии. 

Однако справедливости ради ска-
жем, что были и положительные новости. 
Например, задания с «углубленным мыш-
лением» были включены и в проверочную 
работу по естественным наукам для девя-
тых классов. Так вот, в Вентспилсе почти 
у всех школ результаты по выполнению 
подобных заданий были выше средних 
показателей по стране. 

В любом случае в Управлении города по 
вопросам образования полагают, что рефор-
ма идет своим чередом и ее поддерживает 
большинство учителей. А недовольные пере-
менами были всегда. Это нормальная цена 
перемен, считают специалисты. Тем более, 
что Вентспилс не единственный город, где 
проводятся учебные эксперименты и вво-
дятся новые методики. Но пока только в 
Вентспилсе пытаются систематически вве-
сти реформу во всех школах. И именно поэ-
тому город на Венте является ярким приме-
ром тех трудностей, которые ожидают другие 
города со школами, где реформа только нач-
нется. Всю территорию Латвии она поглотит 
в 2018 году. Готовьтесь! 

ных школ, кроме того существует и неравен-
ство среди учителей одной и той же школы. Я 
имею в виду разный профессиональный уро-
вень учительского состава. Можно ли в таких 
условиях проводить радикальные перемены 
– не думаю. На мой взгляд, реформаторы 
могут навредить своим напором. Кроме того, 
если бы я была моложе, то уже не пошла бы 
работать преподавателем в школу, узнав о 
таких экспериментах. Скорее стала бы пре-
подавать частным образом – спокойнее.

Вилена Т. (40 лет):
– Я была противницей реформы. 

Негативное отношение было вызвано тем, 
что учителям не объяснили, с какой целью 
придут наблюдать за уроком эксперты 
Латвийского университета. Все что нужно 
было знать, казалось, уже прошли на курсах 
повышения квалификации. Часто думала, 

какая польза от этих курсов? Никакой! Я про-
сидела весь день, и мне рассказывают о том, 
что я и так уже использую. 

Арсений Л. (61 год):
– Вентспилс – богатое самоуправление, 

оно может позволить тратить на образо-
вание 220 тыс. евро в год. А малые и бед-
ные регионы смогут рассчитывать только 
на энтузиазм учителей. И тут нет никаких 
гарантий, что во всех районах преподава-
тели будут готовы поддержать перемены. 
У нас есть уверенность – после окончания 
реформ учителя в городе смогут быть одной 
командой. А по всей Латвии... Тут без цен-
трализованного подхода и поддержки госу-
дарства значительная часть местных учите-
лей займут позицию – каждый сам за себя. 
Проигравшими в данной ситуации окажутся 
латвийские школьники.

Согласно опросу, проведенному Solid data, уже 73,1% детей в возрасте до 3 лет смо-
трят и используют гаджеты, чаще всего проводя перед экранами от 1 до 3 часов в день. 
Длительность использования экранных устройств увеличивается с возрастом ребенка, и 
в подростковом возрасте уже 18,6% уделяют более 5 часов своего свободного времени 
экранным устройствам.

Внимание – гаджеты!

Н евролог Сандра Вестермане 
отмечает, что ребенок в первые 
годы жизни может научиться 
только тому, что сам пережива-
ет в реальности. В возрасте до 

3 лет мозг ребенка наиболее интенсивно раз-
вивает такие способности как переживание 
стресса, самоуспокоение, контроль импуль-
сов и эмпатия, а в возрасте 4-5 лет главным 
осваиваемым навыком является взаимодей-
ствие с другими людьми, умение приспосо-
биться к обществу, делиться и работать в 
команде.

«Если ребенок не осваивает определен-
ные навыки в соответствующем возрасте, 
позже могут возникнуть проблемы вернуть 
это время. Проблемы развития детей обыч-
но наблюдаются в школе, когда появляются 
трудности при чтении, письме и концентра-
ции внимания, а также при взаимодействии 
с другими детьми. Детские фильмы и игры 
создаются таким образом, чтобы «затянуть» 
ребенка — чтобы тот провел в них как можно 
больше времени, что создает риск пропу-

стить важные этапы развития», — поясняет 
невролог.

ДЕФИЦИТ ДВИЖЕНИЯ
Еще одна проблема, связанная с исполь-

зованием детьми гаджетов, – дефицит дви-
жения. Накануне начавшегося учебного года 
Центр профилактики и контроля заболе-
ваний напомнил о ней. «Латвия выделяет-
ся на фоне остальных европейских стран 
особенно низкой физической активностью 
среди школьников», – заявила эксперт цен-
тра Ивета Пудуле.

В Латвии мальчики активнее девочек зани-
маются спортом, но число таких подростков 
снижается, и доля тех, кто уделяет спорту не 
менее часа в день, составляет 22%. Среди 
девочек – 15,3%. Для сравнения, десять лет 
назад физическим занятиям посвящали не 
менее часа в день 27,6% мальчиков и 8,6% 
девочек.

Специалисты утверждают, что с появле-
нием гаджетов дети и школьники в особенно-
сти начинают лениться двигаться и думать. 

Выход из этой ситуации только один – силь-
но ограничить использование гаджетов деть-
ми. Например, для 12-летнего ребенка дан-
ный лимит должен быть в пределах 40 минут 
в день. 

ОСТОРОЖНО, КИБЕРБУЛЛИНГ
Не меньше внимания требуют взрослые 

дети. Эксперты отмечают, что проблемы с 
учащимися в старших классах могут быть 
более скрытыми и серьезными. Очень акту-
альной сейчас является борьба с таким тяже-
лым явлением, как кибербуллинг (травля и 
унижение в интернете). С данной пробле-
мой в той или иной форме в Латвии сталки-
вается каждый четвертый ребенок в возрас-
те от 12 до 17 лет. Последствия этого могут 
быть крайне серьезными: замкнутость, пло-
хая успеваемость в школе, депрессия, агрес-
сия или даже попытки нанести себе физиче-
ский вред. Однако вовремя оказанная роди-
тельская поддержка и диалог могут помочь в 
борьбе с последствиями травли. 

Александр Ерофеев, директор по марке-
тингу Kaspersky Lab, отметил, что помочь 
можно и простым человеческим участием. 
«Искренние слова поддержи и любви родите-
лей творят чудеса – и это не только наше мне-
ние, но и мнение многих международных пси-
хологов, которых мы вовлекаем в нашу кам-
панию по борьбе с кибербуллингом. Он есть 
везде, где есть интернет. И, к сожалению, в 
регионах, где занятий для молодежи меньше, 
такая проблема стоит острее. В интернете 
молодые люди находят развлечение по вкусу 
и объединяются в клубы по интересам. Не 
всегда эти интересы безобидны. А родители 
об этом могут даже и не догадываться». 
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Основная боль: безработица, 
здоровье и загрязнение воздуха

Основными проблемами, которые сказыва-
ются на развитии Вентспилса, являются без-
работица, сфера услуг здравоохранения и 
загрязнение воздуха, свидетельствуют данные 
опроса жителей, проведенного Центральным 
статистическим управлением. Безработица – 
главная проблема во всех городах Латвии, 
а в Вентспилсе о ней упомянули 77% жите-
лей. 58% жителей признали, что проблема 
– с доступностью услуг здравоохранения, а 
загрязнение воздуха беспокоит 61% вентспил-
чан. Если в Латвии большой проблемой явля-
ется качество автодорог, то в Вентспилсе о ней 
упомянули лишь 7% опрошенных.

Работа на летний период для 393 
молодых людей

Прошедшим летом в рамках программы 
занятости Вентспилсское самоуправление 
обеспечило работой 393 задекларированных 
в городе детей и молодых людей, что на 24 
человека больше, чем в прошлом году. Всего 
25 зарегистрированных в Вентспилсе пред-
принимателей предложили молодежи, напри-
мер, работать на кухне, выполнять подсоб-
ные работы, должность помощника продав-
ца, работу по уборке и благоустройству, заня-
тость в сельском хозяйстве и др. Самыми 
крупными работодателями были олимпийский 
центр «Ventspils», AО «Diāna», ООО «Ventspils 
Labiekārtošanas kombināts» и другие. 

Зеленый флаг уже у трех школ 
С началом учебного года Фонд образова-

ния окружающей среды преподнес Зеленые 
флаги тем школам, которые получили статус 
экошколы. Впервые такое признание полу-
чили уже три вентспилсские школы. Если 
ранее такой оценки были удостоены вент-
спилсские 4-я средняя школа и 1-я основ-
ная школа, то нынешней осенью к этому спи-
ску присоединилось вентспилсское учрежде-
ние дошкольного образования – детский сад 
«Варавиксне». Всего в Латвии таким образом 
за способствование просвещению в области 
охраны окружающей среды отмечены 132 
учреждения образования. 

В следующем году появятся 
дополнительные возможности 
отдыха на пляже

В следующем году на вентспилсском пляже 
Синего флага появится санитарный узел для 
людей в инвалидной коляске и тактильные 
карты для людей с нарушениями зрения. На 
пляже резко возрос спрос на велостоянки, 
поскольку в городе заметно выросло число 
велосипедистов. В зоне возле Южного мола 
планируется установить инвентарь для тре-
нировок уличных гимнастов.  

На восстановление автодорог будет 
взят заем почти в миллион евро 

Вентспилсское самоуправление возьмет в 
долг грант более чем 900 000 евро на реали-
зацию программы по восстановлению дорог 
в пяти волостях. 90% суммы займа позд-
нее будет возвращено из Европейского сель-
скохозяйственного фонда на развитие села. 
Краевая дума решила привести в порядок 
автодороги в волостях Зиру, Пузес, Варвес, 
Таргалес и Ужавас. Наиболее объемные 
работы будут проводиться в волости Пузес, 
на что предусмотрена почти третья часть 
выделяемых средств. 

Берегите сумочки: в Вентспилсе 
орудуют воры!

В Вентспилсе снова зарегистрированы слу-
чаи ограбления. Воры на улицах нападают 
на пожилых женщин, вырывают у них из рук 
сумочки и убегают. За последнюю неделю 
зарегистрировано уже два случая – на улице 
Лиела Дзирнаву и проспекте Лиелайс. К тому 
же, оба нападения совершены в светлое 
время суток. Пострадавшим нанесен суще-
ственный материальный ущерб.

В ВЕНТСПИЛСЕ

Д искуссия, организованная БАТЛ, 
была остро необходима в связи 
с тревожной ситуацией в тран-
зитной отрасли, когда в условиях 
стремительно снижающегося объ-

ема грузов госпредприятие «Latvijas dzelzceļš» 
(LDz) решило со следующего года повысить 
тарифы на грузоперевозки. Также срочно 
нужно искать решения для развития транзит-
ной отрасли и преодоления кризиса в условиях 
все возрастающей конкуренции и в ситуации, 
когда Россия целенаправленно снижает поток 
грузов, транспортируемых через Латвию.

Представители отраслей транзита и сооб-
щения во время дискуссии призывали сде-
лать работу LDz максимально эффективной, 
упрекая предприятие в повышении стоимости 
инфраструктуры в тот момент, когда неуклон-
но происходит сокращение объема грузов. 
Президент БАТЛ Инга Антане подчеркнула, 
что вся транзитная инфраструктура – железно-
дорожные пути, порты и емкость – это ресур-
сы Латвии, которые нужно суметь совмест-
но использовать ради достижения конкретных 
целей, то есть создать максимально выгодные 
условия для грузоперевозок. 

Как указывает эксперт транспортной отрас-
ли Талис Линкайтс, представители транзитной 
отрасли должны активно думать о диверсифи-
кации грузов, но одновременно нужно сокра-
тить и затраты. Во-первых, уже сами затраты 
LDz, которые делают латвийский транзитный 
коридор неконкурентоспособным. Линкайтс 
указал, что, в сущности, для Латвии в этой 
отрасли возможно лишь два сценария разви-
тия. В положительном варианте Латвии удает-
ся привлечь достаточно большой объем дру-
гих грузов, и латвийская транзитная отрасль 
продолжает развиваться. Согласно негатив-
ному сценарию, порты ведут «вегетативное 
существование», подобно тому, как это было 
в 20-40-е гг. прошлого века. «Нужно работать в 
направлении уменьшения затрат инфраструк-
туры, но LDz не решает вопрос», – указывает 
эксперт. 

Экономист банка «Citadele» Мартиньш 
Аболиньш в своих прогнозах на будущее допу-
скает, что объемы перевозок угля в направле-
нии Латвии могут сократиться даже на 70–80 
процентов. Он подчеркнул, что нужно подсчи-
тать затраты железнодорожной инфраструкту-
ры, если объем перевезенных грузов состав-

У транзитной отрасли есть будущее, если все 
сядут за стол переговоров и будут искать решения
У транзитной отрасли есть и будет буду-
щее, но при условии, что все стороны 
сядут за стол переговоров и совместно ста-
нут искать решения, обсуждая, в том числе, 
например, реализацию проекта электрифи-
кации инфраструктуры Латвийской желез-
ной дороги и его влияние на транзитную 
отрасль в целом, а также разработку тари-
фа единого транзитного коридора. Такой 
вывод прозвучал во время дискуссии 
«Можем ли мы еще спасти транзит?», орга-
низованной обществом «Балтийская ассо-
циация – транспорт и логистика» (БАТЛ). 

ляет 30 миллионов тонн в год, а не руко-
водствоваться оптимистичным сценарием с 
учетом грузооборота в 50 миллионов тонн в 
год, что берется за основу в данный момент. 
Потому что «такой может оказаться будущая 
реальность, с учетом: политического жела-
ния России переориентировать грузы на мест-
ные порты, а также европейской энергетиче-
ской политики, которая предполагает по воз-
можности уменьшить энергетическую зави-
симость от России». По его мнению, риски 
в Латвии определяются и тем фактом, что 
внутренние железнодорожные грузы состав-
ляют лишь 2% от объема перевезенных гру-
зов. «У нас нет внутренних грузов, в отличие 
от Эстонии, где внутренние грузы ежегодно 
составляют почти 15 миллионов тонн. Латвии 
необходимо подумать, что делать с желез-
нодорожной инфраструктурой и сколько она 
стоит. Например, электрификация в направле-
нии Риги может дать позитивный эффект, но 
одновременно нужно подумать, не создает ли 
этот проект и большие риски», – подчеркнул 
Мартиньш Аболиньш. Совершенно очевидно, 
что с увеличением тарифа на железнодорож-
ную инфраструктуру железнодорожные пере-
возки в направлении Латвии станут дороже, 
поэтому транзитные грузы будут искать все 
новые пути и найдут их в портах России и в 
Клайпеде. Такое мнение выразил член прав-
ления AО «Ventspils Tirdzniecības osta» Янис 
Хазе. Он сравнил LDz с обувной фабрикой, 
мощность которой увеличивают в три раза, 
не считаясь с тем, что в стране сокращается 
число жителей. Теперь завод готов произво-
дить в три раза больше обуви, только ее неко-
му покупать, потому что стране необходима 
лишь третья часть от произведенного объе-
ма. За 10 лет объем основного капитала LDz 
увеличился в три раза и сейчас достигает уже 
900 миллионов евро, но в долгосрочной пер-
спективе кредиты возросли уже в четыре раза 
– до 177 миллионов евро. Число работников 
сохранилось и составляет около 12 тысяч, так 
же, как и объем перевезенных грузов, который 
немного уменьшился, до 47,8 миллиона тонн. 
Единственное, что претерпело основательные 
изменения, – это цена. Мы и вправду будем 

поднимать тариф, или «цену на туфли»? – 
задает риторический вопрос Янис Хазе. 

Похожие мысли и у председателя правле-
ния АО «Baltijas ekspresis» Мариса Бремзе. 
По его словам, повысить стоимость использо-
вания железнодорожной инфраструктуры на 
7% – это «прямые последствия того, что с тер-
мином «эффективность затрат» наша желез-
нодорожная система совершенно не в ладу». 
«Cистема «Latvijas dzelzceļš» стала значитель-
но больше, масса основного капитала огром-
на, и, конечно, этот основной капитал необ-
ходимо поддерживать в рабочем состоянии, 
однако в то же время он не обеспечен нагруз-
кой, объемы перевозок в сети латвийских 
железнодорожных путей по сравнению с их 
доступной мощностью малы», – прокомменти-
ровал Марис Бремзе. «Мы знаем, что в 2018 
году стоимость инфраструктуры увеличится с 
10,35 до 11,08 евро, то есть это 73 цента за 
километр. Повышение тарифов означает, что 
на одну тонну перевозок себестоимость воз-
растет на 20–30 центов. Отправителю груза за 
использование сети «Latvijas dzelzceļš» нужно 
будет платить на 12–15 миллионов евро в год 
больше.» – говорит Марис Бремзе. 

Вице-президент LDz Айварс Стракшас, тем 
не менее, выражает уверенность, что у вла-
дельцев грузов в России до сих пор сохра-
няется большой интерес к перевозке грузов 
через латвийские порты и изменение тарифов 
не повлияет на грузооборот. «Частный сектор 
в России все еще понимает, что везти грузы 
через латвийские порты более выгодно, – ука-
зал Айварс Стракшас, оппонируя экспертам 
транзитной отрасли: – Мы не можем прогнози-
ровать, каким будет объем грузов в 2023 году 
и в еще более отдаленном будущем, однако 
нужно быть готовыми оказывать конкуренто-
способные услуги. 

Во время дискуссии выдвинут ряд суще-
ственных предложений, которые БАТЛ обоб-
щит и представит как президенту страны 
Раймонду Вейонису, так и премьер-министру 
Марису Кучинскису, чтобы привлечь внимание 
высших государственных должностных лиц к 
проблемной ситуации во второй крупнейшей 
отрасли народного хозяйства Латвии. 

В августе этого года терминалы, работающие в Вентспилсском порту, всего перевалили 
1,5 миллиона тонн грузов, а за весь год грузооборот достиг 15 миллионов тонн, что на 17 
процентов больше, чем за подобный период в прошлом году, свидетельствуют данные, 
опубликованные Управлением Вентспилсского свободного порта. 

В августе грузооборот вырос, 
однако объем меньше, чем в июне

Если сравнить показатели минувшего лета, 
то в августе перевалено на 0,3 млн тонн боль-
ше, чем в июле, тем не менее, это на 0,1 млн 
тонн меньше, чем в июне. В июле в термина-
лах Вентспилсского порта было перевалено 
1,2 млн тонн грузов, а в июне – 1,6 млн тонн. 
Августовские показатели на 8% превышают 
грузооборот, достигнутый за соответствую-
щий период прошлого года. 

Особенно значительным в отноше-
нии роста показателей перевалки грузов в 
Вентспилсском порту был вклад предприя-
тий, входящих в общество «Балтийская ассо-
циация – транспорт и логистика» (БАТЛ). 
Численно баланс выглядит сравнительно 
неплохо, но в будущее предприятия все еще 
смотрят с большой осторожностью. 

Как указывает Управление Вентспилсского 

свободного порта, наибольший прирост по срав-
нению с прошлым годом наблюдается в объеме 
каменного угля, а также в категории грузов, 
перевозимых на пароме (Ro-Ro). Продолжает 
расти число грузов и пассажиров, перевози-
мых паромами оператора «Stena Line». Линию 
между Вентспилсом и Нюнесхамном (Швеция) 
использовали на 29 941 пассажира, или 27%, 
больше по сравнению с соответствующим 
периодом прошлого года. В свою очередь, 
объем грузов Ro-Ro на этой линии увеличился 
на 230 тысяч тонн, или 20%.

За восемь месяцев этого года в латвийских 
портах всего перевалено 43,059 млн тонн гру-
зов, что на 4,8% больше, чем за соответству-
ющий период прошлого года, свидетельству-
ют обобщенные данные Министерства сооб-
щения. Прирост заметен в сегменте сыпучих 

грузов, в свою очередь, объем перевален-
ных нефтепродуктов все еще уменьшается. 
Больше всего перевалено сыпучих грузов – 
23,055 млн тонн, что на 16,3% больше, чем за 
тот же период прошлого года. Угля перевале-
но 12,97 млн тонн (+30,3%), химических сыпу-
чих грузов – 1,917 млн тонн (-11,5%), древес-
ной щепы – 973 900 тонн (+14,4%). Наливных 
грузов перевалено 12,385 млн тонн (-13,3%). 
Большую часть переваленных наливных гру-
зов составляют нефтепродукты – 11,849 млн 
тонн (-13,7%), сырая нефть – 26 200 тонн 
(-28%). Генеральных грузов перевалено 7,618 
млн тонн (+8,9%). Грузов в контейнерах – 
2,973 млн тонн (+14%), древесных матери-
алов – 2,247 млн тонн (-2%), грузов Ro-Ro – 
2,063 млн тонн (+13,3%).

Лидирующую позицию по объему пере-
валенных грузов занимает Рижский порт 
с 22,711 млн тонн (-4,9%), за ним следует 
Вентспилсский порт и Лиепайский порт – 4,17 
млн тонн (+24,4%). 

Рита Краста
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БЫЛ ГОТОВ ЖИЗНЬ ОТДАТЬ
Гайда настроилась на то, что и этот День 

Лачплесиса, как и несколько предыдущих, 
встретит в одиночестве в своей квартирке. 
Как всегда, она положит на стол копию дипло-
ма о присвоении отцу ордена Лачплесиса, 
рядом поставит вазу с цветами и зажжет 
свечку. И мысленно в тишине поговорит со 
своими давно ушедшими родителями. 

Самые ранние детские воспоминания 
84-летней Гайды Швейдуки – об Обравиеши 
в Яунгулбенской волости, дворике, обустро-
енном ее отцом Карлисом Мелзобом, и поле 
в 19 гектаров, которое ему, как участнику 
борьбы за независимость Латвии и кавалеру 
ордена Лачплесиса, от бывших поместных 
земель в 20-е годы прошлого столетия выде-
лило молодое государство. Вместе с землей 
ему досталась и конюшня из огромных кам-
ней, которую отец перестроил в прекрасный 
жилой дом, который мама, Хермине, украси-
ла цветочными клумбами и декоративными 
кустарниками. 

«Сколько себя помню, в почетной комнате 
на стене висели фотографии отца и матери 
в рамке, а посередине – диплом третьей сте-
пени военного ордена Лачплесиса, выдан-
ный сержанту Рижского 6-го пехотного полка 
Карлису Мелзобу», – госпожа Гайда показы-
вает копию бережно хранимого документа, 
поскольку оригинал передан в музей. 

«Для нашей семьи это означало не толь-
ко эмоциональное проявление патриотиз-
ма, но и официальное подтверждение того, 
что бывший слуга Обравиешского поместья 

Дочь Лачплесиса. Скорбь и гордость
С приближением Дня Лачплесиса, когда Латвия во время 
различных официальных и культурных мероприятий 
будет вспоминать своих героев, в мыслях вентспилчанка 
Гайда Швейдука обычно погружается в далекое прошлое, 
возвращаясь в совсем другой уголок родной земли. В 
последнее время воспоминания накрывают особенно 
сильно, потому что здоровье уже не позволяет выходить 
в люди и делиться своими переживаниями с теми, у кого 
похожая судьба. О том, чтобы отправиться навестить отца на 
Ушурском кладбище в Яунгулбенской волости, не может быть 
и речи, хотя очень хочется повидаться. Одинокая женщина 
признается, что здоровье дает понять: в ее жизни этого уже, 
видимо, не случится. Но хотелось бы рассказать о своей 
доле и судьбе близких молодому поколению. В качестве 
напоминания, чтобы нечто подобное не повторилось. 

Карлис Мелзобс, добровольно вступивший 
в ряды Латвийской армии, был готов жизнь 
отдать ради освобождения родины от чуже-
земных захватчиков. Особенно ярко стар-
ший сержант Карлис Мелзобс доказал это 
в боях против бермонтовцев возле поме-
стья Даммес и Анниньмуйжа, за что и был 
награжден орденом Лачплесиса», – вспоми-
нает женщина. О своем героизме, когда под 
пулями противника он восстанавливал связь 
между штабом полка и нападавшими бата-
льонами, он не имел обыкновения расска-
зывать долго и в подробностях, поэтому она 
вместе со старшей сестрой Аусмой рисовали 
себе эти картины в воображении, безгранич-
но гордясь, что именно у них такой смелый 
отец, какого не было ни у кого в округе. 

«ОТЕЦ ПРОСТИЛ МЕНЯ, Я СЕБЯ – НЕТ» 
«Даже в самом страшном сне я не могла 

представить себе, что в 1950 году я втай-
не от своих домашних эту семейную свя-
тыню сниму со стены и спрячу за диваном, 
чтобы ее не увидели пришедшие в гости 
одноклассники, какой-нибудь местный при-
спешник советской власти, и не пожалова-
лись учительнице или агентам ЧК. В лучшем 
случае это грозило мне неприятностями в 
Гулбенской средней школе, где я в то время 
училась, но были не исключены и репрессии 
в отношении всей семьи, вплоть до высыл-
ки в Сибирь. 

 Я пыталась разумными доводами оправ-
дать этот свой поступок, тем не менее, 
чувство вины сохранилось на всю жизнь. 

Заметив пустое место на 
стене, отец не сказал ни 
слова, но у меня навсег-
да в памяти остался его 
словно внезапно потухший 
взгляд. Наверное, ему было 
бы легче пережить, если 
бы диплом заставил снять 
кто-нибудь чужой, если бы 
это было вынужденным 
поступком под давлением 
непреодолимой власти, а 
тут – любимая дочка… Он 
меня не ругал и, наверное, 
простил не только на сло-
вах. Лишь намного позднее 
я поняла, насколько боль-
но ему тогда было. Ведь я, 
пусть и только внешне под-

чиняясь чуждой для Латвии власти, пере-
черкнула то, за что в молодости на фронте 
боролся и был готов жизнь отдать отец, мой 
самый любимый человек. 

Я бросилась ему на шею, плакала и про-
сила понять: если кто-нибудь в школе узнает 
о его награде, меня могут не принять в ком-
сомол, а без этого я не поступлю в ВУЗ, что 
было в тот момент моей заветной мечтой», 
– рассказывает Гайда Швейдука, которую по 
окончании Латвийской сельскохозяйствен-
ной академии дорога привела в Курземе. 
Вместе с супругом Валдисом, которого она 
встретила здесь, в Вентспилсе и районе, 
работая в сфере образования, она провела 
всю дальнейшую жизнь, лишь мысленно воз-
вращаясь в свой родной край – Обравиеши, 
где в колхозе остались работать отец и стар-
шая сестра Аусма. 

Жизнь, разделенная выстрелом надвое
«Конечно, полученный в ВУЗе диплом 

инженера-механика помог мне вырваться из 
тяжелой серости окраинного колхоза, но была 
и еще одна причина, по которой мне было 
невыносимо тяжело жить в родном краю. 
Это были воспоминания о матери, которую у 
меня на глазах убил солдат, одетый в форму 
оккупационной власти. Это событие всю мою 
жизнь разрубило на две части – до и после 
трагедии», – прошло более семидесяти лет 
после вероломного убийства, но голос Гайды 
дрожит, а в глазах стоят слезы. 

«Как сейчас помню, это было 20 июля 1945 
года. Сестра Аусма сразу после войны посту-
пила в престижную тогда Ранкскую школу 
домоводства, которая находилась в 60 кило-
метрах от Обравиеши. В середине лета мы 
запрягли лошадь в пролетку, чтобы отвез-
ти сестру на Гулбенскую железнодорожную 
станцию. Нужно было взять с собой одежду, 
хлеб и еще кое-что для жизни в интерна-
те. Дождались поезда, походили по полупу-
стым магазинам и вечером отправились в 
обратный путь. Мы отъехали от Гулбене на 
каких-нибудь пять-шесть километров, вокруг 
нивы, луга и перелески. Лошадка бежала 
домой проворной рысью, мы сидели рядом 
и о чем-то говорили, когда неожиданно спра-
ва от нас прозвучал выстрел, у лошади 
из-под копыт посыпались искры и заклуби-
лась пыль, поднятая пулями. Я обернулась 
в сторону выстрела – посреди зернового 
поля, оперевшись на одно колено и прижав 
ружье к щеке, в нас целился какой-то чело-
век, который был одет в форму советской 
армии. Я хотела предупредить мать об опас-
ности, но прозвучал второй выстрел, она 
вдруг подалась вперед и, заливаясь кровью, 
начала падать набок. Пуля попала ей прямо 
в висок и через глаз вышла наружу, но в тот 
момент мысль была только одна: не дать ей 
выпасть из повозки, потому что просвисте-
ла следующая пуля и с противным звуком 
врезалась повозку. Не помню, звала ли я на 
помощь или кричала на лошадь, знаю толь-
ко, что лошадь перешла на галоп, а я, бро-

сив взгляд через плечо, видела, как солдат 
старался догнать нас, останавливаясь лишь 
для того, чтобы приложить ружье к щеке и 
выстрелить. Мне тогда шел тринадцатый 
год, в Обравиеши я приехала в полубессоз-
нательном состоянии, обняв умершую мать и 
истерически плача. Отец позднее сосчитал, 
что, кроме пули, настигшей мать, в пролетку 
угодили еще четыре». 

 
УНИЖЕНИЕ И БЕССИЛИЕ

Это событие навсегда поделило мою 
жизнь на две части – до и после убийства 
матери. На всю оставшуюся жизнь сохра-
нился вопрос: почему так произошло? Чем 
перед новой властью и армией «освобо-
дителей» провинилась жена крестьянина, 
единственной заботой которой было чест-
но работать, заботиться о семье и преумно-
жать красоту различными изделиями ручной 
работы и клумбами во дворе? По своей наи-
вности мы с отцом отправились искать отве-
ты на эти вопросы сразу же после смерти 
матери и поехали в Яунгулбене. Отец, кото-
рый в царское время служил на Балтийском 
флоте, участвовал в морских сражениях и 
был награжден двумя Георгиевскими кре-
стами и медалями, хорошо знал русский 
язык и рассказал о произошедшем одетому 
в военную форму местному начальнику. Я 
тогда по-русски не говорила, поэтому отец 
перевел мне вопрос только что назначенно-
го должностного лица: «Как выглядел стре-
лявший?» Я ответила, что на нем была такая 
же форма, как и на человеке, задавшем этот 
вопрос. Этого хватило, чтобы назначенный 
на гражданскую должность милитарист нас 
резко выгнал, отказав в дальнейшем рассле-
довании и выяснении, кто виновен, потому 
что «у нас нет оснований верить всему, что 
рассказывает перепуганный ребенок». 

После этого разговора осталось чувство 
униженности и бессилия. Оккупанты демон-
стрировали вседозволенность, а мы, жившие 
в тихом деревенском уголке, тогда могли 
лишь предполагать, что похожие трагедии 
переживают многие люди в Латвии. 

НЕ ОСУЖДАЙТЕ: 
МЫ ПЫТАЛИСЬ ВЫЖИТЬ 

Мы тихо похоронили маму, нужно было 
жить дальше. Шли разговоры о лесных 
братьях, которые пытались сопротивляться 
коммунистам, об акциях, во время которых 
их уничтожали. Учась в средней школе, мы 
шепотом рассказывали друг другу о том, что 
знакомые были насильственно вывезены в 
Сибирь без каких-либо законных основа-
ний. Можно сейчас осуждать тех, кто в этих 
обстоятельствах не встал против тиранов, а 
пытался выжить, внешне подчиняясь и под-
страиваясь под новую власть. Но брутальный 
деспот казался непобедимым, люди стара-
лись любым способом сохранить себе жизнь.  В памяти Гайды хранятся ранние детские воспомина-

ния о том времени, когда этот диплом, выданный Карлису 
Мелзобу, находился на почетном месте в отчем доме. 

С президентом страны Валдисом Затлерсом 
и его супругой Лилитой в Лиепае.

Гайда Швейдука в созерцательном возрасте.

Гайда Швейдука, един-
ственная беспартийная на 
городской Доске почета в 
50-х гг. прошлого столетия.
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В эту субботу в Вентспилсе будут заложены основы 
новой региональной политической партии с очень 
амбициозным названием: «Laiks pārmaiņām!» 

(«Время переменам!»). Вы скажете: опять новая партия. 
Опять новые обещания. Опять нам рассказывают, что это 
будут те самые, хорошие и правильные, которые поведут 
Вентспилс, а потом и всю Латвию по пути вечного счастья 
и благоденствия… Все это, конечно, правда, но… Время 
перемен на самом деле пришло. Перемены нужны и даже 
необходимы, потому что события последних месяцев 
демонстрируют: мы можем добиться перемен, если толь-
ко у нас есть желание действовать, а не ворчать, выпи-
вая очередную чашечку кофе на кухне за завтраком. Если 
только есть желание принимать участие и не молчать, 
даже тогда, когда молчать и не участвовать проще и, как 
хорошо известно в Вентспилсе, безопаснее. 

Последние выборы в самоуправления показали: «веч-
ные ценности» в городских и краевых думах совсем не 
вечны, если люди приходят и принимают участие. И хоро-
шо известное зло, которое никак не сменить, все же ока-
зывается колоссом на глиняных ногах. Результаты выбо-
ров в Талси, Кекаве, Екабпилсе и многих местах Латвии 
показали: молодые, активные, не испорченные «поли-
тической кухней» люди могут добиться многого. Именно 
в трех названных местах те, кто находился у власти 
десятки лет и застыл в корпоративных, даже коррупци-
онных схемах, сменены. Их удалось сменить, благода-
ря совсем молодым людям, которые выражение «опыт 
работы в самоуправлении и на государственной долж-
ности» (обычно так рекламируются все «старые раки», 
представляя это в качестве огромного плюса) умеют 
читать между строк. Ведь мы же знаем, что нередко этот 
«опыт» означает лишь то, что есть опыт в выстраива-
нии мошеннических схем, опыт вложения средств госу-
дарства и самоуправления в выгодные для них и несу-
щие прибыль в политбизнесе «проекты». Да, безусловно, 
нам, в Вентспилсе, еще предстоит ждать перемен, но – 
ситуация меняется. Медленно, но неотвратимо. Поэтому 
инициированная вентспилчанами региональная партия 
«Laiks pārmaiņām!» может стать первым шагом. Первым 
шагом к переменам как в региональном, так и в государ-
ственном масштабе. 

Конечно-конечно, слово «партия» в сознании людей 
вообще, скажем дипломатично, сопровождается не 
самым приятным запахом. И на то есть серьезные осно-
вания: годами культивировавшийся политический биз-
нес, годами культивировавшаяся «элитарность», когда 
людей делили на «рядовых граждан», или «едоков сала-
ки», и тех, кто решает, то есть «патрициев», годами хоро-
шо известный и культивировавшийся государственными 
мужами принцип, что общественная активность неже-
лательна и даже наказуема, потому что мешает тащить 
наши, всех жителей государства, деньги в свои кар-
маны. И годами прививаемое людям: молчите, живи-
те спокойно, не принимайте участие, так как в этом нет 
необходимости. 

Пришло время перемен! Поэтому и «Ventspilnieks.lv» 
присоединяется к призыву организаторов новой полити-
ческой силы, который выражен в манифесте нового дви-
жения: «Мы богаты. Нам принадлежит свое националь-
ное, независимое государство. Наша святая обязанность 
– сберечь это богатство и передать следующим поколени-
ям. Цветущим, богатым, самодостаточным государством, 
где в мире и благоденствии живут счастливые люди. 

Мы убеждены, что Вентспилс может помочь Латвии 
стать одной из историй успеха в Европе. Чтобы это про-
изошло, Вентспилсский порт должен стать могуществен-
ным, а город Вентспилс – совершенствоваться и стать 
современным международным центром торговли. В отно-
шении возможностей с Вентспилсом трудно конкуриро-
вать, наша задача – полноценно их использовать. 

Наступило время сделать серьезный выбор, время 
перемен. Не оставайтесь равнодушными, поверьте в 
наши общие возможности, не стойте в стороне и прими-
те участие в формировании новой политической силы – 
региональной политической партии «Laiks pārmaiņām»! 

Активные и ожидающие перемен вентспилчане, прихо-
дите в субботу и принимайте участие! И это станет нашим 
общим вкладом в новый Вентспилс и новую Латвию!   

Искренне ваша – газета “Ventspilnieks.lv”

Время перемен!
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В Вентспилсе затянулись перемены в системе образования. Тема эта серьезная, но в открытую о ней никто гово-
рить не решается. Хотя бы потому, что данные перемены напрямую зависят от самоуправления. Тем не менее во всей 
Латвии наступает период реформ в отрасли, и это тот момент, когда придется меняться, все-таки придется. Вопрос 
только в том, как эти изменения повлияют на наших детей.

Вердикт столичных 
специалистов был такой – нужны 
углубленные курсы, которые 
было предложено пройти 
преподавателям. Понятно, что 
понравится такой подход не мог.

Выборы в самоуправления 
во многих местах Латвии 
в этом году доказали, что 
наступление перемен 
возможно. Во многих местах 
Латвии лишить «старых 
раков» таких привычных 
для них теплых кресел стало 
возможно именно благодаря 
активности молодых, 
жаждущих перемен людей. 
Были важны каждый голос 
и уверенность каждого 
человека:

MЫ ХОТИМ ПЕРЕМЕН!

Присоединяйся к нам 
на конгрессе основания 
региональной партии 
«LAIKS PĀRMAIŅĀM!»

Вентспилчанин, время 
перемен настало! 

Приходи и участвуй!
Этот тот момент, когда стоять в стороне не нужно. И нельзя. Поэтому мы, 

активные вентспилчане и жители других латвийских городов, решили 
объединиться. Объединиться и создать новую политическую силу – 

РЕГИОНАЛЬНУЮ ПАРТИЮ
«LAIKS PĀRMAIŅĀM!».

21 СЕНТЯБРЯ 2017 ГОДА, 
в 15:00, В ВЕНТСПИЛСЕ, 

НА УЛ. ДЗИНТАРУ, 20А,
В БАЛТИЙСКОМ 

БИЗНЕС-ЦЕНТРЕ,
НА 1-М ЭТАЖЕ.

И мы добьемся 
перемен вместе! 

Перемен в Вентспилсе, 
Курземе и Латвии. 

От имени инициативной 
группы партии 

«Laiks pārmaiņām!» –
Инга Антане

P.S. Обязательно возьми 
с собой паспорт  

или ID-карту. 

Школьная реформа пока буксует

В городе на Венте всего десять школ. Однако они 
укомплектованы старой техникой, которую необхо-
димо заменить. Естественно, на это нужны сред-
ства. И прежде чем их предоставить, городские 
власти потребовали провести своеобразный тест 

– выяснить, насколько эффективно используются имеющи-
еся технологии и насколько глубоки знания учителей в дан-
ной области. Тест превратился в растянувшуюся на три года 
реформу. 

Началась она с того, что для тестирования учителей в 
Вентспилс были приглашены эксперты из Латвийского уни-
верситета, точнее – из Центра по образованию в области 
математики и естествознания. Они посетили все вентспилс-
ские школы и посмотрели, как работают учителя. Вердикт сто-
личных специалистов был такой – нужны углубленные курсы, 
которые было предложено пройти преподавателям (особен-
но тем, кто вел научные предметы). Понятно, что понравится 
такой подход не мог.  

Тем не менее выхода не было. Курсы пришлось пройти. 
Как отмечали приглашенные специалисты из Латвийского 
университета, процесс обучения шел сложно – поначалу при-
шлось просто доказывать учителям, что им нужны те знания, 
которыми они еще не владеют. Но ситуацию удалось пере-
ломить. Сейчас те же люди, которые занимались повыше-

нием квалификации преподавательского состава вентспилс-
ских школ, на постоянной основе занимаются разработкой 
реформ образования в городе. 

Одно из новшеств – система коллегиальных визитов. 
То есть учителя приходят на уроки друг друга, дают своим 
коллегам советы и даже могут критиковать их работу. 
Преподаватели также совместно определяют задачи и цели 
для учеников того или иного класса. Школьников потом под-
робно опрашивают о происходящем на уроках. По результа-
там этого опроса определяется лучший учитель, которого раз 
в год награждают премией в размере «минималки».


